
مجلس یکپارچه منتظر نتیجه کمیسیون برجام است. بعد از تنش های به 
وجود آمده در کمیسیون آن هم در روزهای تعطیل صحن علنی و هیجان از 
حضور آمانو، حالا همه چشم به جلسات هفته آینده دوخته اند. جلساتی که قرار 
است کمیسیون در یکی از آنها گزارش حاصل از بررسی های پر از درگیری و تنش 

خود را به صحن بیاورد.
 مخالفان که به جز ارائه گزارش خواب های دیگری هم دارند؛ خواب ارائه طرح 
برای الزام و ایجاد تکلیف برای دولت که مشخص نیست دقیقا به چه چیزی خواهد 
رسید. آن هم در شرایطی که دولت خود تمایلی به ارائه لایحه نداشته و در برابر آن 

مقاومت کرده است.  جواد جهانگیرزاده، عضو کمیسیون امنیت ملی درباره گزارش 
کمیسیون به ابهاماتی اشاره می کند که باید به آنها توجه جدی داشت. او تاکید 
کرد: »درباره کمیسیون و گزارشی که قرار است ارائه شود دو نکته وجود دارد؛ ابتدا 
ابهاماتی که باید تلاش شود رفع شوند. نباید این تلقی پیش بیاید که موافقت ها 
و مخالفت ها برای وجود گرایش های خاص موجود در این کمیسیون است، بلکه 
باید برداشت دقیقی از ماهیت برجام و آثار سیاسی، اقتصادی و اجتماعی آن چه 
در حوزه امنیت بین الملل، چه امنیت منطقه ای و چه مسائل مربوط به جمهوری 

اسلامی وجود داشته باشد.«...

مجلس یکپارچه منتظر نتیجه کمیسیون برجام است

دلواپسان چه خوابی برای توافق دیده اند؟
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روزنامه

فرمانده انتظامی استان تأکید کرد:

 تامین امنیت همه جانبه 
برای دانش آموزان قمی

عید سعید قربان مبارک

فرمانده انتظامی استان قم از ایجاد امنیت همه جانبه برای دانش آموزان در طرح بازگشایی مدارس در استان خبر داد.
سردار کاظم مجتبایی با اشاره به نزدیکی بازگشایی مدارس و آمادگی پلیس قم در این خصوص، گفت: پلیس قم برای تامین امنیت همه 
جانبه حدود 300 هزار دانش آموز و دانشجو در سطح استان در لایه ها و بخش های مختلف امنیتی، انتظامی، ترافیکی و امنیت اخلاقی برنامه 
ریزی کرده است. وی افزود: امیدواریم بتوانیم آرامش و اطمینان خوبی را برای دانش آموزان و همچنین آرامش خاطر خانواده های آنان ایجاد 
کنیم. به گفته مجتبایی در سال جاری توجه ویژه ای به بهره گیری از فعالیت ها و همچنین استعدادهای اجتماعی صورت گرفته که در این 
راستا بیش از 200 هزار همیار پلیس در سطح استان فعالیت می کنند که تعداد زیادی از آنها آموزش داده شدند تا برای پلیس مدارس از 

آنها استفاده شود...
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در نشست مشترک صلبی با دکتر ایرانی خواه مطرح شد

منافع شخصی علت انتقاد از طرح تحول در نظام سلامت

گزارش العربیه از ماجرای ژوله و حیایی در خندوانه

اصولگرایان از حیایی حمایت می کردند 
اصلاح طلبان از ژوله

 شبکه »العربیه« در گزارشی به بازتاب های سیاسی برنامه تلوزیونی »خندوانه« که از شبکه نسیم پخش می شود، پرداخت.
شبکه خبری »العربیه« در مقدمه گزارش نوشت: »خندوانه« که برنامه طنز غیر سیاسی است، از شبکه »نسیم« صدا و سیمای 
جمهوری اسلامی ایران پخش می شود. شبکه ای که از آغاز تاسیس اعلام کرده است که نمی خواهد خبری و سیاسی باشد و در 
چارچوب برنامه های سرگرمی و آموزشی فعالیت می کند. برنامه طنز »خندوانه« با شکل و طراحی جدیدش با کارگردانی و اجرای 
»رامبد جوان« بازیگر و کمدین ایرانی، موفق شده است میلیون ها مخاطب را در داخل و خارج کشور به خود جذب کند. در این 

برنامه شخصیت هایی از اصناف مختلف دعوت می شوند ...

قائم مقام شهردار قم :

مدیریت در قم کار سختی است

بابک زنجانی در سودای شکایت!
2

2
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سرمقاله:  علیرضا میریوسفی

پس از گذشتن برجام از سد 
کنگره، مقالات و اظهارنظر های 
مختلفی در داخل و خارج کشور 
صورت گرفته اند که شاهد بازتاب 
ای  رسانه  فضای  در  آنها  وسیع 
کشور هستیم. هرچندکار بررسی 
شورای  مجلس  در  هنوز  برجام 

اسلامی به پایان نرسیده است ...

بررسی چهارنگرانی عمده 
درباره پسابرجام

2

پس از 8 سال خشکسالی

دریاچه حوض سلطان آبگیری شد

 رییس جمهوری اولین اثر دفاع مقدس را ملت سازی توصیف کرد و گفت: دفاع مقدس 
ملت ایران را به یک ملت منسجم و مقاوم در برابر متجاوزان و بیگانگان تبدیل کرد.

حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی صبح سه شنبه در نخستین روز از هفته دفاع 
مقدس و مراسم رژه نیروهای مسلح افزود: برخی فکر می کردند با زور سرنیزه می توان ملتی را 
ساخت و به تاریخ های گذشته مثال می زدند، اما در دوران بعد از انقلاب دیدیم که قدرت بزرگی 

که توانست ملت منسجم را بسازد مقاومت و دفاع در برابر متجاوزان بود.
رییس جمهوری ادامه داد: این دفاع مقدس همه شکاف های اجتماعی که برخی از آن ها 
در شرایط بعد ازانقلاب ظهور و بروز بیشتری پیدا کرده بود را از بین برد. فارس، ترک، کرد، لر، 

ترکمن، بلوچ، عرب و همه طوایف، اقوام، مذاهب و ادیان، یکپارچه در کنار هم به صورت صف 
واحد ایستادگی کردند.

روحانی با تاکید بر این که دفاع مقدس ملت قوی، بزرگ و منسجم ایران را ساخت، 
اظهار داشت: به ما اتهام می زدند که ایران بعد از انقلاب یک نظام بنیاد گراست 

و در پی تحمیل خواست خود به همسایگان و دیگر ملت هاست، در جنگ 
تحمیلی ثابت شد چه کسانی متجاوز هستند، چه ایدئولوژی در فکر 

تجاوز و مداخله در امور داخلی دیگران است و چه کسانی هستند 
که نه تنها به ملت های همسایه که ملت خود هم رحم نمی کنند..

رئیس جمهور: برای مقابله با تروریسم به همسایگان کمک می کنیم

ایران قصد تجاوز به هیچ کشوری را ندارد
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بررسی چهارنگرانی عمده 
درباره پسابرجام

پس از گذشتن برجام از سد کنگره، مقالات و اظهارنظر 
های مختلفی در داخل و خارج کشور صورت گرفته اند که 
شاهد بازتاب وسیع آنها در فضای رسانه ای کشور هستیم. 

هرچندکار بررسی برجام هنوز در مجلس شورای اسلامی به پایان نرسیده است، ولی قطعا 
این اظهارات و مقالات در نتیجه کار کمیسیون ویژه برجام در مجلس بی تاثیر نخواهد بود. 
اگر بخواهیم چهار نگرانی عمده ای را که در هفته های گذشته و به ویژه چند روز اخیر 
برجسته شده اند، انتخاب کنیم می توان چکیده آنها را در چهار موضوع زیر فهرست نمود:

اول. استحاله نظام انقلابی ایران در ١٥ سال آینده
دوم. افزایش فشارها بر ایران در سایر حوزه ها از جمله در مسائل منطقه و همینطور 

بازگشت تحریم های هسته ای در قالب تحریم های ضد تروریسم و حقوق بشر
سوم. سست بودن وضعیت برجام در داخل آمریکا و نقض آن توسط رئیس جمهور 

بعدی
چهارم. تفسیرهای نادرست آمریکایی ها از برجام و سوء استفاده از آن

هرچند این نگرانی ها به جا و قابل توجه هستند، ولی هیچ یک از چهار فرض فوق به 
سادگی قابلیت تحقق ندارند که به برخی جنبه های آن اشاره می شود:

اول این که برجام بیش از هرچیز ثمره مقاومت مردم و هزاران شهیدی است که در 
بیش از سه دهه گذشته اقتدار و قدرت ملی ایران را تثبیت کرده اند. در اثر این مقاومت و 
پایمردی بلندمدت، برخی گروه های واقع گرا در آمریکا به بی ثمر بودن روش های قبلی 
توجه کرده و تصمیم به اتخاذ رهیافتی جدید در قبال ایران گرفته اند. در مورد صداقت 
و توانایی این گروه در پیشبرد و تعمیم این سیاست های واقع بینانه به سایر حوزه ها 
اطمینانی وجود ندارد و به همین خاطر هوشیاری کامل ملت و دولت ایران را در رصد 
دقیق این تحرکات و تعاملات ضروری است. هر چند تغییر و تحول سیاست ها متناسب با 
مقتضیات زمان امری طبیعی و مثبت است، ولی نمی توان از استحاله راهبردهایی صحبت 
کرد که درستی خود را در دهه های گذشته نشان داده و اقتدار امروز ایران نتیجه آن است. 
در مقابل، آمریکا بطور یقین در ١٥ سال بعد بسیار متفاوت تَر و جه بسا واقع بین تَر از 
امروز خواهد بود. ١٥ سال قبل چه کسی فکر می کرد که این کشور یک رییس جمهور 
سیاهپوست داشته باشد؟ چه کسی فکر می کرد آمریکا یکی از مشوقین گروه بیست باشد؟ 
چه کسی فکر می کرد هند تحت تحریم به خاطر برنامه های هسته ای به شریک راهبردی 
این کشور تبدیل شود؟ چه کسی فکر می کرد آمریکا اشغال سریع عراق را یکی از بزرگ 
ترین اشتباهات راهبردی اش تلقی کند؟ هرچند تغییرات در پانزده سال آینده در کل دنیا 
رخ خواهد داد و ایران هم با تغییر فضای امنیتی اطرافش شاهد تحولاتی مثبت در جهت 
جایگاه منطقه ای و جهانی اش خواهد بود، ولی برای استفاده از لفظ استحاله یقینا ساختار 

آتی سیاسی و اجتماعی آمریکا مناسب تر خواهد بود.
دوم، هرچند هزینه های سیاست های غلط قبلی غربی ها، اعاده این سیاست ها را 
توسط آنها غیرعقلایی می نمایاند، ولی آمادگی کشورمان در هر شرایطی ضروری است و 
می بایست اصول اقتصاد مقاومتی مورد تاکید مقام معظم رهبری و سایر آمادگی ها اولویت 
اصلی برنامه های کلان کشور باشد. با این حال، مطابق مفاد مصرح برجام، تحریم های 
برداشته شده نمی توانند مجدد اعاده شوند. بعلاوه موضوعات و بهانه های غیر هسته ای 
امکان اجماع سازی برای تحریم های جدید مشابه آنچه با بهانه های هسته ای شاهد بودیم 
را نداشته و ندارند. در نظام بین الملل و به ویژه شورای امنیت کشورهای مهمی مثل چین 
و روسیه هستند که برخلاف موضوع هسته ای، در قبال مسائل حقوق بشر و تروریسم، 

رویکرد کاملا متفاوتی باآمریکا دارند.
سوم، مطابق اصول حقوق و روابط بین الملل دولت ها متعهد به تعهدات بین المللی 
خود هستند. برجام علاوه بر این که یك تصمیم راهبردی غرب و آمریکاست، یک تعهد 
بین المللی برای آمریکاست و با تغییر روسای جمهور و علی رغم شعارهای انتخاباتی تغییر 
نمی کند. یک طنز سیاسی در آمریکا وجود دارد که می گوید بهشت فقط در ایام انتخابات 
قابل تحقق است. شعارهای انتخاباتی بطور اعم و شعارهای سیاست خارجی بطور اخص، 
تعهدی قطعی برای روسای جمهوری آمریکا نیستند. یکی از وعده های اصلی اوباما در 
انتخابات 2008، بستن زندان گوآنتانامو بود که بعد از شش سال هنوز پابرجاست. شعارهای 
انتخاباتی درباره موضوع فلسطین و خاورمیانه، مساله مهاجرین یا محیط زیست عموما 

ابزارهای جلب آرا هستند.
بعنوان یک احتمال  باید همواره  را  از مفاد برجام  نادرست  امکان تفسیر  چهارم، 
درنظرداشت. معهذا اجرای برجام موضوع مهمی است و می بایست با همکاری و همدلی 
تمامی نهادهای مسئول و واخ با دقت اجرایی و پیگیری شود. در مذاکرات فشرده دوسال 
گذشته که حاصل آن متنی مفصل، حقوقی و ١٥٩ صفحه ای است، هیات ایرانی نهایت 
تلاش خود را نموده تا جزییات توافق و بندهای آن، حتی المقدور روشن باشد و نیاز حداقلی 
به تفسیر برجام و مکانیسم های حل اختلاف داشته باشد. اراده سیاسی در اجرای برجام 
بسیار مهم است که تا کنون سطح خوبی از آن در طرف مقابل مشاهده شده است و بحث 

های جدی داخلی در این رابطه نشانه آن است.
در مجموع، هرچند توافق برجام شروع کاراست و باید بادقت وتمرکز اجرای دقیق آن 
پیگیری شود، ولی این امیدواری وجود دارد که حاصل نهایی آن افزایش اقتدار، امنیت، 

جایگاه جهانی و پیگیری موثرتر سیاست های اصولی کشورمان در منطقه و جهان باشد. 

جاودانگی های دفاع مقدس
فرارسیدن سی و پنجمین سالروز هفته دفاع مقدس 
یادآور روزهای حماسه آفرینی ملت قهرمان و قهرمان پروری 
است که همچون بنیان مرصوص همراه و همدل با نظام 
اسلامی، به گونه ای بر علیه دشمن متجاوز فریاد بر آورد 
که غرش توپ ها و هواپیماهای دشمن بعثی در این فریاد 

توفنده ملت، ملت بزرگی که بتازگی طعم شیرین پیروزی انقلاب را  چشیده بود، هیچ به 
شمار نیامد.

ملت بزرگی که در ادامه نهضت انقلاب اسلامی، از همان روزهای آغازین جنگ و پس از 
آن، با لبیک به ندای امام و رهبر خویش و با الهام از مکتب سرخ عاشورا با رشادت فرزندان 
رشید خود در نیروهای مسلح اعم از سپاه، ارتش، ژاندارمری، نیروی انتظامی و بسیج 
مردمی شامل روحانیون، جهادگران، دانشگاهیان و اساتید، هنرمندان، بانوان، دانش آموزان، 
فرهنگیان،  اصناف و اقشار و گروه های مختلف و ... چه در خط مقدم و چه در پشت جبهه 
و پشتیبانی مردمی و حضور مرد و زن و پیر و جوان و شهری و روستایی و عشایر سلحشور 
و سلایق مختلف حماسه ها آفریده و فهرستی بلند از صفجات زرین دیوان سترگ دفاع 
مقدس را تشکیل دادند، دیوانی که احصا فهرست جاودانگی های گنجینه تمام نشدنی آن 

تا سالها میسور و مقدور نخواهد بود.
تلالو گوهرهای درخشان اقیانوس پهناور دفاع مقدس برگرفته از ولایت پذیری، همدلی، 
صفا و اخلاص، انس با قرآن و ولایت، توکل، معنویت، مجاهدت فی سبیل الله و از جان 
گذشتگی فرماندهان شجاع و رزمندگان اسلام بود، کسانی که مصداق »صدقوا ما عاهدوالله« 

شده و در دفاع از اسلام در خون خود غلطیدند و یا در زمره »من ینتظر« در آمدند.
شهدای بزرگوار هشت سال دفاع مقدس ارواح بلند و تابناکی هستند که با تاسی به سیره 
سیدالشهدا )ع( با خون پاک و سجایای ارزشمند و کرامات بیشمار خود از خاکی به ظاهر 
بی مقدار شلمچه ها و طلائیه ها و ... آفریدند به طوریکه امروز ماوا و محل زیارت عاشقان 
دلباخته و یادآور ایثارگری جانبازان سرافراز، آزادگان عزیز و رزمندگان کفر ستیز لشکر 

اسلام است که همواره سرانگشت دستان قدرتمندشان بر ماشه بوسه می زد.
و اکنون پس از گذشت 27 سال از پایان جنگ تحمیلی، دفاع مقدس همچنان در لایه 
های زندگی روزمره جاری است و ایران اسلامی، به برکت افتخارات بدست آمده از خون 
شهیدان و ایثارگری رزمندگان اسلام و با رهنمود های رهبر بزرگوار انقلاب، فرماندهی 
معظم کل قوا و سکاندار کشتی نظام اسلامی، هر روز مقتدرتر از گذشته در هوا، فضا، 
زمین، دریا و عرصه های علمی و فناوری بین المللی تا رسیدن به ظفرمندی در صبح ظهور 
و برقراری حکومت جهانی اسلام حضور می یابد و با تجلی در حماسه مدافعان حرم، به 

سرمشق و الگویی برای بیداری اسلامی در سرتاسر جهان تبدیل شده است.
* مدیر کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم

فرماندار قم :

فرهنگ ایثار و شهادت 
باید در جامعه نهادینه شود

فرماندار قم با تاکید بر نهادینه کردن فرهنگ ایثار و شهادت در جامعه  گفت : دوران 8 
سال دفاع مقدس و ارزشهای آن نقش بسزایی در استوار ساختن پایه های انقلاب داشته است 

لذا لزوم انتقال این ارزشها به نسل جدید در شرایط کنونی بیش از پیش احساس می شود.
رضا سیار در  نشست هفتگی  با بخشداران و معاونین خود ضمن گرامیداشت یاد و 
خاطره شهدای 8 سال دفاع مقدس  اظهارداشت : هفته دفاع مقدس فرصتی است که از 
جانفشانیهای یادگاران دفاع مقدس ،خانواده شهدا و ایثارگران تقدیر شود.سیار با تاکید بر 
نهادینه کردن فرهنگ ایثار و شهادت در جامعه بیان داشت: دوران 8 سال دفاع مقدس و 
ارزشهای آن نقش بسزایی در استوار ساختن پایه های انقلاب داشته است لذا لزوم انتقال 

این ارزشها به نسل جدید در شرایط کنونی بیش از پیش احساس می شود.
فرماندارقم افزود :فرهنگ و آرمان های هشت سال دفاع مقدس و یاد و نام شهدا باید در 
جامعه زنده مانده و در نسل جوان نهادینه شود و انتظار داریم سیار در پایان جلسه به برنامه 
های هماهنگ شده جهت اجرا در هفته دفاع مقدس اشاره کرد اعلام نمود : بر پایی مراسم 
تجلیل از تلاش گران پشتیبانی کننده از دفاع مقدس استان قم در دستور کار قرار گرفته 
که در این ایام این برنامه اجرا میشود . مراسم گرامیداشت هفته دفاع مقدس امسال علاوه 
بر شهر مقدس قم در شهر ها و روستاهای تابعه نیز با تلاش بخشداران و همکاری همه نهاد 

ها با شکوه تر از سال های گذشته برگزار گردد.

اخبار
استاندار قم: 

هفته دفاع مقدس 
دورانی سراسر حماسه و ایثار بود 

استاندار قم گفت: هفته دفاع مقدس دورانی سراسر حماسه و ایثار که ملتی بزرگ و 
غیرتمند با دفاع غیورانه و مقدس خود، درخشان ترین و ماندگارترین صفخات تاریخ زرین 

این سرزمین مقدس را رقم زدند. 
در پیام سید مهدی صادقی آمده است: هفته دفاع مقدس، یادآور رشادت، ایستادگی و 
پایمردی مثالزدنی ملّت قهرمان ایران است. دورانی سراسر حماسه و ایثار که ملتی بزرگ و 
غیرتمند با دفاع غیورانه و مقدس خود، درخشان ترین و ماندگارترین صفخات تاریخ زرین 
این سرزمین مقدس را رقم زدند. فصلی پر افتخار از شکوه مقاومت و سرشار از صحنه 
های زیبای ایثار و شهادت و معراج مردان و زنان خدایی این وطن که خون های پاک و 

مطهرشان در پای شجره طوبای انقلاب اسلامی ریخته شد.
ایثار و پایداری جاودانه برخاسته از نور ایمان، وحدت کلمه و صلابت اراده ملت ایران در 
هشت سال دفاع مقدس، میراث ارزشمندی را به ارمغان آورد که تا ابد بر تارک این نظام 
الهی خواهد درخشید و همواره از آن به عنوان مایه فخر این ملت و نماد عزت و سرافرازی و 
سربلندی کشور یاد خواهد شد. حماسه آفرینی ها و دلاورمردی های جوانان برومند ایران 
اسلامی در نبرد جانانه با دشمن، همچون دژی مستحکم، انقلاب و نظام را در برابر حوادث و 
توطئه ها بیمه کرد و امروز ملت آزاده و سرافراز ایران با تأسی به ارزش های تعالی بخش آن 
دوران و بهره مندی از تجارب درس آموز آن جهاد عظیم ، کوله بار سنگین رسالت و آرمان 
خواهی خویش را به دوش کشیده و در این مسیر مقدس، سرافرازی واستقلال و سر تعظیم 
و تسلیم فرود نیاوردن در مقابل دشمن درونی وبیرونی را در گرو ولایت مداری، مقاومت 
و پایداری آگاهانه و حفظ وحدت و همدلی و هوشیاری دانسته و در سایه سار این ایمان و 
آگاهی وخردورزی، عزت و اقتدار سیاسی ،اجتماعی و اقتصادی کشور را تضمین می کند.

در سی و پنجمین سالگرد دوران حماسه و مقاومت، یاد و خاطره ایثار و جانفشانی های 
شهداء و ایثارگران دلیر عرصه دفاع مقدس به ویژه شش هزار شهید سرافراز استان قم را 
گرامی داشته و با عرض ارادت به محضر جانبازان، آزادگان، ایثارگران، پشتیبانی کننده 
های جبهه و جهاد و خانواده های معظم شهداء، توفیقات روزافزون همگان را در راه ترویج 
بیش از پیش فرهنگ نورانی جهاد و شهادت و حرکت در مسیر تحقق آرمان های بلند 
بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران حضرت امام خمینی)ره( و در پرتو فرامین رهبر معظم 
انقلاب حضرت آیت الله العظمی خامنه ای)مدظله العالی( از درگاه ایزد منان مسألت دارم.

شهردار قم:

دفاع مقدس گنج بی پایانی برای یافتن الگوهای 
مدیریت جهادی است 

شهردار قم در پیامی، ضمن گرامیداشت فرا رسیدن هفته دفاع مقدس، بر ضرورت 
بهره مندی از فرهنگ این دوران برای الگو گرفتن از مدیریت های جهادی جنگ در 

عرصه های کنونی تاکید کرد.
متن پیام دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد بدین شرح است:3٥ سال از شروع طولانی ترین 
جنگ متعارف قرن حاضر می گذرد؛ جنگی نابرابر و با همکاری بیش از 3٥ دولت علیه یك 

انقلاب و یك ملت که نمی خواستند بیش از این زیر سلطه شرق و غرب روزگار بگذرانند.
مردمی مسلمان که با تمسك به آموزه های عاشورایی امام و مقتدای خویش و با پیروی 
از ولی امر زمان، خمینی کبیر دست به حماسه ای بزرگ زدند و عظیم ترین حادثه جهان 
امروز را در فجری باشکوه، جلوه گر ساختند اما این دشمنان همیشگی آیین الهی بودند که 
تاب این انفجار نورانی را نداشتند و با انواع و اقسام هجمه ها و توطئه ها سعی در به انحراف 
کشاندن انقلاب ملت ایران کردند هر چند در هر حادثه و توطئه ای، دست یاری الهی به 
کمك ملت آزاده ما آمد، روزی سربازانی از شن، طوفانی سهمگین علیه تکاوران آمریکایی به 
راه انداختند و دیگر بار، کوس رسوایی عوامل خودفروخته استکبار جهانی، منافقین کوردل 

از بام به زیر افتاد و مجبور به ترك ایران شدند.
آخرین توطئه سخت افزاری دشمنان و در رأس آنها، آمریکای جنایت پیشه، شروع هشت 
سال جنگ تحمیلی علیه ملت ایران بود؛ جنگی با هدف سرنگونی نظام جمهوری اسلامی 
که نه تنها این امر محقق نشد بلکه به تقویت پایه های این نظام مردمی انجامید و رسوایی 

دیگری برای بدخواهان و کج اندیشان به بار آورد.
عالی ترین نمونه های عرفان، معنویت، اطاعت، ولایت مداری و شهادت را می توان در 
جنگ مشاهده کرد؛ روزگاری نه چندان دور که جوانان کم سن و سال این مرز و بوم، 
بار مدیریت دشوار یك گردان و یك لشگر را بر دوش می کشیدند و خالصانه و عابدانه، برای 

عظمت و مجد اسلام و قرآن می جنگیدند.
بهترین نمونه های مدیریت را می توان در ابعاد مختلف تجهیزاتی، منابع انسانی و اخلاقی 
و تربیتی در دوران جنگ دید؛ مدیرانی که نه فقط یك فرمانده جنگی، بلکه در همه عرصه ها 
موفق شدند الگوهایی کامل برای همه دوران های بعد از دفاع مقدس به وجود آورند، چیزی 

که امروز، بیش از هر زمان به آن نیازمندیم.
امروز و در آستانه سی و پنجمین سالروز آغاز دفاع مقدس، مدیریت شهری قم که خود 
را خادم همه مجاوران و زائران کریمه اهل بیت)س( می داند، الگوگیری از فرهنگ مدیریتی 
دوران جنگ را جزو وظایف ذاتی خود دانسته، و بر این عهد استوار است که تا رسیدن به 
جایگاه حقیقی و شایسته مردم قم، دست از تلاش وافر و خستگی ناپذیر خود بر ندارد و پس 

از آن هم، میراثی شایسته را در اختیار آیندگان قرار دهد.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

نقش سنگرسازان بی سنگر 
در دفاع مقدس بی بدیل بود

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم نقش مجموعه جهادسازندگی وسنگرسازان بی 
سنگر را در دوران دفاع مقدس بی بدیل خواند وگفت : دفاع مقدس یك نبرد مهندسی بود 

واگرمهندسی موفقی در این نبرد نداشتیم درعرصه رزمی نیز با مشکل مواجه می شدیم.
محمد رضا طلایی ضمن گرامیداشت هفته دفاع مقدس با اشاره به فداکاری ها و 
رشادت های جهادگران جهادسازندگی ، به ویژه جهادگران استان قم در تسهیل روند 
پیروزی رزمندگان اسلام در طول هشت سال دفاع مقدس، اظهار داشت: جهادگران جایگاه 
بالایی در روند تسریع پیروزی های رزمندگان اسلام داشته اند و لقب سنگرسازان بی سنگر 
که به حق حضرت امام راحل جهادگران را به آن مفتخر فرموده است، در تاریخ جنگ و 

ادبیات دفاع مقدس جاوید خواهد بود. 
وی افزود: جهادگران همانگونه که در دوران دفاع مقدس درجهت حفظ وامنیت کشور 
تلاش و جانفشانی می کردند، امروز نیز با حفظ فرهنگ وروحیه جهادی درجبهه تولید 
وشکوفایی اقتصادی ، خودکفایی وتامین امنیت غذایی جامعه کارهای عظیمی انجام می 

دهند تا این فرهنگ همیشه زنده و پویا باقی بماند.
طلایی با اشاره به جایگاه ویژه جهادکشاورزی در اقتصاد کشور و برنامه های این سازمان 
جهت ارتقاء کمی و کیفی محصولات در زیر بخشهای مختلف کشاورزی، بیان داشت: هم 
اینک نیز ، نسل جنگ دیده و سختی کشیده دوران دفاع مقدس،گوش به فرمان رهبر 
بزرگوار انقلاب اسلامی با برنامه ریزی منسجم و در روند اجرای منویات دولت خدمتگزار 
، جهت تحقق آرمانهای انقلاب شکوهمند اسلامی ، تلاش بیش از پیش را در دستور کار 

خویش خواهد داشت . 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم بیان داشت: آنانی که با ساختن پل خیبر 
شاهکار مهندسی دوران دفاع مقدس، جهانیان را به شگفتی وا داشتند ، هم اینک نیز قادرند 
با تلاش و کوشش افزون تر خویش ، روند رشد و ارتقاء بخش کشاورزی ، که از مهمترین 

بخشهای اقتصادی کشور محسوب می شود را فراهم آورند.
وی دربخش دیگری به وظیفه سنگین مجموعه جهادکشاورزی درکناراین همه شهید، 
آزاده وجانبازاشاره کرد وافزود: سعی می کنیم حاصل ایثارگری های جهادگران را در مقابل 
حجمه حملات دشمنان قسم خورده ایران و مردمی که از حریم انقلاب دفاع می کنند 
افزایش دهیم و درجهت صیانت از دستاوردهای سه دهه سازندگی ، دفاع مقدس و تولید 

در مسیر ولایت حرکت کنیم.

دکتر سلیقه عنوان کرد: 

آمادگی بهزیستی  قم 

جهت دریافت نذورات در عید قربان
مدیر کل بهزیستی استان قم گفت: بهزیستی به عنوان ذیصلاح و جهت اطعام نیازمندان 

و معلولین آمادگی خود را جهت جمع آوری نذورات در عید سعید قربان اعلام میدارد.
دکتر رضا سلیقه  با تاکید بر  قربانی  کردن در عید  قربان  اظهارداشت : همه مسلمانان 
سراسر جهان در این روز، گوسفند، گاو یا شتری را قربانی و گوشت آن را بین همسایگان 
و مستمندان تقسیم می کنند.وی افزود: همچنین در روایت های مکرری نقل شده که در 
روز عید قربان، قربانی کنید تا گرسنگان و بیچارگان نیز به خوراک برسند.سلیقه ادامه داد: 
سال گذشته تعداد ١40 رأس گوسفند از طرف مردم موءمن و خیرین و نیکوکاران در ایام 
عید قربان به بهزیستی استان قم اهدا شد. وی در بخش دیگری از سخنان از اختصاص 
یک شماره حساب در خصوص واریز هزینه مشارکت در خرید دام قربانی خبر داد و گفت: 
همشهریان و خیرین گرامی می توانند از طریق شماره حساب234٥340874 بانک ملت 
یا پرداخت از طریق موبایل با شماره گیری #٩0٩0*74١* کمک های نقدی خود را 
واریز نمایند.وی ضمن تشکر و قدردانی ازمردم نیکوکار استان از اعلام آمادگی واحدهای 
تابعه در خصوص جمع آوری گوشت قربانی یا دام زنده خبر داد و افزود: مددکاران ما در 
بهزیستی شهرستان قم واقع در 20 متری شهید بهشتی و مرکز مداخله در بحران واقع در 
خ آذر نبش میدان شهید محلاتی،  آماده اند تا در ایام عید سعید قربان نذورات و گوشت 
قربانی را جمع آوری نمایند تا در اولین فرصت و در اسرع وقت بدست نیازمندان برسانند.

مدیر کل بهزیستی استان در پایان گفت: به همین منظور شماره تلفن های ثابت و همراه 
3778٩7٩0 و 0٩١22٥23378 و ٩١23٥30١24 در اختیار همشهریان عزیز جهت 

اهدا نذورات اعلام می گردد.

 مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز 
شهرداری قم از حفظ طراوت و پویایی شهر 

در فصل پاییز خبر داد.
پیام جوادیان با اشاره به اینکه می توان 
طوری برنامه ریزی کرد که علاوه بر فصل 
بهار و تابستان شاهد همیشه سبز بودن 
شهر باشیم گفت: در شرایط اقلیمی شهر 
قم درختان همیشه سبز ماندگاری دارند و 
درختانی مثل کاج، سرو و اکالیپتوس از این 
شرایط برخوردار هستند که در قم به وفور 

دیده می شود.
مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز 
شهرداری قم با بیان اینکه باید در زمینه 
برای  افزود:  کرد  دقیق عمل  فضای سبز 

فصل پاییز به گونه ای مدیریت کردیم تا شهر 
به طور کامل به سمت خزان نرود و بحث 
گل کاری مطرح شده تا از گل هایی استفاده 
شود که در زمستان هم شکوفا باشند مثل 
گل بنفشه، کلم گل زینتی و گل هایی که 

برای چنین آب و هوایی مناسب تر ستند.
سبز  همیشه  درختان  ترکیب  از  وی 
و خزان دار در باغچه های شهر خبر داد و 
خاطرنشان کرد: در قسمت توسعه فضای 
سبز این را مد نظر قرار می دهیم که درختان 
همیشه سبز را با خزان دار به صورت تلفیقی 
در نظر بگیریم تا اگر در پاییز و زمستان 
معابر  و  ها  خیابان  ریخت  آنها  برگ های 

بی رنگ نشود.

جوادیان ادامه داد: رنگ سبز شهر و زنده 
بودن فضای سبز در پاییز از بین نمی رود 
چون اگر فضای سبز شاداب در همه جا با 
توزیع مناسب در شهر داشته باشیم شاهد 

مزایای بسیاری خواهیم بود.
مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز 
شهرداری قم به اهمیت حفظ فضای سبز 
اشاره کرد و گفت: فضاهای سبز به ویژه در 
باغچه های طولی مورد توجه هستند؛ ایجاد 
آنچه مردم  ولی  است  کمربند سبز مهم 
توجه می کنند درختان موجود در بوستان ها 
و فضاهای سبز هستند و اگر این ها نباشد و 
فقط به کمربند سبز بسنده کنیم رضایت 

شهروندان جلب نمی شود.

خیابان ها  درختان  کرد:  اضافه  وی 
ایجاد  طراوت  اکسیژن  تولید  بر  علاوه 
با  و  می شوند  نشاط  موجب  و  می کنند 
بهره مندی از آبنماها و حرکت آب همراه 
فضای سبز و درختچه ها می توانیم اقلیم 
شهر را تغییر دهیم و حداقل رطوبت را 

بالا ببریم.
جوادیان تصریح کرد: وقتی آبنما به بالا 
می رود پنج درصد از آب تبخیر شده و این 
آب وارد هوا می شود و این رطوبت خشکی 
را جبران می کند و زمانی که درختان آب 
را جذب می کنند هم بخشی از آب تبخیر 
می  شود و این  اقدامات فضای شهر را تلطیف 

می کند.

ایجاد  از  قم  استان  انتظامی  فرمانده 
امنیت همه جانبه برای دانش آموزان در 
خبر  استان  در  مدارس  بازگشایی  طرح 

داد.
سردار کاظم مجتبایی با اشاره به نزدیکی 
بازگشایی مدارس و آمادگی پلیس قم در 
این خصوص، گفت: پلیس قم برای تامین 
امنیت همه جانبه حدود 300 هزار دانش 
آموز و دانشجو در سطح استان در لایه ها 
انتظامی،  امنیتی،  مختلف  های  بخش  و 
ترافیکی و امنیت اخلاقی برنامه ریزی کرده 

است.
آرامش و  بتوانیم  امیدواریم  افزود:  وی 
و  آموزان  دانش  برای  را  خوبی  اطمینان 
همچنین آرامش خاطر خانواده های آنان 

ایجاد کنیم.

فعالیت 200 هزار همیار پلیس در قم
به گفته مجتبایی در سال جاری توجه 

و  ها  فعالیت  از  گیری  بهره  به  ای  ویژه 
صورت  اجتماعی  استعدادهای  همچنین 
گرفته که در این راستا بیش از 200 هزار 

همیار پلیس در سطح استان فعالیت می 
کنند که تعداد زیادی از آنها آموزش داده 
شدند تا برای پلیس مدارس از آنها استفاده 

شود.
استقرار پلیس در 100 نقطه شهر قم

وی تاکید کرد: هماهنگی های لازم برای 
انتخاب رانندگان سرویس میان آموزش و 
پرورش و سازمان تاکسیرانی صورت گرفته 
و امیدواریم در این مدت شاهد هیچگونه 
حادثه ای نباشیم. فرمانده انتظامی استان 
قم تصریح کرد: پلیس قم علاوه بر فعالیت 
های جاری و گسترده که پیش بینی کرده 
در بیش از ١00 نقطه شهر قم که از قبل 
شناسایی شدند، مستقر خواهد شد و بنابر 
وظیفه در راستای ایجاد امنیت همه جانبه 

برای دانش آموزان اقدام خواهد کرد.

مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم:

طراوت و شادابی شهر در پاییز حفظ می شود

فرمانده انتظامی استان قم تأکید کرد:

 تامین امنیت همه جانبه برای دانش آموزان

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم 
گفت: دریاچه حوض سلطان با توجه به بارندگی 
های اخیر در سطح حوزه آبخیز پس از هشت 

سال خشکسالی آبگیری شده است. 
سید رحمان دانیالی در خصوص آبگیری 
دریاچه حوض سلطان در سخنانی اظهار داشت: 
بحمدالله این تالاب ارزشمند که از سال 86 
دچار خشکسالی شده بود، با توجه به بارندگی 
های اخیر در سطح حوزه آبخیز پس از هشت 

سال بار دیگر آبگیری شده است. 
وی با بیان اینکه استان قم متاسفانه از سال 
١380 وارد دوره خشکسالی شده است، اظهار 
داشت: حجم بارندگی های اخیر در فصول گرم 
سال، سیلاب ها و از سوی دیگر کاهش شدید 

بارندگی ها در زمستان، به خوبی تغییر اقلیم در کشورمان را 
که ناشی از آلودگی های زیست محیطی است، نشان می 

دهد. 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با اشاره به 
ارزش و اهمیت تالاب ها و گونه های خاص گیاهی و جانوری 
که در این اکوسیستم حیات دارند، خاطرنشان کرد: تالاب 
حوض سلطان با بیش از 37 هزار هکتار وسعت از مناطق 

زیست  لحاظ  به  و  بوده  استان  ممنوع  شکار 
محیطی از جایگاه ویژه ای برخوردار است. 

وی در ادامه افزود: متاسفانه با وجود دریاچه 
نمک و چهار تالاب مهم حوض سلطان، مره، 
بهشت معصومه و غدیر که حداقل ١0 درصد از 
مساحت استان را تشکیل می دهند، اعتبار ویژه 
ای به این تالابها اختصاص نیافته و اقدام علمی و 
عملی مناسبی برای حفاظت و احیای آنها نمی 

توان انجام داد. 
دانیالی در پایان با اشاره به معضل جدی گرد 
و غبار و ریزگردها در استان قم و مرکز کشور، 
آبگیری و ممانعت از تخریب زمین و مراتع در 
تالاب ها و رودخانه های استان را بسیار مهم 
ارزیابی کرد و گفت: امیدواریم بتوانیم بار دیگر 
شاهد بازگشت حیات به دریاچه نمک و دشت مسیله نیز 
باشیم تا از بار مشکلات و چالش های زیست محیطی استان 

کاسته شود. 

پس از هشت سال خشکسالی 

دریاچه حوض سلطان آبگیری شد

سرمقاله

یادداشت روز

خبر

علیرضا  میریوسفی

احمد حسینی *

قائم مقام شهردار قم از تقویت ارتباط 
شهرداری قم با کشورهای اسلامی خبر داد 
و گفت: کنفرانس بین المللی کشورهای 
برگزار  قم  در  آینده  سال  طی  اسلامی 

می شود. 
ابراهیم معتمدی قبل از ظهر سه شنبه 
مدیران  با  لبنان  شهرداران  نشست  در 
شهرداری قم که در سالن جلسات قائم 
مقام شهردار قم برگزار شد، اظهار داشت: 
شهر قم محور مواصلاتی ١7 استان کشور 
است و به لحاظ تردد و به جهت مباحث 
اقتصادی وجود گمرک غیردریایی کشور، 
ویژه ای  اهمیت  از  سلفچگان  گمرک 

برخوردار است.
 20 سالانه  حضور  به  اشاره  با  وی 
میلیون زائر در شهر قم ادامه داد: تمامی 
این ظرفیت ها نشان می دهد که مدیریت 
در این شهر کار سختی است و با حضور 
آقای سقائیان نژاد در شهرداری قم با توجه 
به سوابق کاری وی در اصفهان امید است 

اتفاق خوبی در شهر قم رقم خورد.
قائم مقام شهردار قم افزود: ما برآنیم 
تا با استفاده از برنامه های بلند مدت، میان 
مدت و کوتاه مدت مسیر رشد و توسعه 
را در شهر قم در پیش بگیریم و در این 
باره پروژه های مختلفی از جمله مترو و 

منوریل ، تقاطع های غیرهم سطح ، مدیریت 
منابع آب،  استفاده از پساب در حوزه فضای 
سبز و بحث های مربوط به شهر هوشمند 
و الکترونیک با محوریت تفکر دانایی محور 

در حوزه شهری در دستور کار داریم.
سال   ١2 طول  در  کرد:  عنوان  وی 
اصفهان  در  سقائیان نژاد  دکتر  خدمت 
نتایج خوبی داشته و امید داریم با استفاده 
از تجربیاتی که در اصفهان حاصل شد و 
همچنین در مجموعه مدیریت شهری قم، 

اتفاقات خوبی در شهر قم نیز رقم بخورد.
بیش  حضور  شد:  یادآور  معتمدی 
از ١١0 شهر از کشورهای دنیا در حوزه 

علمیه قم ظرفیت بسیار خوبی است و به 
همین جهت در صدد هستیم تا سال آینده 
کنفرانس بین المللی کشورهای اسلامی 

که در شهر قم حضور دارند، برگزار شود.
با کشورهای  ارتباط  کرد:  اظهار  وی 
برنامه های  از  یکی  شاخص  اسلامی 
شهرداری قم است و در پی سرمایه گذاری 
کشورهای اسلامی در قم به ویژه در پروژه 

بلوار پیامبر اعظم)ص( هستیم.
مدیر  النمر،  این نشست حسین  در 
فعالیت حزب الله در شهرداری های لبنان 
هدیه یادبودی را به قائم مقام شهردار قم 

تقدیم کرد.

قائم مقام شهردار قم :

مدیریت در قم کار سختی است



3 اقتصادی

تغییر سهمیه گازوئیل خودروهای عمومی از امروز

تغییرات میزان سهمیه گازوئیل ناوگان حمل و نقل عمومی از فردا اول مهرماه 
اعمال می شود.

براساس اعلام سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای، اجرای طرح تخصیص سوخت 
براساس پیمایش ازامروز چهارشنبه اول مهر ماه ۹۴ اجرایی می شود.

در ۱۴ بهم��ن ماه هیات وزیران مصوبه ای داش��ت مبنی ب��ر اینکه تکالیفی بر عهده 
دستگاه های مختلف گذاشت تا سوخت براساس پیمایش انجام شود. در این مصوبه آمده 
بود که تخصیص سوخت به ناوگان حمل و نقل عمومی براساس پیمایش باشد و دوم اینکه 

کنترل خودروهای عمومی براساس سامانه های ردیاب صورت گیرد.
بر این اساس از اول مهر ماه سال ۹۴ همه ناوگان حمل و نقل عمومی باید مجهز به این 
سامانه باشند و مقرر است که به صورت پایلوت طرح تخصیص سوخت براساس پیمایش 
شروع شود. سهمیه اول، سهمیه پایه است که این سهمیه به همه ناوگان درون شهری و 
برون شهری با سند حمل و بدون سند و نوع دوم سهمیه بندی عملکردی است که براساس 

بارنامه، صورت وضعیت و راه نامه بین المللی به وسایل حمل و نقل عمومی داده می شود.
رانندگان با مراجعه به سایت سازمان راهداری استعلام کارت هوشمند خود را می توانند 
انجام دهند، همچنین مراکز صدور کارت هوشمند هم دریافت اطلاعات پیمایش را انجام 
می دهند و در هر اس��تان مراکز پاسخگویی مستقر شده است. هدف از این طرح توزیع 

عادلانه سوخت و ساماندهی عملکرد است.
س��همیه پایه در دو تا سه ماه آینده هم یک پایش اساسی داده خواهد شد و رانندگان 
حمل و نقل عمومی گازوئیلی درون شهری باید برای ثبت نام دریافت این سهمیه به مراکز 
و سایت های ثبت نام مراجعه کنند. رانندگان درون شهری می توانند برای دریافت اطلاعات 
بیش��تر به آدرس www.navganbari.ir مراجعه کنند،   از اول مهر س��همیه اول به 

سهمیه دوم تغییر می یابد.

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,078,000یک مثقال طلا

941,410یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,170,000سکه بهار آزاد ی

9,170,000سکه امامی

4,640,000نیم سکه

2,550,000ربع  سکه

1,710,000سکه یک گرمی

قیمت نمایندگینام خود رو

 20636,900,000 تیپ 5

 206SD37,231,000وی 8

GLX 405 28,881,000پژو 

SLX 405 30,044,000پژو 

ELX 38,937,000پژو پارس 

 34,327,000پژو پارس سال

E2 90 361,470,000تند ر 

LX 33,232,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 29,200,000سمند 

LX EF7 29,200,000سمند 

ELX 36,100,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 76,650,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,350,000سایپا 111

 20,100,000سایپا 131

 198,000,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت نمایندگینام خود رو

315 MVM 39,210,000 

530 MVM 38,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X33 73,660,000 جد ید اتومات

 MVM11022,410,000 چهار سیلند ر

کلاهبرداری شرکت های بی نام و نشان
 با عنوان سهمیه امداد خودرو

در نبود نظارت کافی بر فعالیت برخی شرکتها، بسیاری از مردم گول حرف های 
اپراتورهای شرکت های بی نام و نشان را خورده و هر ماه پول هنگفتی را نصیب 

این نوع بنگاه های کاذب می کنند. 
اپراتور یکی از این شرکتها تحت عنوان شرکت امداد خودرو سراسری مرکزی، در تماس 
با خبرنگار اقتصادی فارس، ضمن ذکر نام کامل و اعلام مدل خودروی او، عنوان کرد که 
شما برنده سهمیه امداد خودرو شده اید. این اپراتور در پاسخ به این سؤال که آیا از امداد 
خودروی ایران خودرو تماس گرفته اید؟ گفت: خیر، ایران  خودرو زیر نظر ما فعالیت می کند!

 وی ادامه داد: آدرس و شماره تلفن منزل یا محل کار خود را به ما بدهید تا همکاران 
ما کارت امداد را برای شما بیاورند و متقابلاً شما نیز مبلغ 65 هزار تومان به همکاران ما 
پرداخت کنید. وی در مورد خدمات قابل ارائه از طریق این کارت امداد نیز گفت: تمام 
خدمات خودرو با 20 درصد تخفیف ارائه می شود و علاوه بر این، از تخفیف ۴0 درصدی 
بیمه بدنه و تخفیف 20 درصدی بیمه شخص ثالث برخوردار خواهید شد. این اپراتور در 
پاسخ به این سؤال که شما مجوز فعالیت خود را از کجا دریافت کرده اید؟ گفت: این مجوز را 
از اداره حمل و نقل و راهنمایی و رانندگی گرفته ایم. وی در پاسخ به این مسئله که شماره 
تماس و مشخصات شخصی ما را از کجا به دست آورده اید؟ گفت: این اطلاعات در سایت 
ما ثبت شده و وقتی سند خودرو برای شما صادر می شود، مشخصات شما در اختیار ما قرار 
می گیرد. این حرف ها در حالی از سوی اپراتور یک شرکت بی نام و نشان مطرح شد که در 
تماس با شماره تلفن این شرکت که بر روی تلفن همراهش افتاده بود، از اپراتور این شرکت 
پرسید که نام شرکت شما چیست؟ ولی اپراتور این شرکت حاضر نشد، نام یا مشخصاتی 
را  ارائه دهد. جلوگیری از کلاهبرداری این شرکت های بی نام و نشان نیازمند نظارت دقیق 
پلیس و قوه قضائیه است تا راه برای فعالیت دوباره آنها و افزایش روزافزون تعداد این نوع 

شرکت ها بسته شود.

شناسایی ۱6 میلیارد تومان فاکتور جعلی برای فرار از مالیات؛

 1000 شرکت متخلف کشف شد

سازمان امور مالیاتی چندی پیش از کشف 16میلیارد تومان فاکتور جعلی در 
برخی استان ها خبر داده بود و حالا حدود 1000 شرکت متخلف شناسایی شدند.

پدیده صدور فاکتور صوری در معاملات به نظر با اجرای قانون مالیات ارزش افزوده پر رنگ تر 
شده است، معضلی که معاملات را غیرشفاف کرده و راه را برای حقوق دولت کوتاه می کند.

چند وقت پیش مسئولان از برخورد قضایی با کد فروشان و ارائه دهندگان فاکتورهای 
صوری خبر دادند، اما هنوز هم شرکت های صورت دست به انجام چنین کارهایی برای 
متقاضیان خود می زنند.در این راستا سازمان امور مالیاتی اسامی حدود ۹50 شرکت و مؤدی 
ثبت نام شده فاقد اعتبار به دلیل صدور صورت حساب غیر واقعی را منتشر کرد.پیش از 
این بالغ بر 300 تا ۴00 مؤدی متخلف در فهرست سیاه سازمان امور مالیاتی قرار داشته و 
مسئولان هشدار دادند، صورت حساب مؤدیان که با این شرکت های متخلف همکاری کنند، 
قابل قبول نیست.به نظر می رسد تعداد این مؤدیان و شرکت های متخلف رو به افزایش بوده و 
سازمان امور مالیاتی باید با این شرکت ها برابر قانون برخورد کند.علی عسکری رئیس سازمان 
امور مالیاتی پیش از این از شناسایی عده ای از کدفروشان اقتصادی خبر داده و گفته  بود، بیش 
از ۱6 میلیارد تومان فاکتور جعلی توسط این افراد صادر شده است و همچنین موارد مشابهی 
در تهران و آذربایجان شناسایی شده اند.واقعیت این است که مالیات ارزش افزوده برعهده 
مصرف کننده است، اما از کانال تولید تا توزیع عبور می کند و هدف اصلی آن شفاف سازی 
فرایند و فعالیت های اقتصادی در کشور است و برای اینکه حمایت عملی از تولید صورت گیرد، 
شفاف شدن زنجیره فعالیت اقتصادی از مرحله ورود مواد اولیه به کشور تا تولید کالای نهایی 
ضرورت دارد، تا بر اساس آن بتوان مالیات را وصول کرد، اما این موضوع به دلیل عدم رعایت 
قانون توسط برخی از مؤدیان و نیز فراهم نبودن زیرساخت های اطلاعات فعالیت های اقتصادی 
در مقام عمل، اجرا را با مشکل همراه کرده است.همچنین علیرضا طاری بخش معاون مالیات 
بر ارزش افزوده سازمان امور مالیاتی در این باره به پرونده اخیر کدفروشی اشاره می کند و 
می گوید مالیات واقعی یک شرکت ۱26 میلیارد تومان بود که فاکتور صوری ارائه کرده که 
۱.5 تا 2 برابر جریمه شد و بر اساس اطلاعات کسب شده کل مالیات آن وصول شد.در حال 

حاضر بیش از 500هزار مؤدی مالیات ارزش افزوده وجود دارد.

وزیر اقتصاد با بیان اینکه فاصله نرخ ارز مبادله ای و 
آزاد محدود است، گفت: نرخ ارز در بازار در وضعیت 
نزدیک به تک نرخی قرار دارد و تفاوت موجود بیشتر 

به خاطر کیفیت ارز مبادله ای و آزاد است.
 علی طیب نیا در جلسه شورای گفتگوی دولت و بخش 
خصوصی که در محل اتاق بازرگانی و صنایع و معادن ایران 

برگزار شد، ضمن تاکید بر مقید بودن دولت به کنترل نرخ 
تورم، از اتخاذ تدابیری برای خروج کشور از رکود در نیمه 

دوم امسال خبر داد.
 وی اظهارداشت: دولت همچنان خود را مقید به کنترل 
نرخ تورم در سطح کنونی می داند، اما اولویت اصلی آن در 
نیمه دوم سال جدید اتخاذ تدابیری در جهت تسریع و فرآیند 

خروج کامل اقتصاد کشور از رکود است. 

وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: در حال حاضر به دلیل 
شرایط تحریم و انتظار بازار برای رفع آن در شرایط خاصی 
قرار داریم، اما در آینده نزدیک و پس از رفع تحریم ها، دولت 

قطعا سیاست ارز تک نرخی را اجرا خواهد کرد.
 طیب نیا در عین حال خاطرنشان کرد: البته در حال حاضر 
نیز فاصله نرخ ارز مبادله ای و آزاد فاصله محدودی است، به 
طوریکه در وضعیت فعلی هم بازار در وضعیت نزدیک به تک 
نرخی قرار دارد و تفاوت موجود بیشتر به خاطر کیفیت ارز 

مبادله ای و آزاد است.
 وی  افزود: تلقی ما از نرخ مناسب ارز، نرخی است که 
متناسب با توانایی و ظرفیت بنگاه های تولیدی برای واردات 

کالاهای واسطه ای و محصولات تولیدی باشد.
 وزیر امور اقتصادی و دارایی در بخش دیگری از سخنان 
خود از تنگناهای مالی که بودجه کشور را به شدت تحت 
تاثیر قرار داده است خبر داد و افزود: این تنگناهای مالی 
که ناشی از کاهش شدید درآمدهای نفتی از نیمه دوم سال 
گذشته بود، بودجه کشور را در شرایط انقباضی قرار داده 
است، اما دولت قصد دارد با اتخاذ تدابیری در نیمه دوم امسال 
شرایط رشد بیشتر اقتصادی و خروج کامل از رکود را فراهم 

کند. 
رئیس شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی اجرای 
هر چه سریعتر قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر مصوب 
مجلس را از جمله الزامات دولت برای خروج سریع از شرایط 
فعلی عنوان کرد  که البته اجرای برخی مفاد آن نیاز به احکام 

بودجه ای دارد.

برنامه جدید دولت برای بازگشت رونق اقتصادی؛

نرخ دلار آزاد به تک نرخی نزدیک شد

بساط رفیق بازی در بازار کار برچیده می شود؛

جزئیات طرح گزینش حرفه ای شاغلان

چهار شنبه -اول مهر ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3825

مقامات بانک مرکزی می گویند تغییر مصوبه امکان برداشت 
200 هزار تومانی روزانه از کارت های بانکی در دستور کار است 
که در صورت نهایی شدن به زودی این مبلغ به 400 هزار تومان 

افزایش خواهد یافت.
 موضوع افزایش سقف برداشت از خودپردازهای بانکی در هر شبانه 
روز هر چند وقت یکبار مطرح می شود و هر بار بنا به دلایلی اجرای 
آن عملیاتی نمی شود. در سالهای اخیر هم یکی از دلایل اصلی عدم 
افزایش سقف برداشت از خودپردازها که مسئولان بانک مرکزی آن 
را اعلام می کنند، میزان پول نقدی است که در اختیار سیستم بانکی 

بوده تا از طریق دستگاه های خودپرداز در اختیار مردم قرار گیرد.
در اصل بانک مرکزی به دلیل محدودیت های تامین پول نقد این 
سقف را تاکنون از 200 هزار تومان بالاتر نبرده اما این بار سخنان 
مسئولان بانک مرکزی درباره افزایش سقف برداشت از عابربانک ها 
از جنس دیگری است و آنها از احتمال افزایش سقف برداشت مبلغ 
دستگاه های خودپرداز تا ۴00 هزار تومان خبردادند. بر این اساس، 

بازار در انتظار افزایش رقم برداشت از خودپردازها است.
سقف برداشت از خودپردازها 2 برابر می شود

محمود احمدی دبیر کل بانک مرکزی در این زمینه با بیان اینکه 
بررسی ها و محاسبات بانک مرکزی حاکی از آن است که نیاز به 
افزایش مبالغ دریافتی از طریق خودپردازها برای مردم وجود دارد که 
این رقم تا ۴00 هزار تومان محاسبه شده اما به دلیل ملاحظاتی این 
اقدام فعلا صورت نگرفته است، افزود: افزایش مبلغ در دستگاه های 

خودپرداز در حال بررسی است.
براساس گفته های دبیرکل بانک مرکزی به احتمال زیاد تا یک 
ماه آینده باید در انتظار ابلاغ بخشنامه بانک مرکزی در این رابطه 
باشیم؛ اقدامی که پیش از این چند بار توسط برخی از بانک ها به 
ویژه بانک های بزرگ انجام شد و برخی از آنها بدون سر و صدا سقف 
برداشت از خودپردازهای خود را تا ۴00 تا 500 هزار تومان هم برای 

مشتریان شان افزایش دادند.
این اقدام بانک ها در وهله اول با ممانعت بانک مرکزی مواجه 
نشد و براساس آن، تعداد بانک هایی که نسبت به این کار مبادرت 
می کردند، افزایش یافت اما به ناگهان بانک مرکزی این اقدام بانک ها 
را ممنوع اعلام کرد و آن را برخلاف مقررات دانست و طی این اخطار 
و تذکر بانک هایی که این کار را می کردند، این امر را متوقف کردند 
و دوباره سقف برداشت اسکناس از عابر بانکها به 200 هزار تومان 

سابق برگشت.
در نقطه مقابل آن، بانکداران مطرح می کردند و اصرار داشتند که 
این امر موضوعی داخلی است و بانک مرکزی نباید در این زمینه 

دخالتی داشته باشد، حتی برخی از آنها نیز قصد داشتند براساس 
برنامه ریزی های انجام شده، این سقف را تا یک میلیون تومان هم 
برسانند. استدلال بانکداران برای این امر افزایش خدمات رسانی به 

مشتریان و پاسخگویی به نیازهای پولی مردم بود.
بانکداران خواستار این بودند که بانک مرکزی به آنها اجازه دهد که 
بتوانند به این نیاز مشتریان خود پاسخ دهند. حتی بانک هایی که به 
صورت مستقیم دریافت وجه بالاتر از سقف تعیین شده بانک مرکزی 
از دستگاه های آنها قابل برداشت نبود، روش ها و شیوه های دیگری را 

به صورت دو مرحله ای و غیره به کار گرفتند.
زمزمه اجرای طرح جدید بانکداران

به هر حال این بار خود بانک مرکزی براساس نیازی و خلاءیی که 
در بازار احساس می شود، این موضوع را در دست بررسی دارد. اقدامی 
که بانک ها انجام داده بودند و برای مدت زمانی هم ادامه داشت، نشان 
داد که مشکلی در عملکرد و وضعیت دریافت و پرداخت ها که مدنظر 
بانک مرکزی است، رخ نداد و بازار هم دستخوش تغییر خاصی از 

لحاظ نقدینگی نشد.  
از سوی دیگر، یکی از موضوعات اصلی در افزایش مبالغ دستگاه 
های خودپرداز به موضوع فرسودگی بخش اعظم ایران چک ها و 
اسکناس ها باز می گردد و این اسکناس های فرسوده قابلیت استفاده 
در دستگاه های خودپرداز را ندارند، این در حالی است که خودپردازها 
نیازمند ایران چک ها و اسکناس های نو و با کیفیت هستند تا مشکلی 
برای دستگاه ایجاد نکنند، بنابراین محدودیت های خاصی در تامین 

ایران چک های با کیفیت در دستگاه ها وجود دارد.
ابهام در مورد ادامه انتشار ایران چک و اسکناس  پیش از این 
درشت هم مطرح بود اما حال با مشخص شدن وضعیت و اینکه 
ایران چک های 50 هزار تومانی جدید و دو هزار تومانی با طرح جدید 
وارد بازار شده اند و در اصل وضعیت انتشار ایران چک و اسکناس 
جدید مشخص شده، راحت تر می توان درباره افزایش مبلغ برداشت از 

خودپردازها تصمیم گیری کرد.
از گردونه  ایران چک ها  آیا  بود که  این  در اصل موضوع اصلی 

خودپردازها کنار گذاشته می شوند یا خیر که ادامه استفاده آنها در 
خودپردازها هم تعیین تکلیف شد، در غیر این صورت ممکن بود که 
با محدودیت هایی در تامین اسکناس در خودپردازها مواجه شویم. در 
سال های ۸5 تا ۸۷ یعنی پیش از اینکه ایران چک ها وارد سیستم 

خودپردازها شوند، خودپردازها پولی برای پرداخت نداشتند.
 ناصر حکیمی مدیرکل فناوری اطلاعات و ارتباطات بانک مرکزی 
از انتقال بخش بزرگی از خریدهای مردم به پایانه های فروشگاهی 
با توجه به همین محدودیت مبلغ 200 هزار تومان خبر داده و 
عنوان کرده است: پایانه های فروش محدودیت پرداخت های روزانه 

خودپردازها را از بین برده است.
 پرداخت الکترونیکی جایگزین برداشت نقدی شد 

وی ادامه داده است: در حال حاضر 200 هزار تومان پول توجیبی 
برای مصارف کوچک و ضروری است و سعی کرده ایم با شاپرک نفوذ 
پایانه های فروش را به قدری بالا ببریم که خرید مردم با مشکلی 
مواجه نشود و فقط در موارد ضروری اسکناس از خودپردازها دریافت 
شود. با توجه به تورم و گرانی اجناس مبلغ 200 هزار تومان کم است و 
متناسب با افزایش قیمت ها، کاهش ارزش 200 هزار تومان و تحولات 

سریع افزایش قیمت، توان تولید اسکناس وجود ندارد. 
در همین حال، احمدی دبیرکل بانک مرکزی هم در این زمینه گفته 
است: آمارها نشان می دهد که مردم از سمت دریافت نقدی اسکناس 
از دستگاه های خودپرداز به سمت خرید از طریق دستگاه های پوز 

حرکت کردند. 
موضوع قابل تامل دیگر سقف مجاز انتقال وجه کارت به کارت بین 
بانکی از طریق خودپردازها و درگاه های اینترنتی به مبلغ 30 میلیون 
ریال در هر شبانه  روز برای هر کارت است که با توجه به نیازهای امروز 
بازار و مبادلات مردم لازم است که افزایش یابد. از سوی دیگر براساس 
آخرین بخشنامه بانک مرکزی سقف مجاز انتقال وجه کارت به کارت 
بین بانکی از طریق کارتخوان شعب همان مبلغ ۱5 میلیون تومان 
است و در واقع این دو دستور برای مبارزه با پولشویی صادر شده است.

 این دو دستورالعمل ۷ سال پیش صادر شده و با نیازهای امروز بازار 
متفاوت است و نیازمند بازنگری اساسی بانک مرکزی است. 

براساس آخرین بخشنامه بانک مرکزی که به بیست و چهارم 
شهریورماه سال ۸۷ باز می گردد، سقف مجاز انتقال وجه کارت به 
کارت بین بانکی از طریق خودپردازها و درگاه های اینترنتی 30 میلیون 
ریال در هر شبانه  روز برای هر کارت است، همچنین سقف مجاز انتقال 
وجه کارت به کارت بین بانکی از طریق کارتخوان شعب بانک ها و با 
احراز هویت عینی به ۱50 میلیون ریال در هر شبانه  روز برای هر 

کارت است.

بازار در انتظار تصمیم جدید بانک مرکزی؛

برداشت از کارت2برابر می شود

وزارت کار می گوید طرحی دارد که به چند دهه معضل اساسی و تاریخی رفیق بازی 
در بازار کار ایران پایان می دهد و ضوابط را به جای روابط، صلاحیت حرفه ای در 

واگذاری پسُت ها و مهارت را به جای آشنابازی می نشاند.
سال ها است که می گویند بازار کار ایران حرفه ای نیست و افراد در جایگاه های خود قرار نمی 
گیرند. برخی با استفاده از فرصت ها و رانت به پسُت ها و شرایط ایده آل دست پیدا می کنند 
و برخی در عین صلاحیت و بعضا از روی عمد دیده نمی شوند و در واقع کشور فرصت استفاده 

از تخصص و مهارت آنها را در راستای ارتقاء تولید ملی از دست می دهد.
این مسئله برای گروهی آنقدر جدی و حائز اهمیت می شود که نمی توانند با تبعیض موجود 
در روابط بازار کار کنار بیایند و از این رو، بار سفر می بندند و مسافر خارج از کشور می شوند. 
البته در این رهگذر، برخی از ایرانیان نیز توانسته اند در آنسوی مرزها به زمینه ها و موقعیت 

های خوبی هم دست پیدا کنند. 
روابطی که سرمایه های فکری را می خورد

 برخی معتقدند باید تخصص، مهارت و صلاحیت آنها در واگذاری مشاغل دیده شود اما 
برخی دیگر می گویند بهتر است مشاغل کلیدی و با اهمیت به دوستان و آشنایان سپرده شود 
و اساسا آنچه که در دوستی ها به دست می آید، در روابط کاری حرفه ای نیست، همچنین 
معتقدند از طریق دوستی می توانند بر امور تسلط داشته باشند و دیگر لازم نیست به خواسته 
ها و مسائل حرفه ای که ممکن است برای پیشبرد امور از سوی صاحبان تخصص و دانش 

داده شود، گوش دهند.
 حالا پس از دهه ها رواج این نگرش حتی در کوچک ترین پسُت ها و مشاغل جزئی، بازار کار 
کشور به نقطه ای رسیده است که دیگر چیزی به عنوان حرفه ای گری در آن مطرح نیست 
و این بازار با انبوهی از مدیریت های غیرحرفه ای و ناکارآمد حتی در مدیریت های بالا مواجه 
شده و تلخ تر اینکه ممکن است راهبری و مدیریت گروهی از حرفه ای ها نیز در مواردی به 

افراد غیرحرفه ای و غیرمتخصص واگذار شود که از پیش نتیجه کار مشخص خواهد بود.
 کارشناسان عقیده دارند اینکه برخی مشاغل و فرصت ها در اختیار اطرافیان و آشنایان قرار 
گیرد تقریبا در تمامی نظام های اقتصادی دنیا به صورت غیررسمی مرسوم بوده، اجرا می شود 
و تنها مختص بازار کار ایران نیست اما چیزی که باعث وارد شدن ضربه به بازار داخلی ما در 
این بخش می شود، شیوع این دیدگاه و ترجیح روابط به جای ضوابط حتی در کوچک ترین 

بنگاه ها و کارگاه های کشور است.
 آشنایانی که رئیس می شوند 

در اقتصادهای حرفه ای و پیشرفته، این روابط نیست که به جای ضوابط می نشیند بلکه 
مهارت و تخصص انجام کار است که حکم می کند افراد در چه جایگاهی قرار بگیرند. اگر 
مسئولیت و مدیریت یک بنگاه بزرگ کشور به فردی فاقد صلاحیت واگذار شود، قطعا نتیجه 
آن از دست رفتن سهم بازار، ریزش نیروی کار، افت راندمان تولید و در نهایت نیز ورشکستکی 

و تعطیلی خواهد بود.
 هنوز این نگاه که اگر فرد توان و تخصص انجام کاری را نداشته باشد، آن پروژه شکست 
خواهد خود و یا تضعیف می شود در واگذاری مشاغل، پسُت ها و مسئولیت ها در ایران وجود 
ندارد. اینکه در برخی بخش ها نیز تقریبا این متخصصان هستند که حکم می کنند، ناشی از 
ماهیت آن کار است، مانند اینکه نمی توان انجام یک عمل جراحی را به دوستان و آشنایان 
سپرد و پزشک متخصص را در کنار دست او قرار داد؛ هرچند ممکن است در این بخش نیز در 

تقسیم مدیریت ها دوستانه رفتار شود. 
معمولا روال کار حتی در دولت هایی که در ایران بر سر کار می آیند اینگونه است که 
اصطلاحا برخی اتوبوسی می آیند و مسئولیت ها را در اختیار گرفته و بین خود تقسیم می 

کنند حتی اگر در مورد آن مسئولیت، چندان شناختی هم نداشته باشند.
 برخی مدیران طرفدار ایده فعالیت اتوبوسی و واگذاری مسئولیت ها به دوستان و آشنایان می 
گویند نمی توانند به غریبه ها در انجام امور اعتماد کنند؛ از اینرو ترجیح می دهند با دوستانشان 
کار کنند. این است که حالا می بینیم مدیری به یکباره از صنعت به ورزش و از آنجا به فرهنگ 

پا می گذارد، دستور می دهد و ابلاغیه صادر می کند.
 مدیرانی که اتوبوسی می آیند و می روند 

متاسفانه رویه استفاده از مدیران اتوبوسی در ایران از دولت ها شروع شده و حالا در بخش های 

اقتصادی کشور و حتی بخش خصوصی نیز رواج دارد. اینکه چنین تفکری در کلیه بخش های 
کشور تقویت شده و جزو فرهنگ کاری مدیران در آمده، قطعا باعث آسیب به کشور شده و 

می شود.
 در این میان، حسن روحانی رئیس دولت تدبیر و امید درباره مدیران اتوبوسی گفته است: 
مدیرانی که از قبل دولت یازدهم به صورت اتوبوسی وارد شده اند، به صورت اتوبوسی نیز 

خواهند رفت. 
حالا مسئولان وزارت کار می گویند به دنبال عملیاتی کردن ایده ای در بازار کار ایران هستند 

که طی آن، مسئولیت ها به صلاحیت افراد واگذار شود و ضوابط به جای روابط بنشیند. 
کورش پرند، معاون وزیر کار با اشاره به موفقیت اجرای طرح صلاحیت حرفه ای به عنوان 
پایلوت کشور گفت: در حال حاضر ۷0 کشور این طرح را به عنوان یک مدل تخصصی و رو 
به توسعه اجرا کرده اند. پرند با تشریح طرح نظام صلاحیت حرفه ای در کشور افزود: افراد بر 
اساس مدارک حرفه ای، گواهینامه های مهارتی، تجربه کاری و یا آمادگی جسمانی سطحی را 

به دست می آورند که بر اساس آن در شغل های مرتبط فعالیت می کنند. 
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه با بیان اینکه نظام صلاحیت فردی در سازمان فنی حرفه ای 
کشور ۹ سطح دارد گفت: افراد براساس آن ارتقاء شغلی می یابند و برای آنها گواهینامه مهارت 

تخصصی یا حرفه ای صادر می شود.
 مدرک گرایی بلای جان بازار کار

 وی با انتقاد از گسترش مدرک گرائی و آموزش های آکادمیک، افزود: در بسیاری از 
کارخانجات کشورهای صنعتی و توسعه یافته با روش و آموزش هنگام کار، اشتغال پایدار ایجاد 

و پیشرفت های زیادی به دست آمده است.
 پرند با تاکید بر اینکه نظام صلاحیت حرفه اي لازمه نهادینه کردن فرهنگ کار و مهارت 
آموزي است، بیان داشت: نظام صلاحیت حرفه اي لازمه نهادینه کردن فرهنگ کار و مهارت 
آموزي در کشور است. کشور ما به نظام صلاحیت حرفه اي نیازمند است تا فرهنگ کار و 

مهارت آموزي، جایگزین فرهنگ مدرک گرایي شود. 
وي تصریح کرد: در نظام صلاحیت حرفه اي بر اساس تجربه، مهارت، گواهي نامه هاي لازم، 
مدرک، اخلاق حرفه اي و در بعضي از رشته ها آمادگي جسماني سطح نیروي کار مشخص 
مي شود. پرند بیان داشت: در شرایط امروز کشور با توجه به افق چشم انداز بسیار خوبي که 
براي کشورمان ترسیم شده، یکي از بهترین راهکارها براي ارتقاي نیروي کار سرمایه گذاري 

در بخش آموزش است.
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 یادآوری یک ماجرا

 آیا کسی برای بیرانوند پا درمیانی می کند؟

علیرضا بیرانوند درحالی حاضر نشده با وحید شیخ ویسی پیش از مصاف با 
استقلال تمرین کند که واکنش منصوریان به این اتفاق جالب توجه است.

 پیش از آغاز دیدار استقلال و نفت تهران یک خبر در رسانه ها منتشر شد. در خبر آمده 
بود که علیرضا بیرانوند با صلاحدید کادرفنی نفت تهران درون دروازه این تیم قرار نگرفته 
و به جای او وحید شیخ ویسی دروازه بان نفت در این دیدار خواهدب ود. دقایقی بعد از این 
خبر، خبر دیگری منتشر شد و در آن آمده بود که به دلیل امتناع بیرانوند از گرم کردن با 
وحید شیخ ویسی، منصوریان او را از لیست ۱۸ نفره نفت خط زده و دروازه بان سوم نفت 

یعنی احمد گوهری را روی نیمکت تیمش گذاشته است. 
در غیرحرفه ای بودن حرکت بیرانوند هیچ تردیدی وجود ندارد و البته منصوریان حق 
دارد که به شدت از او گلایه مند باشد و بخواهد با او برخورد سختی کند اما یادآوری یک 
مورد مشابه در این باره خالی از لطف نیست.  استقلال در 2۴ اسفند سال ۱3۹۱ در لیگ 
قهرمانان آسیا میزبان العین بود و موفق شد این تیم را دو بر صفر شکست دهد. در آن 
دیدار و در دقایق پایانی بود که قلعه نویی سرمربی وقت استقلال به عمران زاده دستور داد 
آماده شود تا در یکی، دو دقیقه پایانی بازی به میدان برود اما این مدافع استقلال از این 
امر سرپیچی کرد و این اقدام او با واکنش تند قلعه نویی همراه شد و عمران زاده تا مدتی از 
تمرین کردن با استقلال محروم شد.  بعد از آن ماجرا علیرضا منصوریان درباره این اتفاق 
گفت: اصول حرفه ای می گوید فوتبال و فوتبالیست  برای همدیگر هستند. کسی نباید 
بگوید چه زمانی به زمین برود و چه زمانی نرود. من خودم می خواستم با او صحبت کنم. 
فکر می کنم احساسی شده باشد. چند شب پیش هم با قلعه نویی بودم و حتما با او هم 
صحبت می کنم تا با گذشت و بزرگواری از این ماجرا چشم پوشی کند تا این مساله به 
استقلال ضربه نزند.  او در آن زمان گفت که شاید خودش برای بخشیده شدن عمران زاده 
پیش قدم شود و خواهان گذشت قلعه نویی شد. شاید الان هم بد نباشد کسی برای بیرانوند 
جوان پا درمیانی کند تا این دروازه بان آینده دار که تصمیمی غیر حرفه ای را اتخاذ کرده بود 

بار دیگر بتواند به جایگاهش برگردد. 

۷ میلیارد و ۸00 تومان در 2 ماه؛

 چطور در استقلال خرج شد؟

چه کسی باورش می شود استقلال با همه این مشکلات کوچک و بزرگ و صف 
طویلی از طلبکاران، تاکنون هفت میلیارد و هشتصد میلیون تومان دریافت کرده 

باشد؟
 چه کسی باورش می شود همین استقلال که با کوهی از مشکلات مالی دست به گریبان 
است، ظرف دو ماه گذشته حدود هفت میلیارد و هشتصد میلیون تومان درآمد داشته است! 
همین باش��گاهی که تاکنون حتی یک ریال هم به اعضای کادرفنی اش پرداخت نکرده و 
بازیکنان امیدش دست خالی مانده اند، همین استقلالی که نه تنها مطالبات بازیکنان سابق 
خود را پرداخت نکرده بلکه برای پرداخت طلب خارجی هایی که به فیفا شکایت کرده اند هم 
کاری انجام نداده که حداقل از خطر کسر امتیاز دور شود. این ۸/۷ میلیارد تومان به باشگاهی 
تزریق شده که هنوز بدهی خود را به کمپ کردان نپرداخته  است و یکی از کارمندانش به 
خاطر مشکل مالی تهدید به خودسوزی می کند! چه کسی باورش می شود استقلال با همه 
این مشکلات کوچک و بزرگ و صف طویلی از طلبکاران، تاکنون هفت میلیارد و هشتصد 
میلیون تومان دریافت کرده باشد؟ اصلاً این مبلغ صرف کدام هزینه کلان باشگاه شده که 
هنوز نتوانسته هیچ یک از مشکلات این باشگاه را حل کند؟! با وجود چنین درآمدی که 
اس��تقلال در دو ماه اخیر داشته، آیا می توان مشکل آبی پوشان را مالی دانست؟ آن هم در 
شرایطی که در واقع مسوولان استقلالی  در مدیریت منابع مالی تزریق شده به باشگاه دچار 
مشکل بوده اند و نتوانسته اند این مبلغ قابل توجه را به طور مناسب توزیع کنند. درآمدهای 
عمده باشگاه استقلال از پیش از شروع مسابقات لیگ، شامل سه پرداخت اصلی بوده است. 
پیش از شروع فصل و در زمان نقل و انتقالات استقلالی ها سه میلیارد تومان کمک از وزارت 
ورزش دریافت کردند. کمی بعد با مش��خص شدن اعضای هیات مدیره و انتخاب شاهرخ 
سبک دست به عنوان عضو اقتصادی هیات مدیره، باشگاه استقلال سه و نیم میلیارد دیگر 
از سوی سبک دست دریافت کرد. به تازگی هم که براساس تأیید مسوولان باشگاه استقلال 
دولت یک میلیارد و دویست میلیون تومان دیگر هم به باشگاه استقلال کمک کرده است. با 
این حساب در مجموع هفت میلیارد و هشتصد میلیون تومان در طول دو ماه گذشته وارد 
باشگاه استقلال شده است اما حتی این مبلغ هم نتوانسته دردی از درد آبی پوشان را دوا کند!

هرچند همه این شواهد نشان از این دارد که مشکل اصلی استقلالی ها را باید در ناتوانی شان 
در مدیریت مالی جست وجو کرد اما سوالی که اینجا مطرح می شود این است که چه عاملی 
باعث این ناتوانی می شود؟ برای اطلاع از پاسخ این سوال شاید بد نباشد نگاهی بیندازیم به 
روابط بین اعضای هیات مدیره باشگاه که کاملاً از لابه لای مصاحبه های شان مشخص است. 
مروری بر موضع گیری های مختلف اعضای هیات مدیره و مدیرعامل استقلال درباره مشکلات 
مالی باشگاه به شکاف عمیقی تأکید می کند که درباره مسائل مالی بین اعضای کادرمدیریتی 
به وجود آمده است. در واقع در کادرمدیریتی باشگاه استقلال کوچکترین همدلی برای حل 
مش��کلات مالی و برنامه ریزی برای هزینه ها وجود ندارد. تا به حال نشنیده ایم که اعضای 
هیات مدیره در اوج مش��کلات مالی یک  بار به طور جدی گرد هم بنش��ینند و برای حل 
مشکلات موجود راه حلی اساسی پیدا کنند! هر بار تنها خبر لغو جلسات هیات مدیره به 
دلیل مشغله چند تن از اعضاست که روی خروجی رسانه ها قرار می گیرد. علاوه بر این به 
طور کاملاً نامحسوسی، اعضای هیات مدیره فضا را به این سمت برده اند که حساب خود را از 
حساب شاهرخ سبک دست به عنوان عضو اقتصادی هیات مدیره جدا کنند. اگر کمی دقت 
کنید به وضوح می بینید که به هنگام بروز مشکلات مالی، هیچ یک از اعضای هیات مدیره 
مسوولیتی درباره مشکلات مالی بر گردن نمی گیرند و نهایتاً به نقد فعالیت های سبک دست 
می پردازند. این در حالی است که در باشگاهی چون استقلال، حل مشکلات مالی، همدلی و 
همفکری به مراتب بیشتری را می طلبد. به جای اینکه هر یک از مسوولان استقلال در قامت 
یک منتقد و کارشناس از فعالیت های دیگر اعضا انتقاد کنند، بهتر است با همدلی و در کنار 
هم به فکر تقویت توان مدیریتی خود در بحث های مالی باشند. طوری که دو ماه دیگر به 
جای این سوال که ۸/۷ میلیارد تومان چطور در عرض دو ماه خرج شد، نگوییم چه اتفاقی 
برای ۱۴ میلیارد تومان افتاده؟! استقلالی ها بخصوص حالا که در زمینه اسپانسر به مشکل 
خورده اند و با شرکت های طرف قرارداد قطع همکاری کرده اند، باید به اهمیت همفکری و 
همدلی میان خود پی برده باشند و از حالا به بعد تغییراتی جدی در شیوه های مدیریت مالی 

خود ایجاد کنند!

تحلیل کارشناس فوتبال از لیگ برتر،

سپاهان و استقلال، مدعیان اصلی لیگ پانزدهم
یک کارشناس فوتبال گفت: با توجه به اینکه سطح تیم ها در لیگ برتر پایین تر 

آمده سپاهان با همین نفرات می تواند تا نیم فصل عملکرد خوبی داشته باشد.
 حسین چرخابی  با اشاره به شرایط موجود سپاهان، اظهار کرد: درست است که مشکلاتی 
برای این تیم به وجود آمده، اما هنوز که اتفاقی نیفتاده است. سپاهان هنوز جزو تیم های 

صدرنشین است و به مرحله یک چهارم جام حذفی نیز صعود کرده است.
 وی با بیان اینکه این تیم هنوز چیزی از دس��ت نداده اس��ت، اضافه کرد: در بازی اخیر 
بایرن مونیخ در باشگاه های آلمان، این تیم حدود ۷0 درصد از بازیکنانش برای اولین بار در 
زمین حاضر می شدند چون می دانند که باید در جام های مختلف شرکت کنند.  چرخابی 
با بیان اینکه فوتبال با محرومیت و مصدومیت های زیادی همراه است، اضافه کرد: سپاهان 
در نیم فصل باید جابجایی هایی را داشته باشد تا در آسیا بتواند به اهدافش برسد و با کمبود 
بازیکن مواجه نشود.  وی با بیان اینکه سپاهان با همین نفرات در لیگ  برتر می تواند عملکرد 
خوبی داشته باشد، ادامه داد: سطح تیم ها در لیگ برتر پایین تر آمده و تیم هایی همچون 
تراکتور سازی و فولاد نسبت به سال گذشته عملکرد خوبی نداشتند.  چرخابی با بیان اینکه 
پرسپولیس ضعیف و نفت تهران نیز اصلا نام و نشانی از تیم سال گذشته ندارد، اضافه کرد: 
در حال حاضر سپاهان و استقلال مدعیان اصلی قهرمانی هستند و فعلا سپاهان با شرایطی 

که بقیه تیم ها دارند، می تواند تا نیم  فصل نتایج خوبی بگیرد.

 ماجرای فاکتور تجهیزات داوری چیست؟

فدراسیون فوتبال هنوز نتوانسته است برای داوران تجهیزات مورد نیازشان را 
تهیه کند و همه این ماجرا را از چشم اسدی می بینند. این ماجرا تا حدی پیش 
رفته است که گفته می شود در جلسه هم اندیشی که حدود 2 هفته قبل برگزار 

شد کار به درگیری لفظی هم کشیده است.
شروع لیگ پانزدهم با اتفاقات عجیبی برای داوران همراه بوده؛ تا جایی که هرگز شاهد 
این حجم اعتراض ها به آنها نبوده ایم. البته به نظر می رسد کسانی که نسبت به داوری ها 
اعتراض دارند هم چندان اشتباه نمی کنند؛ چرا که حداقل عملکرد داوران نشان می دهد 

آنها تا این جای مسابقات نمایش خوبی نداشته اند.
جالب است در حالی که 6 هفته از شروع لیگ برتر می گذرد تقریبا تمام مربی های لیگ 
برتری نسبت به داوری اعتراض کرده اند. هرچند داوران هم به اندازه کافی برای عملکرد 

ضعیف شان دلیل دارند.
آنها ادعا می کنند س��ازمان لیگ با افزایش دستمزدشان موافقت نکرده و با این درآمد 
ناچیز نمی توانند تمام تمرکز خود را روی داوری بگذارند. اما گله جدی تر آنها این است که 
فدراسیون فوتبال هنوز دستگاه های رادویی را در اختیار داوران قرار نداده و به همین دلیل 
هم آنها از امکانات کامل برای قضاوت کردن بی بهره هستند. این مسائل باعث شد که در 
جلسه هم اندیشی داوران که حدود 2 هفته قبل برگزار شد، بحث بین داوران حاضر در 
جلسه به علیرضا اسدی بالا بگیرد. اتفاقی که رئیس کمیته داوران آن را تکذیب می کند و 

تنها آن را در حد اختلاف نظر می داند. 
بحث درگیری داوران و اسدی چقدر جدی بوده؟

دبیرکل فدراسیون فوتبال در این روزها با تنش های زیادی روبه رو شده است، موضوع 
اصلی این روزهای وی، بحث داوری اس��ت. فدراسیون فوتبال هنوز نتوانسته است برای 
داوران تجهیزات مورد نیازشان را تهیه کند و همه این ماجرا را از چشم اسدی می بینند. 
این ماجرا تا حدی پیش رفته است که گفته می شود در جلسه هم اندیشی که حدود 2 
هفته قبل برگزار شد کار به درگیری لفظی هم کشیده است. هرچند که فریدون اصفهانیان 
رئیس کمیته داوران در گفتگو با »نسیم« تمام این مسائل را تکذیب می کند: اصلا چنین 
چیزی صحت ندارد. آقای اسدی به درخواست من به جلسه آمدند و من هم از ایشان تشکر 
می کنم. به هرحال ایشان تمام حرف داوران را شنیدند و فکر می کنم به نتایج خوبی هم 
رسیدیم. او ادامه داد:»خودم در جلسه حضور داشتم و هیچ درگیری ندیدم. هرگز کسی 
برخور بدی با آقای اسدی نداشت. البته تایید می کنم که در جلسه در مورد مسائل مالی 

بحث هایی شد و اختلاف نظرهایی هم وجود داشت اما هرگز بحثی بالا نگرفت.«
 ماجرای فاکتورهای تجهیزات داوری چیست؟

در حالی که 6 هفته از ش��روع لیگ برتر می گذرد، داوران هنوز به تجهیزات رادویی 
مجهز نشده اند. این موضوعی است که در زمان دبیر کلی مهدی نبی به تصویب رسیده 
بود. از فدراسیون فوتبال خبر می رسد که دلیل این موضوع این است که فاکتور خرید 
تجهیزات داوری به نام شخص صادر شده است و طبق قانون فدراسیون فوتبال نمی تواند 
هزینه آن را پرداخت کند. این موضوعی است که فریدون اصفهانیان هم آن را تایید می 
کند: »این صحبت درست است. تجهیزات داوری آماده تحویل است اما متاسفانه فاکتور 
آن به نام شخص  صادر شده است که طبق قانون فدراسیون فوتبال نمی تواند هزینه آن 
را پرداخت کند. به همین دلیل هم ما منتظر هستیم تا این فاکتورها به نام فدراسیون 
فوتبال صادر شود تا ما بتوانیم هزینه آن را پرداخت کنیم.« او در پاسخ به این سوال که 
این تجهیزات تا چه زمانی در اختیار داوران قرار می گیرد هم گفت: »به زودی این اتفاق 
خواهد افتاد و من فکر می کنم ظرف چند هفته آینده داوران کشور ما می توانند از این 

وسیله استفاده کنند.«
 انتقاد غیر مستقیم اصفهانیان به عنایت

مس��عود عنایت از ش��روع فصل رویه عجیبی در پیش گرفته اس��ت و خیلی راحت 
محرومیت داوران را رس��انه ای می کند. او هم محرومیت فغانی و هم محرومیت احمد 
صالحی را رس��انه ای کرد، این در حالی اس��ت که طبق آیین نامه هیچ کس حق ندارد 
محرومیت داوران را در رسانه ها اعلام کند. فریدون اصفهانیان در این باره هم می گوید: 
»من در مورد ش��خص خاصی صحبت نمی کنم اما در تمام  دنیا اعلام محرومیت داور 
خلاف قانون است و نباید اتفاق بیفتد. کمیته داوران آیین نامه دارد و ما طبق آیین نامه 
رفتار خواهیم کرد. دلیل ندارد احکام  خود را رسانه ای کنیم.« او در مورد اعتراض های زیاد 
مربی ها به داوری ها هم گفت: »من نمی گویم اعتراض نشود ولی این اعتراض ها باید به 
شکل حرفه ای خود باشد. کسانی که اعتراض می کنند باید به جای حضور در رسانه ها به 

ما اعتراض کنند تا رسیدگی کنیم.«

احمدرضا عابدزاده در شب آرام برنامه نود، به عنوان 
بهترین دروازه بان ایران بعد از انقلاب اسلامی انتخاب 

شد.
برنامه این هفته نود با نظرسنجی بهترین دروازه بان ایران بعد از 
انقلاب آغاز شد که چهار گزینه ناصر حجازی، مهدی رحمتی، 
احمدرضا عابدزاده و ابراهیم میرزاپور برای آن در نظر گرفته 

شده بود.
 نکته جالب اینکه در همان دقایق ابتدایی برنامه نود مهدی 
رحمتی در اینستاگرام خود متنی را درباره این نظرسنجی 
منتشر کرد و عادل فردوسی پور هم این متن را قرائت کرد: 
»با احترام به احمدرضا عابدزاده، به ناصرحجازی رای می دهم.«

 مجری برنامه نود بارها تاکید کرد که بازیکنان دهه 50 و 60 
فوتبال ایران مظلوم واقع شده اند و باید به آنها بها داده شود.

 در برنامه این هفته، مسابقات هفته ششم لیگ برترفوتبال 
پخش شد و صحنه های مشکوک داوری آن توسط محمد 
قرار  بررسی  مورد  بود،  شده  حاضر  استودیو  در  که  فنایی 
گرفت. طبق اعلام فنایی هر دو پنالتی پرسپولیس در بازی با 
سایپا درست و پنالتی به سود سایپا، نادرست اعلام شده بود. 
همچنین فنایی تاکید کرد که رامین رضائیان مدافع پرسپولیس 
باید در نیمه اول از زمین اخراج می شده است. وی دریافت 
کارت زرد اول مهدی طارمی در دیدار جام حذفی برابر ملوان 
که در نهایت منجر به اخراج این مهاجم شد را هم نادرست 
دانست.  فنایی درباره بازی استقلال - گسترش فولاد گفت: 
مدافع استقلال در محوطه جریمه دست سعید دقیقی را گرفت 
و یک پنالتی برای گسترش فولاد اعلام نشد. در بازی نفت با 

استقلال هم یک پنالتی به سود نفت گرفته نشد. 
همچنین گزارش کاملی از سفر تیم نفت تهران به امارات برای 
بازی با الاهلی و شکست نماینده ایران مقابل این تیم روی آنتن 
رفت. فردوسی پور درباره عدم پخش این بازی از تلویزیون و 

گلایه نفتی ها به صحبت های مدیر شبکه سوم استناد کرد و 
گفت که صدا و سیما بدهی خارجی 50 میلیون دلاری دارد.  
اتفاق جالبی در میان پخش برنامه نود افتاد و آن هم عقب 
کشیدن ساعت در پایان شش ماه اول بود که باعث شد یک 
ساعت به زمان برنامه اضافه شود!  حمید علیدوستی در بخشی 
از برنامه نود روی خط تلفنی آمد و با تاکید بر اینکه ۱0 ماه است 
کارش را در تیم نوجوانان شروع کرده است، به آخرین شرایط 

این تیم اشاره کرد.   در شبی که نود برنامه آرامی را پشت سر 
می گذاشت، فرهاد کاظمی سرمربی پیشین راه آهن هم روی 
خط آمد و درباره تصمیم مسئولان باشگاه برای برکناری اش 
توضیحاتی داد.  در نظرسنجی این هفته نود حدود یک میلیون 
و ۸00 هزارنفر شرکت کرده بودند که به ترتیب احمدرضا 
عابدزاده، ناصر حجازی، مهدی رحمتی و میرزاپور با 5۹، 32، ۸ 

و یک درصد آرا را به خود اختصاص دادند.

 گزارش برنامه نود؛

عابدزاده بهترین دروازه بان بعد از انقلاب

رقابتهای جام جهانی والیبال- ژاپن؛

تیم ملی به کانادا هم »نه« نگفت

بازی های ضعیف تیم ملی والیبال در جام جهانی مقابل کانادا هم ادامه پیدا کرد 
و شاگردان کواچ برابر این تیم نیز در سه ست متوالی مغلوب شدند. این هفتمین 

باخت تیم ملی والیبال ایران در 10 بازی برگزار شده بود.
 تیم ملی والیبال ایران از ساعت ۸:۴0 روز سه شنبه در ادامه رقابت های جام جهانی ژاپن در 
شهر توکیو به مصاف کانادا رفت و با ارایه یک بازی ضعیف و انتقاد آمیز در سه ست متوالی 
نتیجه را به حریف خود واگذار کرد. شاگردان کواچ در این بازی به ترتیب با امتیازات 25 بر 
23، 2۹ بر 2۷ و 26 بر 2۴ مغلوب کانادا شدند. این هفتمین باخت تیم ایران در ۱0 بازی 

برگزار شده در جام جهانی بود.
 دو تغییر در ترکیب ایران

تیم ایران بازی را نسبت به روزهای قبل با دو تغیر شروع کرد. در ابتدای بازی سامان فائزی 
و فرهاد قائمی به عنوان بازیکن سرعتی و دریافت کننده جانشین غلامی و عبادی پور شده 
بودند. مجتبی میرزاجانپور، شهرام محمودی، سعید معروف، سیدمحمد موسوی و مهدی 

مرندی )لیبرو( نیز دیگر بازیکنان ایران در شروع بازی بودند. 
در ست نخست دو تیم بازی را پایاپای پیش بردند و اجازه ندادند حریف بر بازی مسلط شود. 
تیم کانادا که به خاطر نتایج قبلی ایران با اعتماد به نفس بالایی برابر کشورمان قرار گرفته بود، 
وقت اول استراحت فنی را ۸ بر ۷ پیش افتاد و در ادامه هم برتری ۱۴ بر ۱۱ را روی تابلو ثبت 
کرد تا کواچ درخواست تایم اوت کند. تیم ایران با چند دفاع روی تور و سرویس خوب در 
امتیاز ۱۴ با این تیم برابر شد اما کانادایی ها در وقت دوم استراحت فنی ۱6 بر ۱۴ پیش افتادند.

 تیم کانادا که در دفاع روی تور مهاجمان ایران را تحت کنترل داشت فاصله را بیشتر کرد و 
23 بر ۱۹ پیش افتاد تا کواچ دومین وقت استراحت خود را هم تقاضا کند اما این تایم اوت 

چندان اثر بخش نبود و تیم کانادا این ست را با حساب 25 بر 23 برنده شد. 
کانادا تسیلم نشد

با شروع ست دوم بازیکنان ایران سه امتیاز گرفتند و 3 بر یک پیش افتادند ولی کانادا با تغییر 

سرویس وضعیت را 5 بر ۴ به نفع خود عوض کرد. دو تیم تا امتیاز ۷ برابر پیش رفتند که 
کانادا ۸ بر ۷ پیش افتاد و به استقبال وقت نخست استراحت فنی رفت. کانادا پس از آن بود 
که از ایران فاصله گرفت و با چند دفاع خوب ۱3 بر ۹ پیشی گرفت تا کواچ تایم اوت خود را 
تقاضا کند.  کانادا با دریافت های خوب خوب در کار سرعتی هم به خوبی پیش می رفت و وقت 
دوم استراحت فنی را ۱6 بر ۱3 پیشی گرفت. در ادامه تیم کانادا اختلاف را به ۴ امتیاز هم 
رساند اما بازیکنان کشورمان به یکباره با دفاع روی تور و دفاع انتهای زمین به بازی برگشتند 
و علاوه بر تساوی در امتیاز 2۱ از این تیم پیش افتادند. کانادا در امتیاز 23 با تیم کشورمان 
برابر شد و این تساوی تا امتیاز 2۷ هم ادامه یافت که در نهایت کانادا دو امتیاز متوالی کسب 

کرد و 2۹ بر 2۷ برنده شد.
 شاگردان بی انگیزه کواچ

با شروع ست سوم تیم ایران عبادی پور را در ترکیب جایگزین قائمی کرد اما روند امتیازات 
در آغاز این ست چندان تغییری نکرد. کانادا اگرچه در دریافت اول مشکلاتی داشت اما در 
دفاع روی تور آنقدر منسجم عمل کرد که وقت نخست استراحت فنی ست سوم را هم ۸ 

بر 6 پیش افتاد.
 در ادامه کار بازیکنان ایران انگیزه لازم را برای مقابله با حریف نداشتند و کانادا فاصله خود را 
با برتری ۱6 بر ۱2 در وقت دوم استراحت فنی بیشتر کرد. بعد از آن شاگردان کواچ فاصله را 
روی اشتباهات حریف کاهش دادند و به دو امتیازی این تیم رسیدند و با سرویس سهمگین 
عبادی پور بود که در امتیاز 22 بر 2۱ اختلاف را به یک امتیاز کاهش دادند. اشتباه مهاجم تیم 
کانادا باعث شد ایران در امتیاز 23 با این تیم برابر شود با این حال کانادا این ست را هم 26 بر 

2۴ برد تا بازی را در مجموع 3 بر صفر و اگذار کند.
کواچ: ذهن مان در زمین نبود، فردا بهتر بازی می کنیم

سرمربی تیم ملی والیبال ایران گفت: تلاش کردیم تا بعد از شکست روز گذشته مقابل استرالیا، 
بازی خوبی مقابل کانادا انجام دهیم ولی ذهن ما در زمین نبود.

 اسلوبودان کواچ در مورد شکست 3 بر صفر تیمش مقابل کانادا در جام جهانی والیبال اظهار 
داشت: به تیم کانادا تبریک می گویم چون خیلی قدرتمند بازی کردند.

 کواچ ادامه داد: ما در فرم مناسبی نبودیم ولی تلاش کردیم تا بعد از شکست روز گذشته 
مقابل استرالیا، بازی خوبی مقابل کانادا انجام دهیم ولی ذهن ما در زمین نبود. ما تلاش کردیم 

ولی مقابل ما تیم خوبی قرار داشت.
 سرمربی صرب تیم ملی ایران گفت: ما در برخی لحظات بازی، خوش شانس نبودیم برای 
مثال در ست دوم که 2۹ بر 2۷ باختیم، توپ ما با اختلاف تنها یک میلی متر به خارج زمین 
رفت. این مسئله باعث افت تیم و شکست تیم ما شد. فردا روز دیگری است و ما سعی می کنیم 

تا بازی بهتری انجام دهیم که البته آسان نیست.
معروف: بدترین روزهای خود را سپری می کنیم

کاپیتان تیم ملی والیبال ایران گفت: بدترین روزهای خود را سپری می کنیم و باید بفهمیم 
که چگونه باید به پیروزی رسید.

 سعید معروف پس از شکست 3 بر صفر مقابل کانادا در نشست خبری گفت: نظر خاصی 
ندارم، همه چیز روشن و واضح است. بدترین روزهای خود را سپری می کنیم. باید بفهمیم که 

چگونه باید به پیروزی رسید.
شهرام محمودی امتیازآورترین بازیکن بازی ایران و کانادا شد

پشت خط زن تیم ملی والیبال ایران در پایان دیدار برابر کانادا عنوان امتیازآورترین بازیکن 
را کسب کرد.

 تیم ملی والیبال ایران صبح روز سه شنبه در ادامه رقابت های جام جهانی ژاپن در شهر توکیو 
به مصاف کانادا رفت و با ارایه یک بازی پر انتقاد با حساب 3 بر صفر مغلوب حریف خود شد.

در این بازی شهرام محمودی با کسب 20 امتیاز عنوان امتیازآورترین بازیکن میدان را کسب 
کرد. در تیم ایران پس از او مجتبی میرزاجانپور با کسب ۱0 امتیاز در رده بعدی قرار گرفت. 

در تیم کانادا هم جان گوردون پرین با کسب ۱3 امتیاز بهتر از دیگران ظاهر شد.
نگاهی آماری به دیدار ایران و کانادا

تیم ملی والیبال ایران بر اساس آمارهای فدراسیون جهانی در دیدار برابر کانادا تنها در اسپک 
بهتر از حریف خود ظاهر شد.

بر اساس آمارهای منتشر شده از سوی فدراسیون جهانی، تیم ایران تنها در بخش اسپک بهتر 
از حریف خود ظاهر شد و ۴6 امتیاز را مقابل ۴3 امتیاز حریف از اسپک کسب کرد. در دفاع 
روی تور برتری ۱2 بر 5 کانادا ثبت شد. در سرویس نیز کانادا ۷ بر 5 پیش افتاد و در استفاده 

از اشتباهات حریف هم دو تیم ۱۸ بر ۱۸ برابر شدند. 
هوگ: پیروز شدن مقابل ایران بسیار دشوار است

سرمربی تیم ملی والیبال کانادا گفت: با وجود اینکه ایران در بهترین وضعیت خود قرار ندارد، 
اما پیروز شدن برابر این تیم بسیار دشوار است.

 گلن هوگ، پس از پیروزی 3 بر صفر برابر ایران در نشست خبری گفت: بابت پیروزی های 
کسب شده در این مرحله خوشحالم. با وجود اینکه ایران در بهترین وضعیت خود قرار ندارد، 

اما همیشه تیم سرسختی است و پیروز شدن در برابر این تیم بسیار دشوار است.
او ادامه داد: اولین بار بود که رودرروی ایران قرار می گرفتیم، اما از کیفیت و قدرت این تیم 
با خبر بودیم، بنابراین از این پیروزی خوشحالم. فردا یک بازی دیگر داریم و تلاش می کنیم 
تمرکزمان را حفظ کنیم تا یک پیروزی دیگر به دست آوریم و آماده مسابقات قهرمانی نورسکا 

)آمریکای شمالی، مرکزی و حوزه کارائیب( شویم.
وینترز: به بازیکنان تیم گفته بودم که بجنگند

کاپیتان تیم ملی والیبال کانادا گفت: ایران تیم قدرتمندی است و به همین دلیل به بازیکنان 
تیم گفته بودم که بجنگند.

فردریک وینترز کاپیتان تیم ملی والیبال کانادا در مورد پیروزی 3 بر صفر مقابل ایران گفت: 
با اینکه کار ما در جام جهانی تقریباً تمام شده، اما باز هم به اهمیت بازی هایی که در برابر 

تیم های قدرتمند داریم، فکر می کنیم.
وی ادامه داد: باید با امتیازات بیشتر توکیو را ترک کنیم. امروز به هم تیمی هایم گفتم که تا 
می توانید بجنگید. ایران تیم قدرتمندی است. پیروزی در سه بازی آخر رکورد خوبی برای 
ما در جام جهانی رقم خواهد زد. به همین دلیل برای کسب پیروزی در بازی آخر نیز تلاش 

خواهیم کرد.

چهار شنبه -اول مهر ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3825

سخنگوی باشگاه پرسپولیس گفت: همه ما نگران اختلاف 11 امتیازی با استقلال 
هستیم .

 حسین عبدی در مورد انتخاب سرمربی تیم ملی کرواسی و حواشی که در هفته  های گذشته بر 

سر حضور برانکو در این پست به وجود آمد، اظهار داشت: وقتی یک مربی یا بازیکن حرفه ای با 
باشگاه حرفه ای قرارداد دارد باید به آن پایبند باشد. حرف  وحدیث هایی که در مورد حضور برانکو 
در تیم ملی کرواسی مطرح شد بحث های حاشیه ای بود.  وی در خصوص اینکه آیا مطرح شدن 
این حرف ها روی کار پرسپولیس در چند بازی گذشته تأثیری داشته یا خیر، خاطرنشان کرد: 
فکر نمی کنم اینگونه باشد. به صورت جدی اتفاقی رخ نداده بود که بخواهد روی تیم اثر بگذارد.  
سخنگوی باشگاه پرسپولیس در واکنش به اینکه شنیده می شود یکی از مسئولان این باشگاه 
پس از بازی با سایپا در رختکن گفته برانکو تا دربی فرصت دارد، خاطرنشان کرد: هیچ شخصی 
به غیر از مدیران ارشد باشگاه پرسپولیس حق ندارد در این خصوص  اظهار نظر کند. اینها هم 
حرف های حاشیه ای است.  عبدی درباره اینکه آیا باشگاه پرسپولیس پس از بازی با تیم های 
سایپا و ملوان نسبت به عملکرد داوران این بازی ها اعتراضی داشته اند یا خیر، گفت: اشتباهات 
داوری روی نتایج پرسپولیس تأثیرات فراوانی داشته اما بقیه تیم ها هم از این مسئله ضرر 
دیده اند. مسلماً باشگاه پرسپولیس در مواقعی که لزوم داشته باشد سفت و سخت از حق خود 
دفاع می کند اما بعضی از اتفاقات برای همه تیم ها یکسان است. در مجموع داوران باید منصفانه تر 
قضاوت کنند.  وی در مورد اختلاف ۱۱ امتیازی استقلال و پرسپولیس در جدول رده بندی 
لیگ اظهار داشت: ما واقعاً نگران این مسئله هستیم مانند مردم، رسانه ها و هر فوتبالدوستی که 
در کشور وجود دارد. باید این اختلاف را در فرصت پیش رو در تعطیلی لیگ جبران و شرایط 

برزخی پرسپولیس را مدیریت کنیم.

نفرات برتر سومین مرحله پیکارهای فصل جاری لیگ 
برتر دو و میدانی باشگاه های کشور در حالی معرفی 
شدند که از قم نیز میلاد دریساوی با سابقه کسب 
مدال های رنگارنگ از پیکارهای قهرمانی کشور، لیگ 
دو و میدانی ایران و میادین برون مرزی این رشته در 

این دوره از مسابقات درخشان ظاهر شد. 
سومین مرحله رقابت های این فصل لیگ برتر دو و میدانی 
باشگاه های کشور در حالی با قهرمانی میلاد دریساوی نماینده 
دو و میدانی قم و عضو تیم طنین موج های آبی به پایان رسید 
که دریساوی در مراحل قبلی مسابقات این فصل نتوانسته بود 

در جایگاه نخست قرار بگیرد. 
مرحله نخست پیکارهای فصل جاری لیگ برتر دوومیدانی 
مردان باشگاه های کشور دهه سوم مرداد ماه امسال با یک 
عنوان  قهرمانی و یک مقام نایب قهرمانی برای چهره های مطرح 

و سرشناس دوومیدانی استان قم همراه بود در حالی که عنوان 
نایب قهرمانی به میلاد دریساوی در رشته پرش سه گام رسید.

 این دوومیدانی کار قمی که سه سال متوالی از سوی فدراسیون 
دوومیدانی کشورمان به عنوان چهره شاخص پرش سه گام 
کشور معرفی شده است و هم اکنون عنوان نخست رکوردداران 
پرش سه گام ایران را نیز در اختیار دارد مرحله نخست لیگ 

۹۴ را با عنوان دومین مرد پرش سه گام کشور تمام کرد.
 دریساوی جوان و با انگیزه در مرحله نخست لیگ امسال، 22 
سانتیمتر کمتر از مرحله نخست لیگ ۹3 پرید و با رکورد ۱5 
متر و ۷۷ سانتیمتر در مکان دوم ایستاد و مرحله دوم را نیز با 
اختلافی اندک نسبت به دیگر رقبا به پایان برد اما مرحله سوم 
را با کسب مقام قهرمانی تمام کرد.  در پایان رقابت های مرحله 
سوم و نهایی فصل جاری لیگ برتر دو و میدانی باشگاه های 
کشور در تهران، برترین های رشته پرش سه گام در حالی 

مشخص شدند که میلاد دریساوی دو و میدانی کار قمی عضو 
تیم طنین موج های آبی با ثبت رکورد ۱5 متر و ۷۴ سانتیمتر 
در جایگاه نخست ایستاد و قهرمان شد.  بعد از دریساوی جوان 
و با انگیزه، در این رشته وحید صدیق دو و میدانی کار عضو 
تیم نفت فلات قاره ایران با رکورد ۱5 متر و 63 سانتیمتر 
در رده دوم ایستاد و نایب قهرمان شد، ضمن اینکه هادی 
مداحی عضو تیم دو و میدانی سبک سازان شرق با رکورد ۱۴ 
متر و ۸۷ سانتیمتر در مکان سوم قرار گرفت.  رده بندی نهایی 
مسابقات فصل جاری لیگ برتر دو و میدانی باشگاه های کشور 
با انجام رقابت های مرحله سوم در حالی مشخص شد که میلاد 
دریساوی دونده سرشناس استان قم با تیم طنین موج های آبی 
موفق به کسب ۱2۸ امتیاز در مرحله سوم و 362 امتیاز در 
مجموع هر سه مرحله شد و با این تیم در بین هشت تیم حاضر 

در لیگ برتر رتبه پنجم جدول رده بندی را به دست آورد.

 عبدی: فاصله امتیازات ما با استقلال نگران کننده است

با رکورد ۱5 متر و ۷۴ سانتیمتر
عنوان قهرمانی پرش  سه گام لیگ کشور به دو و میدانی کار قم رسید



علمی و سلامت

7 توصیه سلامتی برای آماده کردن 
بچه های مدرسه ای

چند روزی بیشتر به اول مهر و بازگشایی مدارس باقی نمانده است. هم برای 
کلاس اولی ها و هم برای بقیه ی بچه ها، این روزهای آخر از اهمیت بالایی 
برخوردار است. بنابراین والدین باید تلاش کنند که بچه ها را از هر لحاظ برای 
شروع یک سال تحصیلی جدید آماده کنند. در این بین کاهش استرس بچه ها، 
رسیدگی به مسائل سلامتی شان، آماده سازی روحی روانی آنها، تنظیم ساعات 
خواب و خوراک و غیره از اهمیت بالایی برخوردار است. دراین مطلب چند 

توصیه سلامتی برای مهیا کردن بچه ها داریم.
بچه ها را به ساعت جدید عادت دهید

از اول مهر ساعت ها، یک ساعت به عقب کشیده می شوند و لازم است بچه ها به این 
ساعت جدید عادت کنند. در گام اول لازم است که این چند روز باقیمانده اجازه ندهید 

بچه ها صبح ها تا دیروقت بخوابند و یا اینکه شب ها تا دیر وقت بیدار بمانند.
نتایج پژوهش ها نشان می دهد که دیر خوابیدن مانع از احیای درست سلول های مغز در 

بچه ها شده و تمرکز آنها را سلب می کند.
می توانید از چند روز قبل، ساعت را به عقب بکشید تا بچه ها به ریتم جدیدعادت کنند. 
کلاس اولی ها را تشویق کنید تا ساعت نه شب بخوابند. به آنها یاد بدهید که نیم ساعت 

قبل از خواب، مطالعه کنند.
سر ساعت معینی به بچه ها غذا بدهید

تعطیلات و مسافرت های آخر تابستان باعث می شود که وقت غذا خوردن به هم بریزد. 
قبل از بازگشایی مدارس تجدید نظری در این باره کنید. بچه ها باید تغذیه ی سالم و 

منظمی داشته باشند تا سالم بمانند.
صبحانه ی قبل از رفتن به مدرسه از اهمیت بالایی برخوردار است. با شروع مدارس 
حتما بچه ها را ساعتی بیدار کنید که فرصت کافی برای خوردن یک صبحانه ی کامل 

را داشته باشند.
یک چکاپ کامل بدنی انجام دهید

معمولا مدارس برای کلاس اولی ها این کار را انجام می دهند. اما شما برای همه ی بچه 
مدرسه ای ها در هر سنی این کار را انجام دهید. معاینه چشم، گوش و دندان ها از اهمیت 

بالایی برخوردار است. حتما حواستان به واکسن بچه ها باشد.
امکان دارد بچه ها صرفا به خاطر اینکه چشم شان ضعیف است و یا گوششان مشکل 
دارد، تبدیل به شاگردی تنبل شوند و شما علت اصلی افت تحصیلی شان را متوجه نشوید. 
در نتیجه یادتان باشد بچه ها زمانی نتایج بهتری کسب می کنند که از سلامت خوبی 

برخوردار باشند.
پوست سر او را بررسی کنید

این چند روز مانده به مدرسه بهترین فرصت برای رسیدن جدی تر به سلامت بچه هاست. 
در این روزها پوست سر بچه ها را با دقت بررسی کنید، چون تماس بچه ها با هم در مدرسه 

زمینه را برای تکثیر شپش سر فراهم می کند.
موهای بچه ها را ببندید و به آنها یاد بدهید که لوازم شخصی مانند شانه، کلاه، شال گردن 

و غیره را به بچه های دیگر ندهند و از لوازم شخصی آنها نیز استفاده نکنند.
اگر متوجه وجود شپش در سر آنها گشتید، نگران نباشید، چون شپش سر یک بیماری 
خطرناک و جدی نیست. اما لازم است که مسائل بهداشتی در جهت رفع آن در پیش 

گرفته شود.
اگر کودکان از خارش پوست سر شکایت می کنند و شما متوجه وجود شپش ها شده اید، 
می توانید با مراجعه به پزشک و استفاده از داروهای ضدشپش، این مشکل را رفع کنید. 
البته حواستان باشد که استفاده از این داروها برای کودکان زیر شش سال و خانم های باردار 
ممنوع است. در هر حال بهتر است با یک پزشک متخصص مشورت کنید تا خیالتان 

راحت شود.
از نظر روحی روانی آنها را آماده کنید

در این روزهای باقی مانده، در خصوص مدرسه و شرایط تحصیلی با بچه تان گفتگو 
کنید، بخصوص اگر کلاس اولی باشد. او را از نظر روحی روانی برای پذیرش دنیای جدید 

و آدم های جدید آماده کنید.
نیازی نیست به او استرس بدهید. با زبانی که متناسب با سن و سال اوست صحبت کنید. 
از در دوستی وارد شوید. به او بگویید که قرار است با بچه های جدیدی آشنا شود که متفاوت 

هستند. او را برای انجام کارهای جدید، درس خواندن، مشق نوشتن و غیره آماده کنید.
اگر استرس دارد به او بگویید که درکش می کنید و همه ی بچه های هم سن و سال 
او همین حس را دارند. هیچ وقت پشت سر معلم یا بچه های دیگر بدگویی نکنید. به او 
اطمینان خاطر دهید اگر مشکلی پیش بیاید در کنار او هستید و به کمک هم هر مشکلی 
را از پیش رو برخواهید داشت. با همین حرف های ساده به میزان زیادی از استرس مخرب 

کاسته کودک مدرسه ای تان خواهد شد.
یادتان باشد بچه ی مضطرب آسیب پذیرتر بوده و سلامتی شکننده تری خواهد داشت. 

بنابراین با این استرس ها مقابله کنید.
استرس مسیر خانه تا مدرسه را کاهش دهید

برای کلاس اولی ها که تا حالا مدرسه ی خود را ندیده اند و یا بچه هایی که برای اولین بار 
به مدرسه ی جدید می روند، مسیر ناشناخته کمی استرس آور است.

بهتر است قبل از روز اول مدرسه، با هم چندین بار مسیر خانه تا مدرسه را طی کنید. اگر 
امکان دارد او را به داخل مدرسه ی جدید برده و حیاط، کلاس ها و محیط را به او نشان 
دهید. شناخت بیشتر محیط، استرس را کاهش و اعتماد به نفس بچه ها را افزایش می دهد.

روز اول مدرسه:عجله ممنوع
روز اول مدرسه زودتر بیدار شوید تا استرس دیر رسیدن به مدرسه را نداشته باشد. 
صبحانه ی کاملی به بچه تان بدهید و با آرامش لباس هایش را عوض کنید. خوراکی ها 

مدرسه را در کیفش گذاشته و خودتان او را به مدرسه برسانید.
در این روز تا حد امکان از استرس، عجله و یا درگیری با افراد دیگر بپرهیزید، چون 

سلامت روحی بچه تان را با مشکل جدی مواجه خواهد کرد.

شکستگی لگن از آنچه فکر می کنید
 خطرناک تر است

یک متخصص ارتوپدی گفت: شکستگی لگن شایع ترین شکستگی در 
سالمندان است؛ این درحالیست که با برخورداری از زندگی سالم و فعالیت 

بدنی کافی در سنین جوانی می توان از این اتفاق جلوگیری کرد.
 دکتر عبدالحسین مهدی نسب اظهار کرد: شکستگی لگن در سالمندان شایع ترین 
شکستگی منجر به نقص عضو و زمین گیر شدن و علت اصلی آن پوکی استخوان است.

 وی افزود: در سنین بالا به دلیل بروز بیماری استئوپروز )پوکی استخوان( با وارد 
شدن کمترین ضربه به استخوان ها در اثر افتادن یا زمین خوردن، شکستگی لگن ایجاد 

می شود.
 این متخصص ارتوپد با اشاره به عوامل مستعدکننده شکستگی لگن گفت: پوکی 
استخوان که معمولا بیشتر افراد مسن به آن مبتلا می شوند، بدن را مستعد انواع 
شکستگی ها می کند که شکستگی لگن شایع ترین آنها است. در زنان نیز به دلیل کاهش 

ترشح هورمون های استروژن، پوکی استخوان 3 تا 5 برابر بیشتر از مردان شایع است. 
مهدی نسب ضمن بیان علائم شکستگی لگن عنوان کرد: ناتوان شدن در راه رفتن و 
ایستادن با وجود ظاهر سالم اندام تحتانی بیمار، درد در کشاله ران یا لگن، تغییر شکل و 
کوتاه تر به نظر رسیدن پای آسیب دیده نسبت به پای سالم و ایجاد چرخش به خارج پای 
آسیب دیده بیمار که هر گونه حرکت آن به شدت دردناک خواهد بود، از علائم شکستگی 

لگن است. 
وی اظهار کرد: گاه ممکن است شکستگی اولیه تنها به صورت ترک خوردن استخوان 
باشد، بیمار اهمیتی برای آن قائل نشود و حتی به پزشک هم مراجعه نکند؛ این درحالیست 
که استخوان در مراحل بعد به شدت دچار شکستگی می شود و در این صورت احتمال دارد 

بیمار به جراحی سنگین تری نیاز پیدا کند. 
این متخصص ارتوپد افزود: با انجام یک رادیوگرافی ساده از استخوان های لگن می توان 
شکستگی لگن را تشخیص داد، اما پس از تشخیص شکستگی، استخوان باید جراحی 
شود که نوع جراحی نیز به محل شکستگی استخوان، شدت شکستگی و سن بیمار 

بستگی دارد.
 وی بیان کرد: تقریبا یک چهارم سالمندانی که دچار شکستگی لگن می شوند، ممکن 
است در سال اول، فوت کنند، حدود 25 درصد این بیماران زمین گیر می شوند و درصد 

کمی هستند که پس از شکستگی، حالت طبیعی و اولیه خود را خواهند داشت. 
مهدی نسب افزود: با افزایش سن احتمال ابتلا به پوکی استخوان بیشتر می شود و افراد 
مسن باید برای اطلاع از سلامت استخوان های خود و انجام آزمایش های لازم به پزشک 

مراجعه و نسبت به درمان اقدام کنند.
 این متخصص ارتوپد ادامه داد: توصیه می شود افراد مسن به تنهایی، جایی نروند و 
حتما کسی همراه آنها باشد. همچنین ایمن ساختن محیط خانه برای جلوگیری از افتادن 

سالمندان و عوارض پس از آن از اهمیت بالایی برخوردار است.
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شرکت پست امکان دسترسی به سرویس پست الکترونیک را از طریق تلفن همراه 
برای کاربران فراهم کرد.

کاظم میرزایی مدیرکل مرکز فناوری اطلاعات پست اظهار داشت: شرکت پست در راستای 
توسعه سرویس های نوین و دسترسی سریع و آسان مردم به سرویس ها و خدمات پستی ضمن 
توسعه زیرساخت های نرم افزاری سامانه پست الکترونیک، امکان دسترسی به این سرویس را از 
طریق تلفن های همراه مجهز به سیستم های عامل اندروید، ویندوز موبایل و IOS فراهم کرده 
است.  وی گفت: علاوه بر این سرویس، طراحی نسخه های قابل نمایش سایر سرویس های 
شرکت پست در تلفن همراه نیز در دستور کار مرکز فناوری اطلاعات شرکت پست قرار گرفته 
است.  میرزایی درخصوص چگونگی دسترسی به این سامانه اظهار داشت: کاربران می توانند با 
ورود آدرس Mail.post.ir در مرورگر تلفن همراه خود به این سامانه مراجعه کرده و از امکانات 
آن بهره مند شوند.  مدیرکل مرکز فناوری اطلاعات پست با بیان اینکه انعطاف پذیری و تعاملی 
بودن از ویژگی های مهم نسخه قابل نمایش سرویس پست الکترونیک بر روی تلفن همراه است 
گفت: بازیابی رمز عبور نیز از طریق تلفن همراه امکان پذیر است که برای آن، متقاضیان باید 
اطلاعات مربوط به فرم و شماره همراه مربوطه را وارد کنند.  میرزایی با تاکید بر توسعه این نرم 
افزار و ارتقای قابلیت های آن عنوان کرد: سرویس چت آنلاین نیز در این سامانه به منظور تسهیل 

و تسریع دسترسی کاربران در حال طراحی است که به زودی به بهره برداری خواهد رسید.

هدایت خودکار پهپادها با روش ابداعی محققان دانشگاهی

جلوگیری از ابتلا به دیابت نوع یک با نوعی دارو

کشف یک راهکار درمانی جدید برای بیماری آلزایمر
محققان معتقدند پاکسازی دوره ای پروتئین خاصی 
از مانع »خونی- مغزی« می تواند راهکار جدیدی برای 

مقابله و درمان بیماری آلزایمر باشد.
 محققان کالج »ترینیتی دوبلین« ایرلند موفق به کشف 
مکانیسم جدیدی از گسترش بیماری آلزایمر شده اند که می 
تواند منجر به ابداع شیوه های درمانی جدیدی شود. آلزایمر، 
یکی از رایج ترین نوع زوال عقل است که سالانه قربانیان 
بسیاری می گیرد. این بیماری امروز بیش از چهل هزار نفر در 

ایرلند را به خود مبتلا کرده است.
آلزایمر، نوعی از اختلال عملکرد مغزی است که در آن به 
تدریج توانایی  های ذهنی بیمار تحلیل رفته و باعث زوال قوای 
عقلانی می  شود. اختلال حافظه ، بارزترین ویژگی زوال عقل 
است. اختلال حافظه بتدریج ایجاد شده و پیشرفت می  کند. 
در ابتدا اختلال حافظه به وقایع و آموخته  های اخیر محدود 
می  شود ولی بتدریج خاطرات قدیمی نیز آسیب می  بینند. 
بیمار پاسخ سوالی که چند لحظه قبل پرسیده  است را 

فراموش کرده و دوباره همان سوال را تکرار می کند.
تغییرات متعددی در مغز بیمار رخ می دهد که باعث 
کوچک شدن مغز و نیز از بین رفتن سلول  های مغزی می  
شود و به جای آنها اشکال خاصی به نام »پلاک های پیری« 

در مغز شکل می گیرند.
یکی از ویژگی های بیماری آلزایمر را می توان در تجمع 
پروتئین کوچکی با نام amyloid-beta در مغز بیماران 
دانست. مطالعات محققان نشان می دهد، پاکسازی ناقص 
این پروتئین یکی از عوامل اصلی تجمع پلاک و همینطور 
پیشرفت روند بیماری آلزایمر است. اگر چه شیوع پاک کردن 

پروتئین amyloid-beta هنوز ناشناخته مانده اما محققان 
معتقدند، این پاکسازی باید از طریق جریان خون از مغز انجام 
شود.  برعکس عملکرد عروق خونی سایر قسمت های بدن، 
عروق خونی مغزی از خصوصیات منحصر به فرد و ویژه ای 
برخوردارند که ورود و خروج به درون بافت ظریف مغزی 
توسط مانعی با نام BBB )مانع خونی - مغزی( به شدت 
کنترل می شود. BBB وظیفه کنترل سوخت و ساز یا انرژی 

بین بافت مغزی و جریان خون را بر عهده دارد.  
دکتر James Keaney سرپرست این تیم تحقیقاتی 
می گوید:» تحقیقات ما نشان داد، اجزای متفاوتی از رگ 
های خونی مغزی که اتصالات محکم نامیده می شوند، با 
بروز بیماری آلزایمر دستخوش تغییر می شوند. این تغییر 
 amyloid-beta می تواند مکانیسمی برای پاکسازی مغز از

سمی باشد.«
محققان دانشگاه ترینیتی با همکاری بانک مغز دوبلین 
بیمارستان   در  واقع   )  Dublin Brain Bank(
Beaumont به بررسی بافت مغزی بیماران مبتلا به آلزایمر 
پرداختند. دکتر Matthew Campbell در این رابطه 
می گوید:» تحقیقات جدید ما بر اهمیت شناخت بیماری 
آلزایمر در سطح مولکولی تاکید دارد. طرح پاکسازی دوره 
ای amyloid-beta از طریق BBB می تواند به عنوان راه 
حلی  بهبرای درمان آلزایمر کاربرد داشته باشد. اما در مرحله 

بعدی باید شیوه ای برای پاکسازی دست پیدا کنیم.«
محققان امیدوارند با استفاده از این دستاورد و پیشرفت 
بزرگ بتوانند به مقابله با بیماری آلزایمر و همینطور نجات 

جان بیماران بپردازند.

تبدیل اسکن های ام آرآی
 به مدل های سه بعدی قلب

محققان موسسه فناوری ماساچوست )MIT( و بیمارستان کودکان بوستون، 
سیستمی را توسعه بخشیده اند که اسکن های ام آرآی قلب را به مدل های سه بعدی 

تبدیل می کند.
 این قلب های چاپ شده قبل از شروع جراحی به جراحان یک مدل عملی و ملموس از 
قلبی که آن ها قرار است بر رویش جراحی انجام دهند، ارائه داده و آن ها را برای »ویژگی های 
ذاتی تشریحی هر بیمار« آماده می کند. به گفته محققان، تاکنون داده های ام آرآی شامل 
نمونه ای از اشیای سه بعدی با مرزهای تعریف شده توسط تاریکی و نور بوده که با هم در 
تناقض هستند. محققان با سوال از یک کارشناس انسانی برای شناسایی مرزها در تعداد 
انگشت شماری از بخشها و سپردن سایر موارد به الگوریتم برای تکمیل، بر این مسئله متناقض 
که به تقسیم بندی تصویر معروف است، چیره شده اند. مدلسازی همچنین نیازمند یک روش 
جدید برای افزایش دقت ام آرآی اسکن تا ۱0 برابر است. محققان اظهار کردند که این فرآیند 
با ترکیبی از تقسیم بندی انسانها و الگوریتم، حدود یک ساعت به طول می انجامد. این سیستم 
پاییز امسال توسط هفت جراح قلب در بیمارستان کودکان بوستون آزمایش خواهد شد. این 
پروژه توسط بیمارستان و مرکز Catalyst هاروارد تامین شده است. این پژوهش شامل 
ام آرآی ۱0 بیمار درمان شده در بیمارستان کودکان بوستون است. هفت جراح مختلف، از روی 
مدل ها به جراحی خواهند پرداخت و نتایج را برای مشاهده اینکه آیا مدل ها می توانند نتایج 
جراحی را بهبود بخشند، مقایسه خواهند کرد. سیتارام امِانی، جراح قلب بیمارستان کودکان 
بوستون اظهار کرد: یک مدل سه بعدی واقعا کمک کننده است. ما این مدل را بر روی تعدادی 
از بیماران به کار بردیم و در واقع یک عمل جراحی مجازی را برای شبیه سازی شرایط واقعی بر 
روی قلب انجام داده ایم. انجام این کار از نظر کاهش مقدار زمانی که صرف بررسی قلب و ترمیم 

آن می شود، بسیار به جراحی واقعی کمک خواهد کرد. 

دسترسی به سرویس پست الکترونیک
 بر روی موبایل ممکن شد

یافته های دانشمندان دانشگاه استنفورد نشان داد، انباشت نوعی ماده در لوزالمعده در طول مرحله پیش 
از بروز علائم دیابت نوع 1، نقش مهمی را در ابتلا به این بیماری ایفا می کند.

محققان حاضر در این تحقیق از نوعی دارو برای مسدودکردن تولید ماده hyaluronan در موش های مدل استفاده 
کردند. داروی hymecromone مانع از بروز آسیب به سلول های تولیدکننده انسولین و در نتیجه مانع از شروع دیابت 

نوع ۱ شد. این دارو هم اکنون در اروپا و آسیا برای درمان اسپاسم های مرتبط با سنگ کیسه صفرا به کار می رود.
دانشمندان دریافتند ماده  hyaluronan در نزدیکی سلول های بتای افراد مبتلا به دیابت نوع ۱ به فراوانی یافت 
می شود اما این موضوع فقط در بافت لوزالمعده بیمارانی مشاهده شد که به تازگی به دیابت مبتلا شده بودند و نه افرادی 
 methylumbelliferone-۴ یا hymecromone که برای دهه ها دچار این عارضه بودند.محققان پی بردند داروی

مانع از تولید hyaluronan می شود و این داروی ارزان را می توان به صورت خوراکی مصرف کرد.
زمانی که تیم علمی داروی مزبور را پیش از نابودشدن سلول های بتا به موش های تحت بررسی اعمال کرد، هیچ یک 

از موش ها دچار ازدیاد قند خون نشد.
 در صورت استفاد مکرر موش ها از این دارو، آ ن ها برای دست کم یک سال عاری از دیابت بودند اما در صورت 

متوقف شدن مصرف آن به سرعت دیابتی می شدند. 

چاقی؛ از علل کاهش عمرکلیه پس از پیوند
یک فوق تخصص کلیه با اشاره به اینکه چاقی موجب کاهش عمر کلیه پس از 
پیوند می شود، بیان کرد: کاهش وزن نقش موثری را در کاهش ابتلا به بیماری های 

مختلف بویژه مشکلات کلیوی در افراد ایفا می کند. 
دکتر سیدمجید موسوی موحد  با اشاره به اینکه بر اساس تحقیقات انجام شده دو سوم 
افراد چاق مبتلا به کم تحرکی هستند، گفت: چاقی منجر به افزایش فعالیت کلیه می شود، 
بنابراین کاهش وزن می تواند موجب کمک به بهبود عملکرد کلیه ها و کاهش خطر ابتلا به 
بیماری های کلیوی شود.  وی با تاکید بر اینکه بر اساس تحقیقات انجام شده، میزان ابتلا به 
دیابت در آمریکا بین سال های ۱۹۹0تا 200۱ افزایش شدیدی داشته است، تصریح کرد: 
چاقی یکی از مهم ترین دلایل ابتلا به بیماری های دیابت و کلیوی است.  این فوق تخصص 
کلیه، چاقی را یکی از عوامل موثر در کاهش عمر کلیه پس از پیوند دانست و بیان کرد: چاقی 
ارتباط مستقیمی در ابتلا به بیماری های قلبی و عروقی دارد. همچنین این عارضه می تواند 
افراد را مستعد ابتلا به بیماری های قلبی کند.  موسوی یادآورشد: افرادی که می خواهند برای 
پیوند کلیه تحت عمل جراحی قرار گیرند باید وزن قابل قبولی داشته باشند. بنابراین افزایش 
وزن یک عامل مهم و موثر در کاهش میزان موفقیت عمل پیوند این افراد است.  وی درباره 
اینکه آیا کاهش وزن می تواند منجر به کاهش عوارض چاقی شود، اظهار کرد: کاهش وزن 
نقش موثری را در کاهش خطر ابتلا به بیماری های مختلف بویژه مشکلات کلیوی در افراد 
ایفا می کند.  این فوق تخصص کلیه در پایان با تاکید بر اینکه کاهش ۱0 درصد از وزن نیز 
حتی می تواند درصد ابتلا به بیماری های کلیوی و دیابت را در افراد کاهش دهد، خاطرنشان 
کرد: رژیم های غذایی خاصی برای افراد براساس سن و شرایط بیماری تجویز می شود که 

افراد باید این رژیم ها را به صورت صحیح رعایت کنند.

عوارض ابتلا به سندروم تخمدان پلی کیستیک
یک جراح و متخصص زنان گفت: سندروم  تخمدان  پلی کیستیک پیامدهای 
عمیقی برای سلامت باروری زنان و نیز خطر طولانی مدت بروز یک بیماری مزمن 

را به همراه دارد. 
دکتر الهام السادات هاشمیان نایینی با اشاره به اینکه نسبت شانس بستری زنان مبتلا 
به سندروم تخمدان پلی کیستیک 2 برابر زنان دیگر است، گفت: سندروم تخمدان پلی 
کیستیک عارضه ای هورمونی است که روی سلامت باروری زنان تاثیر می گذارد. نتایج 
ارزیابی های انجام شده در مطالعات نشان می دهد که پذیرش زنان دارای سندروم  تخمدان 
پلی کیستیک در بیمارستان 2 برابر زنان غیرمبتلا به این سندروم است.  هاشمیان نایینی 
تاکید کرد: سندروم  تخمدان  پلی کیستیک پیامدهای عمیقی برای سلامت باروری زنان و 
نیز خطر دراز مدت بروز یک بیماری مزمن را به همراه دارد. زنانی که سابقه  ابتلا به این 
بیماری را داشته اند، بیشتر احتمال سقط، باراری خارج رحمی یا اختلالات دیگر زنانگی 
مانند سیکل های قاعدگی نامنظم و آندومتریوز را دارند. همچنین در این مطالعات مشاهده 
شده است زنانی که دارای سندروم تخمدان پلی کیستیک هستند، میزان بالاتری از سرطان 
اندومتر را تجربه کرده اند.  این جراح و متخصص زنان گفت: انتظار می رود که با مسن شدن 
زنان مبتلا به این سندروم، خطرات مربوط به بیماری های متابولیک آنها نیز افزایش پیدا 
کند. مشاهدات محققان مبنی بر رابطه بیشتر سندروم تخمدان پلی کیستیک با عواقب 
قلبی-  عروقی است.  هاشمیان نایینی گفت: این سندروم با توجه به اختلال عملکرد باروری 
در کوتاه مدت، دارای پیامدهای بارزی نیز در درازمدت بوده و خطر بروز بیماری های مزمن را 
به همراه دارد. با توجه به این امر، خدمات درمانی باید در جهت کاهش این خطرات معطوف 
شوند.  وی در پایان بر بررسی تمامی زنان و نوجوانان تشخیص داده شده با سندروم تخمدان 

پلی کیستیک، از نظر دیابت و عوامل مخاطره آمیز بیماری قلبی-عروقی تاکید کرد.

کفش  پاشنه بلند ممنوع!
یک فیزیوتراپ کفش مناسب، درباره ویژگی های کفش مناسب گفت: کفش 
مناسب، کفشی است که کف نرم داشته و تفاوت ارتفاع بین پنجه و پاشنه آن 

بیش از دو سانتی متر نباشد.
دکتر محمدباقر صداقت در خصوص انتخاب کفش مناسب ادامه داد: همچنین کفش 
مناسب کفشی است که قسمت پنجه آن پهن باشد تا انگشتان پا فضای آزادتری داشته 
باشند . این فیزیوتراپ بهترین اندازه پاشنه کفش را دو تا سه سانتیمتر دانست و اظهار کرد: 

کفش های پاشنه بلند در طولانی مدت می توانند قوس کمر و کمردرد مزمن ایجاد کنند.
 صداقت اظهار کرد: همچنین بهتر است قسمت داخلی کفش بگونه ای باشد که گودی پا 

را پر کند و جنس آن نیز بهتر است بگونه ای باشد که تهویه پا بصورت مناسب انجام شود.

هیچ ماده ی غذایی ای وجود ندارد که به تنهایی جلوی ابتلا به سرطان را بگیرد. ولی 
خوردن ترکیبی از مواد غذایی مختلف در این زمینه موثر است. حداقل 2/3 وعده های 
غذایی باید پایه ی گیاهی و حداکثر 1/3 آن می تواند پایه ی پروتئین حیوانی داشته 
باشد. به این نوع وعده ی غذایی اصطلاحا بشقاب آمریکایی می گویند و طبق اعلام 
مرکز تحقیقات سرطان آمریکا یک ابزار مهم برای پیشگیری از سرطان است . در 
مورد مواد غذایی مفیدی که می توانید در بشقاب خود بگنجانید بیشتر تحقیق کنید.

 مقابله با سرطان با مصرف میوه ها و سبزیجات رنگی:
میوه ها و سبزیجات سرشار از مواد غذایی ضدسرطان هستند و هر چه رنگ آنها بیشتر باشد 
خاصیت ضدسرطانی آنها بیشتر است . این مواد غذایی از یک راه دیگر هم خطر ابتلا به سرطان 
را پایین می آورند و آن هم این است مصرف آنها جلوی اضافه وزن را می گیرد. اضافه وزن خطر 
ابتلا به خیلی از سرطان ها از جمله سرطان روده ی بزرگ –سرطان مری و سرطان کلیه را 
کاهش می دهد. سبزیجات متنوعی مثل سبزیجات  سبز پررنگ و قرمز و نارنجی را در رژیم 

غذایی تان بگنجانید.
 صبحانه ی ضدسرطان: فولات یک نوع ویتامین بی بسیار مهم است که از ابتلا به سرطان های 
روده ی بزرگ و مقعد و سینه جلوگیری می کند. این ویتامین به میزان زیادی در میز صبحانه 
وجود دارد. محصولات غلات صبحانه و گندم کامل منابع خوبی از فولات هستند. در ضمن این 

ویتامین در آب پرتقال و طالبی و توت فرنگی هم یافت می شود.
 مواد غذایی سرشار از فولات: دیگر منابع خوب فولات مارچوبه و تخم مرغ هستند. این 
ویتامین در انواع لوبیا و تخم آفتابگردان و سبزیجات برگ سبز مثل اسفناج و کاهو هم یافت می 
شود. بهترین راه دریافت فولات مصرف قرص های ویتامین نیست بلکه مصرف میزان کافی میوه ها 

و سبزیجات و غلات کامل است.
 از مصرف گوشت های فرآوری شده اجتناب کنید: خوردن تفریحی و چندوقت یکبار 
ساندویچ هات داگ یا ژامبون مشکلی را ایجاد نمی کند ولی کم کردن مصرف گوشت های فرآوری 
شده مثل کالباس و همبرگر و هات داگ خطر ابتلا به سرطان های روده ی بزرگ و معده را کاهش 
می دهد. گوشت های دودی و نمک دودی شده حاوی مواد شیمیایی سرطان زا هستند و مصرف 

آنها خطر ابتلا به سرطان را افزایش می دهد.
 خواص ضدسرطانی گوجه فرنگی: اینکه خواص ضدسرطانی گوجه فرنگی از لیکوپین)رنگدانه 
ای که باعث قرمزی گوجه می شود(ناشی می شود و یا ماده ی دیگر هنوز مشخص نیست. ولی 
تحقیقات ثابت کرده است که خوردن گوجه فرنگی خطر ابتلا به سرطان هایی مثل سرطان 
پروستات را کاهش می دهد. مطالعات همچنین نشان داده است محصولات فرآوری شده ی 
حاوی گوجه فرنگی مثل گوجه فرنگی-سس گوجه فرنگی-رب گوجه فرنگی خواص ضدسرطانی 

دارند.
 خواص ضدسرطانی چای: با اینکه شواهد هنوز کافی نیستند ولی چای و مخصوصا چای 
سبز یکی از قوی ترین ضد سرطان ها هستند. در تحقیقات آزمایشگاهی ثابت شد که چای سبز 
خطر ابتلا به سرطان های روده ی بزرگ-کبد-سینه-پروستات و ریه و پوست را کاهش می دهد. 
مطالعات بلند مدت انجام شده هم نشان داد که مصرف چای خطر ابتلا به سرطان های مثانه و 

لوزالمعده را کاهش می دهد.
 خواص ضدسرطانی انگور:

انواع انگور و آب آن مخصوصا انگور بنفش و قرمز حاوی ریزوراترول هستند. ریزوراترول حاوی 
آنتی اکسیدان های قوی و مواد ضدالتهابی است. مطالعات آزمایشگاهی نشان داد که مصرف انگور 
جلوی نوعی آسیب که باعث تشدید سرطانی شدن سلول ها می شود را می گیرد. البته این 
مشاهدات برای گفتن اینکه خوردن انگور یا آب انگور یا شراب از سرطان پیشگیری می کند یا 

باعث درمان سرطان می شود کافی نیست.
 برای کاهش خطر ابتلا به سرطان مصرف نوشیدنی های الکلی را محدود کنید:

مصرف نوشیدنی های الکلی خطر ابتلا به سرطان های دهان و گلو و حنجره و مری و کبد و 
روده ی بزرگ و مقعد را افزایش می دهد. مرکز تحقیقات سرطان آمریکا مصرف الکل را برای 
مردان به زیر 2 لیوان و در زنان به زیر یک لیوان محدود می کند . خانم هایی که خطر ابتلا به 
سرطان سینه در آنها بالا است باید حتما با پزشکشان در مورد میزان مجاز مصرف نوشیدنی های 

الکلی مشورت کنند.
 تاثیر نوشیدن آب و دیگر مایعات در پیشگیری از سرطان:

نوشیدن آب نه تنها باعث رفع تشنگی می شود بلکه از سرطان مثانه هم پیشگیری می کند. 
از آنجایی که آب باعث رقیق کردن عوامل سرطان زا در مثانه می شود خطر ابتلا به این سرطان 
هم کاهش می یابد. مصرف مایعات بیشتر دفعات دفع ادرار را هم افزایش می دهد و باعث کاهش 

مواد سرطان زا در مثانه می شود.
  خواص ضدسرطانی لوبیا:

لوبیاها حاوی مواد مغذی بسیار مفیدی برای بدن هستند و خواص ضد سرطانی هم دارند. 
لوبیاها حاوی چندین ماده ی شیمی-گیاهی مهم هستند که جلوی آسیب سلول ها و ابتلا به 
سرطان را می گیرند. تحقیقات آزمایشگاهی نشان داد که این مواد سرعت رشد تومورها را کاهش 

می دهند و از آزاد شدن مواد تومورها و آسیب به سلول های مجاور جلوگیری می کند.
 اثر خانواده ی کلم بر روی سرطان:

سبزیجات صلیبی شامل انواع کلم و کاهو می شوند .این سبزیجات برای تهیه ی انواع سالاد 
به کار می روند. نکته مهم این جاست که این سبزیجات حاوی موادی هستند که از ابتلا به 

سرطان های روده ی بزرگ و سینه و ریه و دهانه ی رحم جلوگیری می کند.
 سبزیجات برگ سبز تیره:

سبزیجات برگ سبز تیره مثل کلم و کاهو و کاسنی و اسفناج و خانواده ی چغندر حاوی 
میزان زیادی فیبر و فولات و کارتنوئید هستند. این مواد از ابتلا به سرطان های دهان و حنجره و 

لوزالمعده و ریه و پوست و شکم جلوگیری می کنند.
 یک ادویه ی مهم برای پیشگیری از سرطان:

کورکومین یکی از ادویه های مهم در آشپزی هند است و خاصیت ضدسرطانی قوی دارد. 
مطالعات آزمایشگاهی نشان داد که مصرف این ادویه از تغییر شکل و تکثیر و پخش شدن 

سلول های سرطانی جلوگیری می کند.
 نحوه ی پخت هم مهم است: نحوه ی پخت گوشت ها با خطر ابتلا به سرطان ارتباط زیادی 
دارد . سرخ کردن و کباب کردن گوشت در دمای خیلی بالا باعث تشکیل مواد شیمیایی ای 
می شود که خطر ابتلا به سرطان را افزایش می دهند. دیگر شیوه های آشپزی مثل تاس کبابی 
–پختن ملایم و بخار پز کردن باعث تولید میزان خیلی کمتری از مواد مضر می شود. زمانی که 

گوشت را به صورت تاس کباب می پزید به آن سبزیجات زیادی اضافه کنید.
 خواص ضدسرطانی انواع توت: توت فرنگی و انواع تمشک حاوی ماده ی فیتوکمیکال که 
به آن الاژیک اسید می گویند می باشد. این آنتی اکسیدان قوی می تواند از چندین راه با سرطان 

مقابله کند مثل کاهش رشد سلول های سرطانی و غیر فعال کردن عوامل سرطان زا.
 تاثیر بلوبری روی سلامتی: آنتی اکسیدان های قوی موجود در بلوبری ارزش بالایی در حفظ 
سلامتی و جلوگیری از ابتلا به سرطان دارند. آنتی اکسیدان ها با پاک کردن رادیکال های آزاد بدن 
جلوی آسیب سلول ها را می گیرند. با اضافه کردن بلوبری به آرد جو –غلات صبحانه و سالاد از 

اثرات این میوه بر روی سلامتی بهره ببرید.
 مصرف شکر را کم کنید: مصرف قند به طور مستقیم باعث ابتلا به سرطان نمی شود ولی 
بهتر است به جای آن از مواد غذایی دیگر که از سرطان پیشگیری می کنند را جایگزین کنید.

علاوه بر اینها شکر کالری بالایی دارد و باعث اضافه وزن و چاقی می شود. اضافه وزن هم یکی از 
فاکتورهای خطرساز سرطان است. به جای شکر میوه های شیرین و سرشار از ویتامین را بخورید.

 به مکمل های غذایی اعتماد نکنید:
ویتامین ها زمانی به پیشگیری از سرطان کمک می کنند که از راه طبیعی با خوردن مواد غذایی 
طبیعی به دست آیند. موسسه ی سرطان آمریکا اعلام کرده است که در یافت مواد ضدسرطان 
از مواد غذایی مثل آجیل-میوه ها و سبزیجات برگ سبز خیلی بهتر از دریافت آنها از مکمل های 

غذایی است. پس بهترین راه داشتن یک رژیم غذایی سالم است. 

 برترین موادغذایی ضد سرطان

پژوهشگران دانشگاه صنعتی شریف روش جدیدی 
را برای هدایت و مسیریابی خودکار پهپادها با استفاده 
از دوربین و تصاویر ماهواره ای گوگل توسعه داده اند که 
از قابلیت های بالاتری نسبت به روش های متداول در 

این زمینه برخوردار است.
 پرنده های هدایت پذیر از راه دور یا همان پهپادها، امروزه 
از یک وسیله پرنده بدون سرنشین معمولی که با یک کنترل 
به  مجهز  و  رفته   فراتر  می شوند،  هدایت  ساده  دور  راه  از 
سامانه های هدایت پیشرفته ای شده اند که با استفاده از جی 
پی اس، پهپاد را مکانیابی کرده و با کمک خلبان خودکار آنها 
را هدایت می کنند. علاوه بر این روش های دیگری نیز وجود 
دارند که از سیگنال های جی پی اس بی نیاز هستند؛ چرا که 
این سیگنالها همیشه در دسترس نیستند و به همین دلیل 
هنوز سازمان بین المللی هواپیمایی کشوری )ICAO( آن را 
به عنوان یک وسیله استاندارد و مطمئن برای مکانیابی وسایل 

پرنده نمی شناسد.
 یکی از بهترین روش های مستقل از سیگنال های جی 
پی اس، برای هدایت خودکار وسایل پرنده از جمله پهپادها، 

انطباق تصاویر گرفته شده توسط دوربین پهپاد با تصاویر 
 Google earth ماهواره ای موجود از محل مانند تصاویر
است. بدین منظور نیاز به یک الگوریتم پیچیده رایانه ای است 
که بتواند به دقت تصاویر را با هم مقایسه کرده و با انطباق 
تصاویر ماهواره ای و تصاویر اخذ شده از دوربین پرنده، مکانیابی 
را انجام دهد. این کار به سادگی امکانپذیر نیست و چالش های 

بسیاری را در بر دارد.
 تصاویر گرفته شده توسط ماهواره، از ارتفاع چند صد 
کیلومتری گرفته شده و مقیاس آنها با تصاویر دوربین یک 
پهپاد که در نزدیکی زمین پرواز می کند، تفاوت بسیاری دارد. 
همچنین اختلاف جهت دو تصویر نیز بسیار فاحش است 
و کار انطباق را سخت می کند، اساسا باید توجه داشت که 
دوربین های مورد استفاده برای تصویربرداری و ویژگی های 
آنها بسیار متفاوت است که این امر نیز بر دشواری های موجود 
می افزاید، اختلاف در زمان  تصویربرداری ها که موجب بروز 
تغییرات طبیعی در جزئیات محل از جمله رنگ درختان، 
جزئیات خیابان ها و غیره می شود، چالشی دیگر را در انطباق 
تصاویر پیش پای متخصصان می گذارد. به دلیل وجود چنین 

چالش هایی مساله تطبیق عکس های هوایی که توسط دو 
دوربین مختلف و در دو زمان متفاوت اخذ شده اند، بسیار 
پیچیده بوده و همچنان مساله مورد بحث محققان در زمینه 
پردازش تصاویر و بینایی ماشین است.  اما محققان دانشکده 
برق دانشگاه صنعتی شریف اخیرا موفق شده اند با بهره  گیری 
از منطق فازی و تلفیق آن با روش های موجود، روشی نوین را 
ابداع کنند که بر اساس اطلاعات منتشر شده نسبت به سایر 
روش ها به طور قابل توجهی از دقت بالاتر و زمان محاسباتی 

بهینه تری برخوردار است. 
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اجتماعی 6

 عید قربان؛ روز قربانی کردن وجود نفسانی 

عید قربان عید رهایی از تعلقات دنیوی و هر آنچه غیرخدایی است محسوب 
می ش�ود. در این روز حج گزار، اسماعیل وجود را قربانی می کند تا سبکبال 
شود و با ره توشه ای عظیم به سفر آخرت عزیمت کند. عید قربان مصادف با 
روز دهم ذیحجه از اعیاد بزرگ مسلمانان به شمار می رود و از جمله تعطیلات 
رسمی مسلمانان است که از یک تا چهار روز جشن گرفته می شود. حاجیان 
در این روز پس از به پایان رساندن مناسک حج، حیوانی را ذبح می کنند و پس 
از قربانی آنچه بر آنان در حال احرام، حرام شده بود، مانند نگاه کردن در آینه، 

گرفتن ناخن و شانه زدن مو، حلال می شود.
مراس��م قربانی تنها برای کس��انی که زائران خانه خدا در موسم حج بوده اند، واجب و 
ضروری است. بنابراین روزی را که پس از انجام وظایف سنگین حج، به عنوان جایزه الهی 
و اتمام احرام پیش می آید عید تلقی می کنند. عید قربان ریشه در دوران ما قبل تاریخ 
بشر دارد، انسان اولیه که از فهم طبیعت عاجز بود، برای به دست آوردن ترحم خدایان 
دست به قربانی کردن حیوانات و انسانها می زد. این رسم نزد همه ملل و ادیان به اسامی 

مختلف موجود بوده و این سنت طولانی بشری در اسلام نیز پذیرفته شده است.
همچنین در این روز مستحب است که نماز دو رکعتی عید قربان در فاصله زمانی طلوع 
آفتاب روز عید تا ظهر اقامه شود.صحرای عرفه، جایی که "سعی" مسافران "صفا" را در 
صعود به خویشتن به خاطر سپرده است و جغرافیای آن محدود به یک نقطه از خاک 
نیست همه جا حریم یار است و هرکه با یار باشد بر بال عرفه به ارتفاع معرفت صعود 
می کند. تمامی کسانی که در حج شرکت کرده اند، می بایست از ظهر روز عرفه تا غروب 
آفتاب، در صحرای عرفات بمانند. در برخی از روایات حج عبارت از "عرفه " دانسته شده 
و این نهایت اهمیت این وقوف را در این صحرا می رساند. به گزارش مهر، فضای عرفات 
که خارج از حدود حرم است، هیجده کیلومتر مربع می باشد و از این جهت قابل قیاس 
با منا نیست که فضای آن تا یک چهارم فضای عرفات است. بنابراین، اسکان حجاج در 
عرفات و حتی استقرار ماشین های آنها نیز ممکن است. این صحرا به صورت محدوده ای 
داخل یک رشته کوه است که به صورت نعل اسب، عرفات را محاصره کرده و سمت مکه 
آن کوهی وجود ندارد. تعداد زیادی از زائران، بر کوه رحمت "جبل الرحمه" بالا می روند 
و به خصوص طرف عصر، این کوه چندان از حجاج سفید پوش پر می شود که از فاصله 
دور مانند یک کوه برفی خودنمایی می کند. با این حال، در متون مذهبی، اشاره به صعود 
روی کوه رحمت نشده و ثوابی هم برای آن ننوشته اند.همرنگی شگفتی که میان زائران 
وجود دارد و مرزها و نژادها و تفاوت ها را در می نوردد، یکی از زیباترین و با شکوه ترین 
جلوه های حضور در عرفات است. مناجات بسیاری از زائران، به ویژه آنانکه تک تک در 
این گوشه و آن گوشه با خدای خویش راز و نیاز می کنند، از دیگر مظاهر این ساعات 
نورانی و سفید و رحمت در عرفات است.روز نهم ذیحجه روز عرفه است، روزی که زائران 
سپیده دم صبح راهی عرفات شدند تا در جوی مملو از ایمان، خشوع و خضوع استغفار 
کرده و ارکان اصلی حج را به جا آورند. زائران در روز نهم ذیحجه، روز عرفه، آداب و رسوم 
و مناسک دینی خود را به جا می آوردند. صحرای عرفات در 2۱ کیلومتری شمال مکه 
واقع شده و تپه کوچکی است که حدود 250 متر از سطح دریا بالاتر و کوهها آن را احاطه 
کرده اند. در این روز حجاج بیت الله الحرام استغفار می کنند و پاک و عاری از هر گناه 
می شوند، همچون کودکی که تازه زاده شده است. در این روز صدای دعا و انابه بنده به 
درگاه احدیت قطع نمی شود و استغاثه بنده از پروردگارش تا عرش می رود. زائران پس از 
ادای نماز ظهر و عصر در عرفات مانند سنت پیامبر اکرم )ص( رو به قبله ایستاده، تا زمان 
غروب خورشید این حالت را حفظ، به دعا خوانی خود ادامه می دهند و به تفکر و تامل در 

اعمال خود پرداخته و توبه و انابه سر می دهند.
آنها پس از وقوف در عرفات از طلوع خورشید تا غروب، به سوی مزدلفه برای شب زنده 
داری رفته و در آنجا بیتوته می کنند و به عبادت و راز و نیاز می پردازند. آنها نماز مغرب 
و عشا را در مزدلفه به جا می آورند و تا صبح عید قربان شب زنده داری کرده و به دعا و 
مناجات می پردازند. زائران خانه خدا ۱0 ذیحجه بار دیگر به منی باز می گردند تا قربانی 
کنند، رمی جمرات و مراسم عید قربان را برگزار کنند تا حج آنها کامل شده و نام حاجی 
را بر خود نهند. رمی جمرات را طی س��ه روز متوالی ) ایام تشریق( انجام می دهند. در 
نیمه های شب ضعیفان، زنان، پیران و بیماران آنگونه که پیامبر اکرم)ص( به این گروه 
اجازه داده بود، رمی جمرات را به جا می آورند و بقیه تا صبح فردا صبر کرده و دعا می 
خوانند و به عبادت می پردازند. سپس مناسک حج به پایان می رسد و به منظور طواف 

افاضه و خارج شدن از احرام به مکه می روند.

باز هم مهر، باز هم مهربانی، باز هم بهار

مدرس�ه ها بازشد، مدرسه هایی که در گرمای تابستان خسته و خواب آلود، 
زیر نور خورشید دراز کشیده بودند؛ مدرسه هایی که سه ماه در انتظاربودند؛ 
مدرسه هایی که حالا با لبخندهایی درخشان چشم به آمدن بچه ها دوخته اند؛ 
مدرس�ه هایی که حالا پر از سر و صدا و شادی اند. مدرسه ها دیگر از تنهایی 
در آمده اند. مدرسه ها حالا یک عالم دوست دارند. یک عالم دوست کوچک 

و بزرگ.
مدرسه، خانه ای پر از کتاب، پر از دفتر، پر از کلمات، پر از تخته سیاه، گچ، معلم، خاطره، 
دانش. مدرسه و درختان گوشه ی حیاط آن، همان جا که پاتوق زنگ های تفریح است، 
همان جا که دل ها دور هم جمع می شوند، کلمه ها را بر زبان می آورند تا روزی خاطره 

شوند.
هر روز، اول مهر است و هر روز، آغاز پاییز و هر روز آغاز آموختن، می خواهیم بیاموزیم. 
چشم به دهان معلم دوخته ایم تا بگوید و ما با جان و دل گوش کنیم و برای ابد در زندگی 
مان به یاد داشته باشیم. کلاس اول، کلاس دوم . . . . یکی یکی بالا آمدیم و آموختیم. یکی 
یکی مِهرها را پشت سر گذاشتیم، یکی یکی کلمه ها را بوسیدیم، یکی یکی در جمله ها 
نفس کشیدیم. صدای کلمات در گوش ماست؛ کلماتی که بهار می شود و از شکوفه های 
خود همه جا را عطرآگین می سازد. بهارها می آیند؛ بهارهایی که از مهر متولد شده اند؛ 
بهارهایی که نفس های سبزشان همه جا ما را دنبال خود می کشانند. بهار در بهار، مهر در 
مهر . دفترت را بازکن. بوی کاغذ، بوی درخت به مشام می رسد. آغاز نوشتن است، آغاز 
خواندن است. به نام او شروع کن، به نام زیبایی های او. مهر است و آفتاب پاییزی دل را پر 
کرده است. خیابانی که به مدرسه می رسد، کوچه هایی که به مدرسه می رسد، چراغانی 
شده است، با آفتاب پاییزی. فرشته ها بال های زیبایشان را زیر پای بچه ها فرش کرده 
اند. راه مدرسه چقدر لطیف است. انگار پا روی ابرها می گذاری، پا روی جاده ای که تو را 
به سوی نور می برد، نوری که در دل همه آدم های خوب دنیاست، نوری که دست ما را 
می گیرد و می برد به کوچه های آسمان، به سوی چشمه های زلال عشق، به سوی تمام 
خوبی ها. مدرسه، کتاب، کلاس، هم کلاسی، . . . چه واژه های زیبایی، همه مرا تا تو می 
رساند، تا دوست داشتن تو، تویی که این همه زیبایی را آفریده ای. دوستت دارم و دوست 
دارم بیشتر بشناسمت. دوست دارم بیشتر با تو آشنا شوم. مدرسه جایی است که می توانم 

تو را بیشتر بشناسمت. پس مدرسه را خیلی دوست دارم.
معلم با آن لبخند دلنشین، کلمه ها را مهمان دل هایمان می سازد و تخته سیاه، خاطرات 
سبز درختان را برایمان تعریف می کند و پنجره ی کلاس، چشمانمان را با پرواز کبوتران 

حیاط مدرسه، آشنا می سازد.
معلم تمام آنچه را که از سوی پنجره است، برای مان می گوید. می گوید تا بتوانیم از 

پنجره ی آگاهی ببینیم آن سوی جهان را، آن سوی زندگی را.
مهر است. کتاب را باز کن. بوی گل بلند می شود، بوی باران، بوی تبسم دریا، بوی نسیم 
خنک. کتاب را بازکن. کتاب را بازکن. آفتاب پاییزی و صدای خنده ی بچه ها همه جا 
را پر کرده است. باز زنگ تفریح است. باز هم شادی این سو و آن سو حیاط می دود. چه 
زیباست این لحظه ها. چه زیباست تفریح پس از خواندن و نوشتن. چه زیباست دست در 
دست هم کلاسی ها، تمام لحظه های مدرسه را نفس کشیدن "، نفس کشیدن و جایی 
دردفتر خاطرات ثبت کردن. دفتر خاطرات مدرسه را باز کن و بنویس : باز هم مهر، باز 

هم مهربانی، باز هم بهار.

 هشت س�ال دفاع مقدس یکی از درخشان ترین برهه های 
تاریخی ای�ن مرزو بوم اس�ت؛ هنگامه ای که مل�ت ایران در 
اتحادی بی نظیر و یکپارچه به مصاف با دشمن متجاوز رفتند 
و برای حفظ و پاس�داری از خاک وطن، سراسر عشق، ایثار و 

شجاعت شدند.
 سرگذش��ت هر ملتی سرشار از حوادث و رخدادهای سرنوشت ساز 
است و هشت سال دفاع مقدس نیز یکی از حساس ترین و فراموش 
نشدنی ترین مرحله های تاریخ مبارزه های مردمان این سامان به شمار 
می رود؛ هنگامه ای که ایرانیان جدا از نژاد و زبان به مبارزه با دشمن 
متجاوز پرداختند و از مرز و خاک سرزمین خود همچون جان خویش 
حفاظت و با دستانی خالی اما ایمانی راسخ در برابر ماشین جنگی صدام 
صف آرایی کردند و رویای واهی او را برای اشغال سریع ایران به کابوسی 

تلخ بدل ساختند. 
حماسه هایی که فرزندان دلاور ایران زمین در پاسداری از مام وطن 
رقم زدند، سبب شد تا مفاهیمی چون ایثار، شهادت طلبی، خداباوری، 
وارستگی، عشق، وحدت، شجاعت و پایداری؛ در فرهنگ لغات این دیار 
نهادینه ش��ود و در باور و اندیشه های این ملت برای همیشه ماندگار 

بماند. 
صدام حسین رییس جمهوری وقت عراق، با پاره کردن قرارداد ۱۹۷5 
الجزایر در برابر دوربین های تلویزیونی و بهانه قرار دادن اختلاف های 
مرزی با ایران، در سی و یکم شهریور ۱35۹ هجری خورشیدی، آغازگر 
جنگی نابرابر و ویرانگر شد و مرزهای مختلف ایران را در غرب و جنوب 
مورد هجوم و تجاوز قرار داد. کشورهای سلطه گر جهان نیز که وجود 
این نظام انقلابی و مردمی را در منطقه ی حساس خاورمیانه با منافع 
خود در تضاد می دیدند، اعطای کمک های مادی، نظامی و اطلاعاتی 
به رژیم بعث را آغاز و صدام را برای ادامه اشغالگری و کشتار مردم بی 

گناه ترغیب کردند. 
از نخستین روزهای شروع جنگ تحمیلی فرزندان شجاع این سامان 
در نیروهای مسلح جمهوری اسلامی با وجود نابرابری در توان و امکانات 
نظامی ایران به مصاف با دشمن اشغالگر رفتند و مانع از پیشروی های 
آنان شدند. قش��رهای گوناگون مردم نیز در قالب نیروهای مردمی با 
اجاب��ت دعوت امام خمینی)ره( مبنی بر واجب بودن دفاع و جهاد در 
برابر متجاوزان، به طرف جبهه های جنگ رهسپار شدند و حماسه هایی 

جاودان را به یادگار گذاشتند. 
سربازان پیر جماران، در هشت سال جنگ تحمیلی در عملیات های 
گوناگ��ون پیروزی های بزرگی را به دس��ت آوردند و اجازه ی تصرف 

وجبی از خاک وطن را به دشمن ندادند. 
سرانجام پس از هشت سال دفاع جانانه ی مدافعان این مرزو بوم، رژیم 
اشغالگر بعث، بدون دستیابی به هیچ یک از اهداف خویش، در یک عقب 
نشینی آشکار، شرایط جمهوری اسلامی ایران را برای صلح پذیرفت و 
با امضای قطعنامه ی 5۹۸ ش��ورای امنیت، آتش بس در مرزهای 2 

کشور حاکم شد. 
**پژوهشگر گروه اطلاع رسانی ایرنا به مناسبت آغاز هفته ی دفاع 
مقدس با »امیر سرتیپ دوم ابراهیم گلفام« رییس سازمان حفظ آثار و 

نشر ارزش های دفاع مقدس ارتش به گفت و گو پرداخته است. 
امیر س��رتیپ دوم ابراهیم گلفام با اشاره به این که ریشه ی اختلاف 
های مرزی ایران و عراق به زمان عثمانیه بازمی گردد، گفت: هنگامی که 
انگلیس دولت عثمانی را تجزیه کرد، عراق همچنان به ناحق ادعاهایی را 
در مرزهای خود با ایران عنوان می کرد اما هیچ گاه فرصت نمی یافت تا 
قدرت نمایی کند. با پیروزی انقلاب اسلامی و مطرح شدن سیاست امام 
خمینی)ره( مبنی بر »نه شرقی و نه غربی جمهوری اسلامی« قدرت 
های بزرگ سعی کردند تا انقلاب را تضعیف و مجبور به سازش کنند. 

قدرت های غربی و ش��رقی ابتدا تصور می کردند که سیاس��ت »نه 
شرقی و نه غربی جمهوری اسلامی« تنها شعاری انقلابی است، اما در 
ادامه دیدند که مخالفت با سیاست های استعمارگرایانه در دولت و نظام 
اسلامی همچنان ادامه دارد. بدین ترتیب قدرت های استعماری تمام 
تلاش خود را برای براندازی نظام اسلامی بکار بستند و ابتدا در داخل 
کشور غائله های قومی و مذهبی ایجاد و گروه های مخالف را هدایت، 

رهبری و تجهیز کردند. 
رییس سازمان حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس ارتش ضمن 
یادآوری غائله ی کردستان اظهار داشت: آنها به اسم حمایت از مردم 
کردس��تان، به مردم آن خطه بیش��ترین ضربه ها و لطمه ها را وارد 
ساختند و مردمان مظلوم آن منطقه در این آشوب شهدای بسیاری را 
تقدیم کردند. هدف دشمنان ضربه زدن به انقلاب و نظام اسلامی بود 

و می خواستند تا بخشی از خاک ایران را جدا کنند که موفق نشدند. 
آنها وقتی دیدند که نمی توانند انقلاب را به زانو درآورند، از رژیم صدام 
که نظامی خودخواه، مستکبر و مستبد و به دنبال اقتدار در منطقه بود، 

برای براندازی انقلاب اسلامی استفاده کردند. 
این مدافع وطن در جنگ تحمیلی خاطرنشان کرد: در جنگ هشت 
ساله، 36 کشور از صدام و رژیم بعث حمایت آشکار و پنهان می کردند 
و کمک های مادی و نظامی فراوانی را از رژیم بعث به عمل می آوردند 
کش��ورهایی که خواهان سقوط انقلاب اسلامی بودند چون این نظام 
پرچمدار اسلام ناب محمدی در منطقه بود که با لطف الهی و رهبری 
های مدبرانه ی امام خمینی)ره( جنگ با پیروزی به پایان رسید و هم 

انقلاب با اقتدار حفظ شد. 
هنگامی که انقلاب به پیروزی رس��ید، برخی به دنبال انحلال ارتش 
بودند، اما امام خمینی)ره( آشکارا به حمایت از ارتش پرداخت و تصمیم 
راهبردی مهمی را برای ارتش گرفت و با پیام تاریخی ایشان مبنی بر 
این که »امروز روز ارتش اس��لامی است و مردم باید از ارتش حمایت 
کنند و ارتش امروز برای ملت است«، بیست و نهم فروردین روز ارتش 
نامگذاری شد. اگر در آن برهه ی حساس این تصمیم مدبرانه گرفته 
نمی ش��د و این سازمان بزرگ که میلیاردها تومان از پول بیت المال 
برای آن هزینه و تجهیزات مدرن خریداری ش��ده بود و افراد بسیاری 
برای کار با این تکنولوژی ها آموزش دیده بودند، منحل می شد کدام 
نهاد و عنصر نظامی می توانست سازماندهی و آموزش دیده شده از نظام 
اسلامی دفاع کند و تمام هواپیماهای پیشرفته و تجهیزات خاص نظامی 
که برخی از آنها به سال ها دوره و آموزش های خاص نظامی نیاز داشت 
بی اثر و بدون استفاده باقی می ماند. ارتش از روزهای نخست جنگ با 

تمام نیرو به مصاف دشمن رفت. 
امیر سرتیپ دوم ابراهیم گلفام با بیان این که دشمن می خواست یک 
روزه خرمشهر و هفت روزه تهران را تصرف کند، بیان داشت: مشاوران 
غربی صدام با توجه به امکانات موجود، این هدف را دست یافتنی می 
دانستند. آنها تصور می کردند که با توجه به شرایط ابتدایی انقلاب و 
وجود ضعف در نیروهای نظامی، بهترین فرصت برای سرنگونی نظام 

اسلامی و تجزیه ایران است. 
بزرگترین کاری که ارتش با کمک نیروهای مردمی و بسیج انجام داد 
این بود که ماشین نظامی دشمن را پیش از نزدیک شدن به شهرهای 
بزرگ مثل اهواز و اندیمشک متوقف ساخت و دشمن را زمین گیر کرد. 
پس دشمن در دستیابی به اهداف خود شکست خورد چون کمترین 
خواسته اش این بود که خوزستان را در سه روز از ایران جدا کند که 

هرگز موفق نشد. 
رییس س��ازمان حفظ آثار و نش��ر ارزش های دفاع مقدس ارتش به 
عملیات های بزرگ دفاع مقدس همچون عملیات های ثامن الائمه و 
بیت المقدس پرداخت و افزود: ارتش در عملیات بزرگی مثل آزادسازی 
سوسنگرد و فتح بستان بسیار اثرگذار بود و هنگامی که امام خمینی)ره( 
فرمود که »حصر آبادان باید شکس��ته شود« عملیات ثامن الائمه در 
پنجم مهر ۱360 خورشیدی اجرا شد که در جریان آن، رزمندگان پیر 
جماران توانستند حصر آبادان را بشکنند و عملیات های فتح المبین در 
شمال خوزستان و در ادامه ی آن عملیات بیت المقدس با همکاری 
گسترده نیروهای ایرانی به اجرا درآمد و در آن خرمشهر و قسمت های 
زیادی از کش��ورمان آزاد و بیش از 30 هزار کش��ته و اسیر به دشمن 
تحمیل شد.  وی با اشاره به تاثیرگذاری ارتش در کنار سایر ارگان ها در 
هشت سال جنگ تحمیلی، گفت: در جریان عملیات های بزرگ جنگ 
تحمیلی نیروهای هوایی و هوانیروز ارتش به عنوان نیرویی پشتیبان 

کننده نقشی اثرگذار و مهم را ایفا می کرد. 
رژیم بعث عراق با خرید تجهیزات جدید از آمریکا، فرانسه، انگلیس و 
شوروی، هواپیماهای خود را ایمن کرد و با این تصور که نیروی هوایی و 
پدافندهای ایران نمی تواند هواپیماهای این کشور را سرنگون کنند، به 

حمله ها و تجاوزهای خود شدت بخشیده بود. 
شهید ستاری فرمانده ی نیروی هوایی با روحیه ی جهادی و تفکر 
ایرانی اسلامی در عملیات والفجر ۸، با ابتکاری جدید موفق شد تا ۷0 
فروند هواپیمای جنگی عراق را سرنگون سازد و بدین ترتیب مقدمه ی 
پیروزی در این عملیات را فراهم آورد، پس در عملیات هایی که نیروی 
زمینی و سپاه نیروی عمل کننده بودند، به طور قطع هوانیروز و نیروی 

هوایی با پشتیبانی و کمک خود نقش موثری را ایفا می کردند. 
این مدافع س��ال های دفاع مقدس درباره ی همکاری و هماهنگی 
های ارتش و س��پاه در جنگ تحمیلی اظهار داش��ت: در س��ال های 
نخست جنگ با توجه به حجم گسترده ی تجهیزات که دشمن مستقر 
کرده بود، می طلبید تا از نیروهای داوطلب و مردمی برای رویارویی با 
دشمن استفاده شود، این افراد سپس در قالب یگان های بسیج و سپاه 
سازماندهی شدند و در جریان دفاع مقدس نقش آفرینی کردند. ارتش، 
سپاه و بسیج به لحاظ اعتقادی و ملی اختلافی با هم نداشتند و در دفاع 
از وطن و نظام اسلامی متحد و هماهنگ بودند و اگر جدا از هم عمل 

می کردند ایران نمی توانست در برابر دشمن متجاوز ایستادگی کند. 
او در ادامه درباره شهید صیاد شیرازی و ایجاد وحدت میان نیروهای 
مسلح گفت: سپهبد صیاد شیرازی که فرماندهی مومن، متعهد، الهی و 

ولایی بود، زمانی که به عنوان فرمانده ی نیروی زمینی ارتش منصوب 
شد، حلقه ای از پیوند و وحدت را در کارهای عملیاتی میان ارتش، سپاه 
و بسیج ایجاد کرد و با درایت این شهید بزرگوار این وحدت ارزشمند 
برقرار ش��د، به عنوان مثال از آن پس در خط مقدم در گروهان های 
ارتش، بسیجی ها هم در کنار ارتشی ها بودند و حتی سنگرهایشان هم 
مخلوط بود و بدین ترتیب نیروی بزرگ بسیج در کنار همرزمانشان در 
ارتش و سپاه از خاک و کیان کشور حفظ و حراست کردند که نتیجه ی 
این اتحاد در عملیات های فتح المبین و بیت المقدس به خوبی مشاهده 
شد. همچنین سپاه در مسایل انحصاری و تخصصی مانند نیروی هوایی، 

هوانیروز، توپخانه و امور فنی و مهندسی از ارتش کمک می گرفت. 
گاهی ش��رایط جنگ ایجاب می کرد که در منطقه ای یک سازمان 
عمل کند و نیروی دیگر در جایی دیگر به مبارزه با دشمن بپردازد و 
عملیات جدا از هم باشد که این به معنی نداشتن وحدت نبود و هنگامی 
که می بایست کار مشترک صورت می گرفت با نقش آفرینی شهید 

صیاد شیرازی، نتایج بسیار خوبی به دست می آمد. 
امیر س��رتیپ دوم ابراهیم گلفام یادآور ش��د: در نگاهی به قهرمانان 
دفاع مقدس که شهدا هستند درمی یابیم که آنها از اصناف، طبقه ها، 

تحصیلات و سن های مختلف بوده اند. 
وی نقش زنان را در دفاع مقدس بسیار شاخص و تاثیرگذار دانست و 
بیان داشت: بسیاری از خانواده ها در حالی که یکی از فرزندانشان در 
جنگ حضور داشت و یا شهید شده بود فرزند دیگر خود را نیز به جنگ 
می فرستادند چراکه حامی انقلاب اسلامی بودند و در این دوران هیچ 
فردی به فکر منافع شخصی و مادی نبود و همه برای پیروزی و حفظ 
نظام اسلامی تلاش می کردند و مردم به عنوان ولی نعمتان انقلاب، 
پیرو امام خمینی بودند و بنابر خواست ایشان مبنی بر این که »جنگ را 
در اولویت قرار دهید« عمل می کردند و در کنار همه ی سختی های 
اقتصادی که وجود داشت، آنها خانواده و زندگی خود را رها می ساختند 
و با شرکت در دفاع مقدس از نظام اسلامی، ناموس و وطن خود دفاع 

می کردند و با ایثار به شهادت می رسیدند. 
رییس سازمان حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس ارتش با تاکید 
بر این که فرهنگ ایثار باید در جامعه نهادینه شود، گفت: مسوولان و 
کارگزاران باید به مولفه ها و ش��اخص هایی که از دوران دفاع مقدس 
به یادگار مانده اند ارزش بگذارند و برای آن که بتوانیم فرهنگ ایثار و 
ش��هادت را در میان جوانان نهادینه کنیم و آن را به نسل های بعدی 
انتقال دهیم باید مولفه های آن را زنده نگهداریم و با برپایی نمایشگاه 
هایی از آثار حجمی شهدا، عکس، تندیس، کتاب ها، فیلم ها و وصیت 
نامه های آنها، شاخص ها و نمادهای دفاع مقدس را در جامعه گسترش 
و توسعه دهیم. از شهدای بزرگ بسیار نام می بریم و آنها را تکریم می 
کنیم اما خیلی از شهدای دیگر را به دست فراموشی سپرده ایم و به نظر 
من در جامعه از شهدا به خوبی تجلیل نشده است. همچنین بسیاری 
از قهرمانان دفاع مقدس شهید نشده اند و به عنوان راویان دفاع مقدس 

در میان ما مانده اند که می بایست از آنها نیز تجلیل و تکریم شود. 
او در ادام��ه تصری��ح کرد: برای آن که جوانان امروز از گذش��تگان و 
قهرمانان دفاع مقدس درس و الگو بگیرند می بایست در مناسبت های 
مختلف از شهدا، جانبازان و اسرا تجلیل شود، منظور پاسداشت مادی 
نیست بلکه فرهنگ و نماد ایثار و شهادت باید تکریم شود تا جوانان 
بدانند که ایثارگری های قهرمانان جنگ و از خودگذشتگی آنها هرگز 
فراموش نمی شود و بدین ترتیب از آن الگو و نمونه سازی کنند و خود 
را برای زمانی که دشمن قصد تعرض و تجاوز به کشور را داشت آماده 

سازند تا بهتر از پدران خود به دفاع از وطن و کیان خود بپردازند. 
وی در پایان افزود: س��ازمان حفظ و نش��ر آثار دفاع مقدس با هدف 
جمع آوری و حفظ اس��ناد دفاع مقدس در نخستین سال های دهه 
ی ۸0 ش��کل گرفت. این س��ازمان با قدمتی نه چندان طولانی اقدام 
های بس��یاری چون مکانیزه و دیجیتالی کردن اسناد دفاع مقدس و 
ذخیره ی آنها را انجام می دهد و همچنین به منظور ثبت تاریخ شفاهی 
دوران دفاع مقدس با فرماندهان بزرگ جنگ به گفت وگو می پردازد و 
خاطرات آنان را از ایثار و مجاهدت ها در عملیات های گوناگون در قالب 
کتاب به رشته تحریر درمی آورد. راه اندازی انتشارات آتشبا )آثار تلاش 
شهدای بزرگ ارتش( از جمله ی کارهای این سازمان است که به طور 
میانگین در س��ال 20 تا 30 جلد کتاب در قالب رمان، داستان، و آثار 
اسنادی و تاریخی منتشر می کند. کمک به ساخت فیلم های مربوط به 
دفاع مقدس، مشارکت در همایش و کنگره گرامیداشت شهدا و طراحی 
و تولید نرم افزارهای مالتی مدیا برای قهرمانان ارتش از دیگر رسالت ها 

و وظایف این نهاد است.

به مناسبت هفته دفاع مقدس:

روایت هشت سال مجاهدت و ایثار

روز عرفه روز فرصت ها 

 یکی  از فرصتهای موجود در این روز که شاید مهمترین فرصت 
باشد، فرصت توبه است، فرصتی که به جرأت می توان گفت در 
هیچ روزی مثل این روز تکرار نخواهد شد. توبه مهمترین چیزی 
است که بنده به آن احتیاج دارد. در این روز خداوند توبه بسیاری 
را قبول فرموده و از گناهان بندگان در می گذرد، کافی استکه 
عزم بر ترک گناه کرده و به حقیقت از کرده های خود پشیمان 

باشیم، آنگاه خود را غرق در رحمت خداوند خواهیم دید.
 احادیثی در باب توبه در روز عرفه

روز عرفه، روزی است که خداوند توبه داوود و آدم )علیهما السلام( را 
قبول فرمود.در عظمت و بزرگی روز عرفه و قبولی توبه در آن، همین 
روایت بس که امام صادق)ع( فرمود: من لم یغفر له فی شهر رمضان 
لم یغفر له الی قابل الاّا ان یشهد عرفه؛کسی که در ماه رمضان بخشیده 
نشود، برای او بخششی، )در مواقع دیگر سال( نخواهد بود جز اینکه در 

عرفه حاضر باشد.
در خبری از رسول خدا)ص( است که فرمود: در ذی الحجه شبی است 
که آن سیّاد شبهاست و آن شب ابراهیم خلیل است و در این شب خدای 
تعالی توبه داوود را قبول کرد و آن شب عرفه است. هر که در این شب 
عملی کند از عبادت، او را مزد صد و هفتاد سال عبادت دهند و دعایش 

را اجابت کنند.
همچنین علی بن ابراهیم از صادق آل محمد)ص( چنین روایت می کند 

که پس از آنکه آدم)ع( در زمین صفا از مفارقت بهشت که در جوار حق 
تعالی بود در حال سجده چهل روز گریست، جبرئیل بر وی نازل گردید 
و گفت: ای آدم چرا اینقدر گریه می کنی؟ آدم گفت: ای جبرئیل چگونه 
گریه نکنم در صورتی که خداوند مرا از جوار خود خارج نمود و بزمین 
سقوط نمودم. جبرئیل گفت: ای آدم توبه کن. آدم)ع( گفت: چگونه توبه 
کنم؟ آن گاه خداوند در محل کعبه، قبّاه ای از نور برای او پدید آورد و 
نور آن اطراف مکه و کوه های مکه را فرا گرفت پس آنجا حرم شد و 
جبرئیل)ع( مأمور گردید که در آنجا علامتی بگذارد و گفت: ای آدم 
برخیز و غسل کن و محرم شو و روزی که آدم)ع( از بهشت سقوط نمود 
اول ذی القعدة الحرام بود و روزی که محرم شد و داخل در عرفات گردید 
هشتم ماه ذی الحجة الحرام بود و مأمور شد بتلبیه و چون ظهر روز عرفه 
شد مأمور شد غسل کند و پس از نماز عصر خداوند کلماتی بوی القاء 
کرد و آن کلمات این بود: سبحانک اللّاهم و بحمدک لا اله الاّا انت عملت 
سوء و ظلمت نفسی و اعترفت بذنبی فاغفر لی انّاک انت التّاوّااب الرّاحیم و 
آدم)ع( با حال گریه و مناجات در عرفات ماند بعد از غروب روانه گردید 
بسوی مشعر الحرام و چون صبح شد خدا را بکلماتی خواند و خداوند 

توبه او را قبول نمود.
عرفه و فرصت دعا

یکی از فرصتهای مهم در روز عرفه، که بسیار مورد تأکید ائمه معصومین 
و بزرگان دین قرار گرفته است، فرصت دعا و مسئلت از خداوند است. 

چنانکه در فصل قبل گفتیم بنا به فرموده امام سجاد)ع( این روز روزی 
است که در آن درهای رحمت الهی باز بوده و خداوند عطای خود را بر 
ل فرموده است، به همین خاطر توبه  مردم گسترانیده و بر همگان تفضّا
در آن مقبول و دعا به اجابت خواهد رسید. کسی که به عظمت این روز 
بزرگ پی نبرده و مقام آن را نشناخته باشد. به جای درخواست حاجات 

خود از خداوند به سراغ خلق او رفته، طلب نیاز از آنها می کند.
احادیثی در فضیلت دعا در روز عرفه

در روایت معتبری است که امام سجاد)ع( در روز عرفه مردان و زنانی را 
، الناس مقبلون علی  دید که گدایی می کنند فرمود: هؤلاء شرار خلق اللهّا
اللهّا و هم مقبلون علی النّااس؛ اینها بدترین خلق خدا هستند)زیرا رحمت 
خداوند در این روز را نادیده گرفتند همانا( مردم به خدا روی می آورند 
و آنها روی به مردم می آورند. مهمترین وظیفه یک مؤمن در این روز 
آن است که علاوه بر اینکه خود به عنایت حقتعالی توجه دارد دیگران را 
نیز به رحمت و مغفرت و عطایای حق در این روز مبارک متوجه کند و 
از آنها بخواهد پیوسته دعا کرده و حاجات خود را از خداوند طلب کنند. 
یت دعا در این روز به قدری است که سید بن طاووس در اقبال،  اهمّا
حدیثی از امام باقر)ع( نقل فرموده مبنی بر اینکه چنانچه روزه داری در 
این روز سبب ضعف از دعا شود باید این روز را افطار کرد. عن حنّاان بن 
سدیر عن ابیه عن ابی جعفر)ع( قال: سألته عن صوم عرفه فقلت: جعلت 
فداک انّاهم یزعمون انّاه یعدل صیام سنه؟ قال: کان ابی)ع( لایصومه، قلت: 

و لم ذلک جعلت فداک قال: انّا یوم عرفه یوم دعاء و مسأله، فاتخوف ان 
یضعفنی عن الدعاء و... حنان بن سدیر از پدرش نقل می کند که از ابی 
جعفر)ع( درباره روزه روز عرفه پرسیدم و عرض کردم: فدایت شوم آنها 
)اهل سنت( گمان می کنند روزه آن روز برابر روزه یک سال است، فرمود: 
پدرم آن روز را روزه نمی گرفت )من هم نمی گیرم( عرض کردم: فدایت 
شوم چرا؟ فرمود: روز عرفه روز دعا و درخواست از خداست بیم آن دارم 

که ضعف روزه مرا از دعا باز دارد...
مرحوم ابن فهد حلی)ره( با عنایت به حدیث فوق می فرماید: روز عرفه 
روز دعا و مسئلت از درگاه حقتعالی است و به همین دلیل خوردن در آن 
افضل از روزه گرفتن می باشد، با آنکه در روایات ترغیب به روزه گرفتن 

در آن بسیار شده است.
به خاطر اهمیت دادن به دعاست که در این روز دعاهای بسیاری از معدن 
اهل بیت عصمت و طهارت وارد شده است که همگی نشان از جلب 

رضایت و مغفرت پروردگار و طلب توبه از درگاه ذات کبریایی او دارند.
عرفه و فرصت زیارت امام حسین)ع( در مورد زیارت امام حسین)ع( 
در روز عرفه فوائد و فضیلتهای بسیاری وارد شده که حاکی از اهمیّات و 
جلالت شأن و بزرگی امام حسین)ع( و زمین کربلا است. آنچه از ظاهر 
برخی روایات معلوم می شود آن است که روز عرفه خداوند ابتدا بر زوّاار 
قبر امام حسین توجه می فرماید و آنگاه به حاضران در عرفات. پس 
بهترین فرصت برای کسی که در چنین روزی در کربلا حاضر است، 
این است که علاوه بر بهره گیری از رحمت بی پایان خداوند، امام را 
نیز واسطه در پیشگاه خداوند قرار داده و حوائج خود را بطلبد و البته 
بهترین عمل در این مکان مقدّاس، قرائت دعای امام حسین در روز عرفه 
است. از امام صادق)ع( روایت شده است که فرمود: انّا اللهّا تبارک و تعالی 
یتجلّای لزوّاار قبر الحسین)ع( قبل اهل العرفات و یقضی حوائجهم و یغفر 
عهم فی مسائلهم ثمّا یأتی اهل عرفه فیفعل بهم ذلک.)۸(  ذنوبهم و یشفّا
خداوند تبارک و تعالی در روز عرفه، قبل از اهل عرفات، بر زوار قبر امام 
حسین)ع( تجلّای فرموده و حوائج ایشان را رفع و گناهانشان را می بخشد 
و در مشکلاتشان یاری خواهد نمود آنگاه به سراغ اهل عرفات آمده و مثل 

همین انجام می دهد.
همچنین امام صادق)ع( در حدیث دیگری فرمود: اذا کان یوم عرفه نظر 
اللهّا تعالی الی زوّاار قبر الحسین بن علی)ع( فقال: ارجعوا مغفوراً لکم ما 
مضی و لا یکتب علی احد ذنب سبعین یوماً من یوم ینصرف.چون روز 
عرفه شود خداوند بر زوار قبر حسین)ع( نظر انداخته می فرماید: بازگردید 
در حالی که گناهان گذشته شما را بخشیده ام و بر هیچیک از شما از 
زمان انصراف از زیارت گناهی تا هفتاد روز نمی نویسم) در صورتی که 
گناه به عمد نباشد زیرا زیارت ائمه باید که همراه با معرفت باشد و معرفت 
ائمه مقتضی این است که انسان از گناه دوری کند. اگر با زیارت ایشان باز 
هم بنده به سراغ گناه برود معنایش آن است که زیارتش همراه با معرفت 
نبوده است.( توجه به این نکته ضروری است که زیارتی دارای فضیلت 
و ثوابهای مذکور است که همراه با معرفت و شناخت باشد، چنانکه در 
روایت امام صادق)ع( است که فرمود: من اتاه فی یوم عرفه عارفاً بحقه 
ة و الف عمرة مقبولة و الف غزوة مع نبیّا مرسل او امام  کتب له الف حجّا
عادل؛هر کس در روز عرفه به زیارت حسین)ع( بیاید در حالیکه حق او را 
بشناسد، خداوند برای او ثواب هزار حج و هزار عمره مقبول و هزار غزوه 
می نویسد که همراه نبی مرسل یا امام عادلی بر پا کرده باشد. پس روز 
عرفه روز بهره گیری از فرصتهای بسیاری است که بواسطه فزونی رحمت 
خداوند در این روز می توان از آنها بهره گرفت، روزی که تنها در سال یک 
بار به انسان رو می کند، بنابراین اگر بخواهیم می توانیم که از این روز 
استفاده کامل را ببریم. بیاییم تلاش کنیم رحمت خداوند را هرچه بیشتر 

به سمت خود جلب کنیم.
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 رییس جمهوری اولین اثر دفاع مقدس را ملت سازی توصیف 
کرد و گفت: دفاع مقدس ملت ایران را به یک ملت منسجم و مقاوم 

در برابر متجاوزان و بیگانگان تبدیل کرد.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی صبح سه شنبه در 
نخستین روز از هفته دفاع مقدس و مراسم رژه نیروهای مسلح افزود: 
برخی فکر می کردند با زور سرنیزه می توان ملتی را ساخت و به 
تاریخ های گذشته مثال می زدند، اما در دوران بعد از انقلاب دیدیم 
که قدرت بزرگی که توانست ملت منسجم را بسازد مقاومت و دفاع 

در برابر متجاوزان بود.
رییس جمهوری ادامه داد: این دفاع مقدس همه شکاف های 
اجتماعی که برخی از آن ها در شرایط بعد ازانقلاب ظهور و بروز 
بیشتری پیدا کرده بود را از بین برد. فارس، ترک، کرد، لر، ترکمن، 
بلوچ، عرب و همه طوایف، اقوام، مذاهب و ادیان، یکپارچه در کنار هم 

به صورت صف واحد ایستادگی کردند.
روحانی با تاکید بر این که دفاع مقدس ملت قوی، بزرگ و 
منسجم ایران را ساخت، اظهار داشت: به ما اتهام می زدند که ایران 
بعد از انقلاب یک نظام بنیاد گراست و در پی تحمیل خواست خود 
به همسایگان و دیگر ملت هاست، در جنگ تحمیلی ثابت شد چه 
کسانی متجاوز هستند، چه ایدئولوژی در فکر تجاوز و مداخله در امور 
داخلی دیگران است و چه کسانی هستند که نه تنها به ملت های 

همسایه که ملت خود هم رحم نمی کنند.
رییس شورای عالی امنیت ملی تصریح کرد: نه به ملت ایران، نه 
به قوم کرد، نه به ملت عراق و حتی به کویت هم که متاسفانه در آن 
مقطع پشتیبان آن ها در آن تجاوز بود هم رحم نکردند و اگر فرصت 

می یافتند به همسایگان و ملت های منطقه تجاوز می کردند.
روحانی تاکید کرد: دفاع مقدس به ما نشان داد که دین و اعتقاد 
به خداوند و اسلام با حب به وطن و عشق میهن نه تنها منافاتی ندارد 
بلکه عشق به خداوند و ایمان و حب وطن در کنار یکدیگر است و به 

خوبی دیدیم که حب الوطن من الایمان.
رییس دولت یازدهم خاطرنشان کرد: هم افزایی هایی که عشق 
به سرزمین و ایمان به خدا در دفاع مقدس برای ما به وجود آورد، 
پر افتخارترین دفاع ایرانیان از سرزمینشان در دفاع مقدس هشت 

ساله تحقق یافت.
وی افزود: شما به همه قرون متمادی گذشته سر بزنید، دفاع 
های متعدد، جنگ های مختلفی که بود هیچ جا حماسه، غیرت و 

ایستادگی به اندازه ای که در دفاع مقدس بود پیدا نمی کنید.
رییس جمهوری ادامه داد: یک ارتش میهنی، ملی، اسلامی و 
مکتبی که در منطقه بی نظیر است و یک سپاه پر افتخاری که از دل 

انقلاب و دل مردم مومن این سرزمین جوشید و سربرآورد.
روحانی اضافه کرد: جوانان برومند دانشجو، انقلابی، مجاهد، ایثارگر 
و فداکاری که دانشکده های نظامی را ندیده بودند، کلاس های 
نظامی پر طمطراق را نگذرانده بودند اما ایمان، ابتکار و خلاقیتشان به 
مراتب بالاتر از آن هایی بود که سالیان دراز دانشگاه های بزرگ نظامی 

را پشت سر گذاشته بودند.
وی یادآور شد: صبح تا نیمه شب عقل، تدبیر و برنامه بود و از 
نیمه شب هم تا صبح گاهان عشق و مناجات با خدا، دعا، نماز شب 

و توسل بود.
رییس جمهوری اظهار داشت: آنجایی که ایمان، جهاد، اجتهاد و 
فداکاری؛ آنجایی که عشق، عقل و تدبیر و آنجایی که مظلومیت با 

شجاعت در کنار هم قرار می گیرد.
روحانی با بیان این که نیروهای مسلح ما مظلومانه جنگیدند، 
گفت: در برخی از مقاطع با دست خالی جنگیدند، سپاهی که تا 
دیروز در برابر تروریست ها و گروهک های مسلح مزدور از کشور و 
انقلاب دفاع کرده بود، امروز در میدان جنگ در برابر مجهزترین ارتش 

های منطقه ایستادگی و مقاومت می کرد.
رییس شورای عالی امنیت ملی افزود: وقتی این سپاه دلاور با 
ارتش قهرمان در کنار نیروهای مردمی یعنی بسیج و در کنار همه 
نیروهای انتظامی آن زمان و همه طوایف و اقوام مسلحی که به میدان 
جنگ و جهاد آمده بودند این منظومه زیبا آن چنان حرکت و طوفانی 

را ایجاد کرد که دیدیم حماسه های عظیم و بزرگ آفریده شد.
روحانی ادامه داد: بعد از ماه اول که دشمن توانست در بعضی از 
بخش ها نفوذ کند و به برخی از شهرهای مرزی و روستاها تجاوز کند، 

سدی در برابر متجاوزان ساختند.
وی اضافه کرد: اولین عملیات تهاجمی خود را در ماه های دوم 
جنگ طراحی کردند، به قلب دشمن یورش بردند و یک عملیات 
بزرگ را ظرف یک سال در مهر سال بعد به وجود آوردند، فرمان 
امام راحل را اجرا کردند و آبادان را از حصر به درآوردند و آزاد کردند.

رییس جمهوری با بیان این که ایمان قوی بود که خرازی ها، 
باکری ها، همت ها و زین الدین ها را ساخت، افزود: این ایمان قوی 
بود که صیادها، ستاری ها، بابایی ها، کشوری ها و شیرودی ها را 
ساخت. روحانی یادآور شد: در دوران دفاع مقدس یک بار نشد که به 
خلبان هوانیروز یا خلبان جنگنده نیروی هوایی فرمانی صادر شود و 
از فرمان تمرد کند. همواره داوطلبان بر هم سبقت می جستند برای 

این که یک عملیات مهم را انجام دهند.
وی افزود: آن گاه که می خواستیم به تلافی حملات به تهران 
بغداد را زیر غرش جنگنده های خودقرار دهیم، خلبان های ما از 
همدان گرفته مهرآباد تا اصفهان و بندرعباس همه داوطلب بود و 
سبقت می جستند برای عملیاتی که ریسک آن بالای ٩0 درصد بود.

رییس جمهوری تاکید کرد: این ایمان، وحدت و اتحاد در میان 
نیروهای مسلح و آن نفس گرم امام راحل به عنوان فرمانده کل قوا، 
که ملت و نیروهای مسلح ما به وجود آن فرمانده افتخار می کردند و 

فرمان او را فرمانی مقدس می دیدند و اجرا می کردند.
روحانی تصریح کرد: امروز نیز چنین است، فرمانده کل قوایی 
بالاسر نیروهای مسلح است که به درایت، شجاعت و ایمانش همه 

ما افتخار می کنیم.
وی خاطرنشان کرد: این فرماندهی، این ایمان، این میهن دوستی 
واین ملت بزرگ و پر افتخار توانست دفاعی را بیافریند که به حق دفاع 

مقدس شد، مقدس بود و مقدس هست.
رییس جمهوری عنوان کرد: آن دفاعی که برای شرف، برای 

ایمان، برای ناموس، برای آب و خاک و برای دفاع از سرزمین جان 
ومال خود را فدا می کند.

روحانی با تاکید بر این که ما قصد تجاوز نداشتیم، گفت: بعد از 
انقلاب در پی آن بودیم با همسایگان با محبت، دوستی، برادری و صفا 
زندگی کنیم؛پیام انقلاب ما پیام رحمت، عدالت و استقلال برای همه 

ملت های همسایه بود.
وی افزود: قدرت های بزرگ افلقیان مزدور را برای تجاوز آماده 
کردند و فکر می کردند با این تجاوز می توانند قدرت ملت بزرگی را 

به شکست بکشانند.
رییس دولت یازدهم با بیان این که در هشت سال دفاع مقدس 
در برابر تجهیزات گسترده شرقی و غربی در اختیار دشمن ایستادگی 
کردیم، ادامه داد: امروز هم ملت بزرگ ما همان راه را ادامه داده است.

قطعنامه اخیر شورای امنیت به معنای 
غلط بودن تحریم های ظالمانه بود

روحانی ملت ایران را دارای نیروی مسلح مومن، با کفایت، دلیر و 
یکپارچه توصیف و اضافه کرد: ملت ایران، منسجم، مقتدر و مقاوم در 
برابر فشارها و تحریم ها هست. وی تصریح کرد: ملت ایران رهبری با 
درایت و شجاع و دولتی برآمده از آرای خود و صندوق های رای دارد.

رییس دولت یازدهم خاطرنشان کرد: وقتی ملتی دیپلمات های 
کارکشته، شجاع، خلاق و با شهامتی دارد می تواند و توانست در برابر 
6 قدرت بزرگ دنیا پای میز مذاکره بنشیند و همه حقوق ملت بزرگ 

ایران را به خوبی دفاع کند.
روحانی با بیان اینکه اولین قطعنامه های شورای امنیت سازمان 
ملل در70 سال پیش درباره ایران صادر شد، گفت: گرچه این بین 
قطعنامه های ناصوابی از این شورای امنیت صادر شد اما آن قطعنامه 
های اولیه در دفاع از ملت ایران و لزوم خروج نیروهای بیگانه از ایران 
بود و این آخرین قطعنامه هم به معنای رفع تحریم ها و غلط بودن 

تحریم های ظالمانه بود.
وی ادامه داد: اگر از شورای امنیت سازمان ملل گلایه های به 
حقی داریم و در دوران جنگ تحمیلی به خوبی در دفاع از مظلوم 
ظاهر نشد اما در یکی دو مقطع به طور نسبی از حقوق ملت ایران 

دفاع کرد.
رییس دولت تدبیر و امید تصریح کرد: اگر می بینیم ملت ایران 
پیروزی به دست آورده است، این پیروزی در سایه انسجام، وحدت 

دولت و ملت، امت بزرگ اسلامی و راهبر بزرگ و شجاع، ایستادگی 
و مقاومت این ملت است.

رییس شورای عالی امنیت ملی تاکید کرد: یکسال پیش 6 قدرت 
جهانی به ما می گفتند فقط ١00 دستگاه سانتریفیوژ و نه بیشتر و ما 
امروز موفق شدیم 60 برابر آن یعنی 6 هزار سانتریفیوژ را فعال نگاه 
داریم. روحانی یادآور شد: یکسال پیش 6 قدرت بزرگ می گفتند 
حتی یک سانتریفیوژ نباید در فردو بماند و امروز هزار سانتریفیوژ در 

فردو مانده است.
وی افزود: یکسال پیش می گفتند در اراک نباید راکتور آب 
سنگین به هیچ عنوان باشد و امروز ٥+١ می گویند راکتور آب 

سنگین اما مدرن تر از گذشته.
رییس دولت یازدهم خاطرنشان کرد: این همه توفیق در سایه 
داشتن ملت بزرگ، نیروهای مسلح قوی و دیپلمات های خلاق و 

لایق، راهبر درایتمند توانستیم به این موفقیت ها برسیم.

نیروی مسلح ایران بزرگترین نیروی مسلح ضد تروریسم
روحانی در ادامه سخنان خود به بحران های منطقه ای اشاره کرد 
و گفت: امرزو به دنیا می گوییم بزرگترین نیروی مسلح ضد ترور و 

تروریسم نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران هستند.
وی تاکید کرد: سپاه پاسداران قبل از آن که در برابر تجاوز 
دیگران بایستند، اولین قدمش مبارزه با تروریسم و گروهک های 
تروریستی داخل بود. رییس شورای عالی امنیت ملی اظهار داشت: 
امروز بزرگترین قدرت در برابر ارهاب، ارعاب و ترور، نیروهای مسلح 

جمهوری اسلامی ایران هستند.

برای مقابله با تروریسم به همسایگان کمک می کنیم
روحانی تاکید کرد: همان طور که در عراق و سوریه با درخواست 
دولت های آن ها به ارتش و دولت آن ها علیه ترور کمک کردیم، اگر 
تروریسم در کشورهای دیگر همسایه هم به جولان بپردازند باز هم 
تنها امیدشان می تواند به ارتش، سپاه و بسیج ایران زمین باشد و فکر 
نکنند قدرت های بزرگ و قدرت های غربی مدافع آن ها خواهند بود.

وی ادامه داد: اگر کشورهایی که امروز به همسایگانشان به ناروا 
ظلم می کنند بدانند اگر فردایی در کشور آن ها تروریست ها بخواهند 
آن ها را از پای درآورند و ملت آن ها را به ذلت بکشانند، به خواست 
ملت آن ها اگر نیروی مسلحی در این منطقه بتواندآن تروریست ها را 

قلع و قمع کند نیروی مسلح جمهوری اسلامی ایران است.

ایران قصد تجاوز به کشوری ندارد 
اما به خوبی از سرزمینش دفاع می کند

رییس جمهوری تصریح کرد: ما به این ارتش، سپاه، بسیج، نیروی 
انتظامی، ملت بزرگ و رهبر شجاع افتخار می کنیم، منسجم هستیم، 
دست به دست هم می دهیم و از همه مشکلات به حول و قوه الهی 

عبور می کنیم.
روحانی خاطر نشان کرد: ایرانی آباد تر و سرزنده تر می سازیم و 
به دنیا می گوییم ایران ملت بزرگ، کشور بزرگ، قدرتمند، سرزنده و 
مقاوم در برابر همه تجاوزهاست، قصد تجاوز به هیچ کشوری ندارد اما 

به خوبی از سرزمین و ملت خودش دفاع خواهد کرد.
در این مراسم که فرماندهان ارشد نیروهای مسلح ، وابستگان 
نظامی دیگر کشورها در ایران و جمعی از خانواده معظم شهدا، 
رییس  از سخنرانی  دارند، پس  نیز حضور  ایثارگران  و  جانبازان 
جمهوری، یگان های نمونه پیاده و محمول نیروهای مسلح اعم از 
ارتش جمهوری اسلامی ایران، سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، نیروی 
انتظامی و وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گوشه ای از آخرین 

دستاوردها و توانمندیهای خود را به نمایش می گذارند.

دلواپسان چه خوابی برای توافق دیده اند؟
مجلس یکپارچه منتظر نتیجه کمیسیون برجام است. بعد از تنش های به وجود آمده در 
کمیسیون آن هم در روزهای تعطیل صحن علنی و هیجان از حضور آمانو، حالا همه چشم 
به جلسات هفته آینده دوخته اند. جلساتی که قرار است کمیسیون در یکی از آنها گزارش 

حاصل از بررسی های پر از درگیری و تنش خود را به صحن بیاورد.
 مخالفان که به جز ارائه گزارش خواب های دیگری هم دارند؛ خواب ارائه طرح برای الزام 
و ایجاد تکلیف برای دولت که مشخص نیست دقیقا به چه چیزی خواهد رسید. آن هم 
در شرایطی که دولت خود تمایلی به ارائه لایحه نداشته و در برابر آن مقاومت کرده است.  

جواد جهانگیرزاده، عضو کمیسیون امنیت ملی درباره گزارش کمیسیون به ابهاماتی 
اشاره می کند که باید به آنها توجه جدی داشت. او تاکید کرد: »درباره کمیسیون و گزارشی 
که قرار است ارائه شود دو نکته وجود دارد؛ ابتدا ابهاماتی که باید تلاش شود رفع شوند. 
نباید این تلقی پیش بیاید که موافقت ها و مخالفت ها برای وجود گرایش های خاص موجود 
در این کمیسیون است، بلکه باید برداشت دقیقی از ماهیت برجام و آثار سیاسی، اقتصادی 
و اجتماعی آن چه در حوزه امنیت بین الملل، چه امنیت منطقه ای و چه مسائل مربوط به 

جمهوری اسلامی وجود داشته باشد.«
جهانگیرزاده درباره نکته دوم درمورد برجام نیز گفت: »کمیسیون باید تلاش مضاعفی 
انجام دهد تا بتواند سازوکار مناسبی را برای طرح موضوع در مجلس پیش بگیرد. به نظر من 
هنوز این سازوکار درست تدوین نشده یا با آیین نامه ای که راهنمای حرکت مجلس است، 

چنین امری در مجلس امکان بررسی ندارد.«
نماینده ارومیه ادامه داد: »شنیده شده که در کمیسیون برجام مطرح می کنند، چرا 
دولت لایحه نمی دهد. البته این حق دولت است که در این باره تصمیم بگیرد. اینکه ما طرح 
دهیم چه چیزی را می خواهیم طرح دهیم؟ اینکه دولت را مکلف کنیم به صیانت بیشتر؟ 
که این کار را انجام داده ایم. یا می توانیم وارد مصادیق شویم.« او افزود: »اما کار دیگر این 
است که دولت را مکلف کنیم که لایحه دهد. مثلا دولت را ظرف یک ماه یا بیشتر مکلف 
می کنیم که لایحه دهد. اما این کار مدت داری است و سقف زمانی برجام متفاوت است. 
اگر طرح بدهیم و صرفا تقویت کننده برجام باشد قانونی است. ابهامات فوق العاده ای وجود 
دارد که باید این ابهامات را حل کنیم. من نشنیده ام که راهکاری برای خروج از این بحران 

طراحی شده باشد.«
محمدحسین فرهنگی، عضو هیات رئیسه مجلس درباره سازوکار گزارش کمیسیون 
برجام گفت: »کمیسیون کمیته هایی در ابعاد اقتصادی، سیاسی، حقوقی و امنیتی دارد 
که موضوع را بررسی می کنند. طبیعتا تلفیق گزارش کمیته ها مبنای گزارشی خواهد بود 
که در صحن حدود نیم ساعت قرائت خواهد شد.« او درباره گزارش کمیسیون های فرعی 
که برای بررسی تعیین شده اند، می گوید: »کمیسیون های فرعی هم الزامی به ارائه گزارش 
ندارند.« فرهنگی با بیان اینکه احتمال ارائه طرح در این باره در صحن زیاد است، توضیح 
می دهد: »مذاکراتی در جریان است که ظرف هفته  آینده این طرح با قید دو فوریت ارائه 
شود. مجلس به عنوان یکی از قوای  مقننه مناسب است که ورود کند و چارچوبی را برای 
اجرای دولت مشخص کند و مجوز دهد تا تعهداتی را در چارچوبی به مرحله اجرا درآورد.«

همچنین حسین سبحانی نیا، نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی با توجه به شایعاتی که 
حول گزارش کمیسیون برجام وجود دارد گفت: »برداشت من این است که کلیت مجلس 
نگاه منطقی به این موضوع دارد. کمیسیون  ویژه تنها وظیفه گزارش دادن دارد اما اینکه 
باید چه طرحی آماده شود و چه محتوایی دارد اینها بستگی به شرایط آینده دارد.« او تاکید 
می کند: »حتما وظیفه کمیسیون برجام ارائه گزارش است. در ادامه ممکن است عده ای در 

مجلس متقاضی طرح شوند. آن موضوع چارچوب مشخصی دارد و بعدا اعلام می شود.«
او با تاکید بر اینکه با ارائه طرح مخالف است عنوان کرد: »اما شرایط مجلس و نمایندگان 
به  گونه ای است که اگر تصویب شود، می تواند به عنوان نظر مجلس مورد توجه قرار گیرد.«

 سبحانی نیا افزود: »به نظر من همین که گزارش به صحن علنی بیاید مناسب است. 
درنهایت اگر هم مجلس تحفظاتی دارد، کلیات آن را به دولت ابلاغ کند تا دولت در 
اجرای برجام ملاحظات مجلس را مدنظر و توجه قرار دهد. می توان منافع ملی، خطوط 
کلی و قرمز، تاکیدات و تحفظاتی که گفته می شود را طی بیانیه ای به دولت اعلام کرد.« 
آن گونه که از گفته های نمایندگان برمی آید، مخالفان مذاکرات و دولت، درصدد هستند تا 
در کنار گزارش کمیسیون برجام، طرحی را هم به صحن بیاورند؛ طرحی که با وجود همه 
مخالفت ها و عدم تمایلاتی که از دولت و مقامات دیگر شنیده شده، می آید و اگر مجلس به 
آن رای دهد مشخص نیست که چگونه قرار است اعمال نفوذ کند. آن هم در شرایطی که 

دولت ایران تنها می تواند برجام را تایید یا رد کند.

علی  مطهری:

هجمه به اصلاح طلبان از روی کینه جویی است
یک نماینده مجلس نهم گفت: عده ای اصلاح طلبان را به عنوان دشمن می نگرند٬ در 

حالیکه برخی اصلاح طلبان متدین تر از اصولگرایان هستند.
علی مطهری در حاشیه جلسه علنی روز گذشته مجلس شورای اسلامی در جمع 
خبرنگاران در مورد تذکر نمایندگان نسبت به آنچه نفوذ جاسوس در رسانه های اصلاح طلب 
ذکر شده بود٬ اظهار داشت: عده ای در هر صورت این نگاه را دارند که  اصلاح طلبان ضد 

انقلاب و کافر هستند و این دست اظهارنظرها از چنین دیدگاهی نشات می گیرد.
این نماینده اصولگرای مجلس نهم با بیان اینکه برخی هجمه ها به اصلاح طلبان از روی 
کینه جویی است و کینه جویی در فایده ای در بر ندارد٬ ادامه داد: عده ای اصلاح طلبان را به 

عنوان دشمن می نگرند٬ در حالیکه برخی اصلاح طلبان متدین تر از اصولگرایان هستند.

مهدی  مطهرنیا:

دلواپسی برای عده ای
 سپر حفظ منافع شخصی و جناحی است

یک تحلیلگر مسائل سیاست خارجی تاکید کرد: عده ای از دلواپسان٬ دلواپسی را سپر 
حفظ منافع جناحی خود می کنند که این افراد خود را خواب زده اند و نه با سفر آمانو و نه 

با هر اقدام دیگر بیدار نخواهند شد.
مهدی مطهرنیا در رابطه با سفر یوکیا آمانو مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی به 
ایران گفت: ابتدا باید یادآور شوم بیش از یک ماه پیش  یوکیا آمانو در رابطه با توافق آژانس 
با ایران ، سفری به واشنگتن داشت و در آن سفر به کمیته روابط خارجی مجلس سنا رفت 

و درباره نقشه راه گفت وگوهایی با سناتور ها داشت.
وی با یادآوری حضور مدیرکل آژانس در مجلس اظهار داشت: نخستین پیام حضور آمانو 
در سفر به تهران نه برای دلواپسان بلکه افکارعمومی جهانی توزیع وزن و وزن کشی متعادل 
میان ایران و آمریکا و احترام متقابل بود که آژانس بین المللی انرژی اتمی برای دو بازیگر 
اصلی قائل شد و به عبارتی آژانس، ایران و آمریکا را در توافق هسته ای هم وزن نگاه می کند.

این استاد دانشگاه ادامه داد: دومین پیام حضور وی آن است که اراده سازمان های جهانی 
همسو با شش قدرت جهانی بر حل و فصل پرونده هسته ای است و این نشان می دهد که 
دیپلماسی هسته ای در حال برداشتن گام های منطقی برای اجرایی کردن برجام است و 

درصدد است تا در چارچوب احترام متقابل و در گام های منطقی مسئله را حل کند.
مطهرنیا با اشاره به دلواپسان ایرانی تصریح کرد: دلواپسان را می توان به دو لایه تفکیک 
کرد ؛ لایه نخست، دلواپسانی که به ارزش های انقلاب و اصول منافع ملی نگاه می کنند 
و نگرانی هایشان در چارچوب نفوذ دشمن است. این عده را می توان با آگاهی بخشی و 
اطلاع رسانی بیدار کرد؛ اما عده ای دیگر از دلواپسان افرادی هستند که دلواپسی را سپری 
برای حفظ منافع شخصی و جناحی خود می کنند و لذا این افراد خود را خواب زده اند و نه 

با سفر آمانو و نه با هر اقدام دیگری بیدار نخواهند شد.
این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی با بیان اینکه حل و فصل مسائل پیشین مربوط به 
پرونده هسته ای ایران یک ابراز برای تسریع اجرای برجام است، خاطرنشان کرد: مسائل 
مربوط به گذشته پرونده هسته ای معروف به PMD دیگر آن اهمیت را نه برای ایران و نه 

آمریکا ندارد و طرفین می خواهند با حل آن، بر روند اجرای برجام تسریع ببخشند.

عضو کمیسیون برجام:

اگر به اجماع نرسیم
ناچاریم دو گزارش به مجلس بدهیم

عضو کمیسیون ویژه بررسی برجام در مجلس گفت: اگر اجماع حاصل نشد و دو دیدگاه 
موجود در یک گزارش نگنجید، علی القاعده هر تیمی گزارش خود را تقدیم مجلس خواهد کرد.

عباسعلی منصوری آرانی با تاکید بر تلاش کمیسیون برجام برای ارائه یک گزارش 
به صحن،  اعلام کرد: همانطور که پیش از این نیز گفته  بودم٬ ما تمام تلاش خود را برای 
ارائه یک گزارش به صحن علنی مجلس انجام خواهیم داد اما اگر دو طیف شدیم و به 
اجماع نرسیم، لاجرم ناچار به انتشار دو گزارش خواهیم بود. نماینده مردم کاشان اضافه 
کرد: به گمان من ارائه دو گزارش از یک کمیسیون به هیچ عنوان به صلاح نیست و حتماً 
می بایست بر سر یک گزارش به اجماع برسیم٬ اما بی شک این گزارش باید حقیقتاً  اجماعی 
باشد و نظر همه اعضا در آن بازتاب یابد و اگر این اجماع حاصل نشد و دو دیدگاه موجود 

در یک گزارش نگنجید، علی القاعده هر تیمی گزارش خود را تقدیم مجلس خواهدکرد.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با تاکید بر اهمیت تدوین گزارش 
نهایی کمیسیون برجام، یادآور شد: نمایندگان و مردم باید به گزارش نهایی توجه کنند و 
مهم چگونگی تدوین این گزارش است که ممکن است در این مرحله دیدگاه های مختلف 

لحاظ شود. 
وی در توضیح علت بی اطلاعی برخی از اعضای کمیسیون برجام از برخی خبرهای 
داخلی کمیسیون ازجمله ارسال نامه زاکانی به صالحی، اظهار داشت: این اتفاق از اشکالات 

واردی است که در کمیسیون وجود دارد.
باید گزارش   پایان تصریح کرد: علی القاعده رئیس کمیسیون  آرانی در  منصوری 
تصمیم های کمیسیون را به همه اعضا اعلام کند و متن گزارش ها را در اختیار همه اعضای 
کمیسیون بگذارد و اتفاق ها و تصمیم های کمیسیون را اعلام کند٬ اما بعضاً این گونه عمل 

نمی شود که این مسئله یکی از ضعف های کمیسیون برجام است.

نکته

اخبار

رئیس جمهور: برای مقابله با تروریسم به همسایگان کمک می کنیم

ایران قصد تجاوز به هیچ کشوری را ندارد

سیاسی  بازتاب های  به  گزارشی  در  »العربیه«  شبکه   
برنامه تلوزیونی »خندوانه« که از شبکه نسیم پخش می شود، 

پرداخت.
نوشت:  گزارش  مقدمه  در  »العربیه«  خبری  شبکه 
شبکه  از  است،  سیاسی  غیر  طنز  برنامه  که  »خندوانه« 
پخش  ایران  اسلامی  جمهوری  سیمای  و  صدا  »نسیم« 
که  است  کرده  اعلام  تاسیس  آغاز  از  که  می شود. شبکه ای 
نمی خواهد خبری و سیاسی باشد و در چارچوب برنامه های 
سرگرمی و آموزشی فعالیت می کند. برنامه طنز »خندوانه« 
»رامبد  اجرای  و  کارگردانی  با  جدیدش  طراحی  و  شکل  با 
ایرانی، موفق شده است میلیون ها  بازیگر و کمدین  جوان« 
مخاطب را در داخل و خارج کشور به خود جذب کند. در این 
برنامه شخصیت هایی از اصناف مختلف دعوت می شوند و با 
آن ها گفت وگویی برگزار می شود. »استدآپ کمدی« با اجرای 
کمدین های مشهور ایرانی، یکی از بخش های این برنامه است.

در ادامه گزارش »العربیه« آمده است: برنامه »خندوانه« 
به تازگی مسابقه ای با عنوان »خنداننده برتر« و با مشارکت 
١6 کمدین آغاز کرده است، بدین ترتیب که کمدین ها دو 
به دو به صورت تک حذفی به اجرای »استندآپ کمدی« ١٥ 
دقیقه ای با یکدیگر می پردازند و آرای مردم مشخص می کند 

کدام یک از این کمدین ها به مرحله بعدی راه می  یابند.
در مرحله دوم رقابت، »امیرمهدی ژوله« و »امین حیایی« 
با  تا  با یکدیگر رقابت کردند و مردم سه روز زمان داشتند 
رای خود، اجرای هرکدام از این دو را که می پسندند، انتخاب 
با وجود  یابد.  راه  نیمه نهایی مسابقه  به مرحله  تا وی  کنند 
و  شد  سیاسی  شدت  به  کمدین  دو  این  میان  رقابت  این، 
به صورت ملموسی به فضای شبکه های اجتماعی و به میان 

مردم کشیده شده است.

از  مرحله  این  دلیل سیاسی شدن  توضیح  در  »العربیه« 
رقابت  این  باعث شد  این دو کمدین  نوشت: سابقه  مسابقه 
مجله  نویسندگان  از  ژوله«  »امیرمهدی  شود.  سیاسی 
از  البته  وی  است.  اصلاح طلبان  به  نزدیک  »چلچراغ« 
به ویژه  است  نیز  کمدی  فیلم های  و  سریال ها  نویسنده های 
سریال هایی که به وسیله »مهران مدیری« کارگردان برجسته 

طنز در ایران ساخته می شود.
سال های  انتخاباتی  رقابت های  در  ژوله«  مهدی  »امیر 
گذشته به اصلاح طلبان نزدیک بود و در ستادهای آن ها حاضر 

می شد. وی بارها علاقه اش را به رئیس جمهوری اسبق ایران 
ابراز کرده است.

برخلاف  می افزاید:  ادامه  در  عرب زبان  این شبکه خبری 
بازیگران سرشناس سینمای  از  که  »امین حیایی«  »ژوله«، 
ایران است، در سال های اخیر در فیلم هایی ایفای نقش کرده 
»قلاده های  فیلم  است.  داشته  اصولگرایانه  روایت  که  است 
 200٩ سال  ریاست جمهوری  انتخابات  درباره  که  طلا« 
وی  فیلم هاست.  این  جمله  از  شد  ساخته  ایران   )١388(
همچنین در فیلم های »مسعود ده نمکی« از فعالان اصولگرا 

ایفای نقش کرده است.
سوابق این دو کمدین باعث شد رقابت میان آنها سیاسی 
فیس بوک  از  اجتماعی،  شبکه های  در  اصلاح طلبان  شود. 
برای  تلگرام،  و  »واتس آپ«  گروه های  تا  گرفته  توییتر  و 
رای  وی  برای  می کنند  تلاش  و  تبلیغ  ژوله«  »امیرمهدی 
از  می توان  سرشناس  شخصیت های  جمله  از  کنند.  جمع 
و  اصلاحات  دولت  رئیس  دفتر  رئیس  ابطحی«  »محمدعلی 
»مهدی خزعلی« از فعالان سرشناس اصلاح طلب نام برد که 

برای »ژوله« در اینستاگرام و فیس بوک تبلیغ کردند.
در مقابل اصولگرایان فعالیت خود به سود »امین حیایی« 
کردند.  تبلیغ  برایش  اجتماعی  شبکه های  در  و  آغاز  را 
به  توهین  و  وجهه  تخریب  به  را  اصلاح طلبان  اصولگرایان، 
»امین حیایی« متهم می کنند. در این میان، آرای دو کمدین 
بسیار نزدیک به هم است و در هر ساعت، یکی از آن ها به 

فاصله کمی از دیگری پیشی می گیرد.
از سوی دیگر این دو کمدین از این وضع ابراز نارضایتی 
در  ژوله«  »امیرمهدی  کردند.  توصیف  دوست  را  یکدیگر  و 
اینستاگرام خود نوشت: آنچه رخ داد تنها رقابتی برای شاد 

کردن مردم بود و سابقه هرکدام ربطی به مسابقه ندارد.
وی از مردم خواست بر طبق اجرای »اسندآپ کمدی« به 

کسی را اجرایش را دوست داشتند، رای دهند.
فعالیت های  و  نظرات  کرد:  تاکید  نیز  حیایی«  »امین 
و  بگذارد  تاثیر  رای ها  روی  بر  نباید  کمدین ها  از  هیچ کدام 

ملاک باید برنامه ای باشد که اجرا کرده اند.
شانه  و  فشرده  رقابت  روز  سه  از  پس  و  شب  دوشنبه 
به شانه، رقابت گروه دوم مرحله دوم »خنداننده برتر« برنامه 
فرد  به عنوان  ژوله«  مهدی  »امیر  و  یافت  پایان  »خندوانه« 

پیروز برطبق آرای مردمی راهی مرحله بعدی شد. 

گزارش العربیه از ماجرای ژوله و حیایی در خندوانه

اصولگرایان از حیایی حمایت می کردند و اصلاح طلبان از ژوله

همزمان با اولین سالگرد درگذشت حجت الاسلام دعاگو منتشر شد:

 متن نامه منتشر نشده محسن دعاگو به روحانی
نمایندگان از پاسخ ربیعی قانع نشدند

وزیر تعاون دوکارته شد

حجت الاسلام محسن دعاگو امام جمعه فقید شمیرانات در 
آخرین روزهای حیات خود که در بیمارستان بستری بود نامه ای را 
به رییس جمهوری نوشت که این نامه در زمان حیات ایشان منتشر 
نشد؛ حال فرزند حجت الاسلام دعاگو همزمان با اولین سالگرد 

درگذشت پدر اقدام به انتشار این نامه کرده است.
حسن دعاگو فرزند حجت الاسلام محسن دعاگو روز سه شنبه 
در گفت وگو با خبرنگار ایرنا گفت: این نامه را پدرم در آخرین 

روزهای حیات خود و در بیمارستان نوشته است.
وی افزود: متن نامه پس از درگذشت حجت الاسام دعاگو 

منتشر شد.
متن نامه منتشرنشده حجت الاسلام محسن دعاگو به دکتر 

حسن روحانی بدین شرح است:
بسمه تعالی

برادر گرامی جناب حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن 
روحانی

ریاست محترم جمهوری
سلام علیکم

ضمن تبریک سالگرد انتخاب جنابعالی توجه شما را به نکات 
ذیل جلب می نمایم.

١- تبدیل اعتدال گرایی به فرهنگ عمومی و انزوای جریان 

تندروی و انحراف گرایی را به مقام معظم رهبری، ملت ایران و 
حضرتعالی تبریک می گویم.

2- ریاست جمهوری شما تحقق راستین حماسه سیاسی و 
پاداش خدا به عقلانیت و پایداری هاشمی رفسنجانی و همه اعتدال 

گرایان ایران اسلامی بود.
3- استقبال کم نظیر ملی از حضرتعالی نمودار پایبندی ملت 
رشید ایران به اصول گرایی و اصلاح طلبی به عنوان دو باور دینی و 
دو ضرورت فرهنگی و اجتماعی است. مردم به گروه های سیاسی 
اتکاء و اعتماد چندانی ندارند و خط کشی های جناحی و جریانی 

را نمی پسندند.
4- انتخابات 24 خرداد نشان داد جریانی که با دروغ پردازی 
حریم سوزی و حرمت شکنی در عرصه های فریب کاری می 
درخشد و با اجرای پروژه تضعیف و تخریب به قدرت می رسد 
با طنین نفرت و نفرین از دلها پاک می شود و با خشم خدایی و 

تاریخی ملت روبرو می گردد.
چارچوب خدمتگزاری و عزت و اقتدار آفرینی دینداری، میثاق 
گرایی و توجه بنیادی به منافع و مصالح ملی است. هیچ کس در 
هیچ شرایطی و با هیچ بهانه ای حق ندارد برای توجیه ضعفهایش از 

آیین مدنی و رهبری دینی هزینه کند.
اطمینان دارم با شناختی که از حضرتعالی وجود دارد دولت 
تدبیر و امید از گرایش به لیبرالیسم، سکولاریسم و تعرض به ساختار 
قانون اساسی پاکیزه می ماند و از آفرینش و افزایش عزت، اعتبار و 

اقتدار روز افزون ملی باز نمی ایستد.
توفیق کم نظیر نقش آفرینی در حماسه سیاسی ملت و اعتماد 
شایسته مردم به روحانیت را قدر بدانیم و از همه سرمایه های دینی 
و ملی برای پیشبرد طرح و برنامه های رشد و توسعه هماهنگ و 
همه جانبه بهره برداری شایسته نمایید. امیدوارم با تکیه شایسته 
به میثاقهای دینی و ملی، اطاعت از رهبری و جلب کمک حمایت 
اقشار ملی در پیشبرد اهداف آرمانی و آرمانهای ارزشی بیش از 

پیش موفق باشید.
محسن دعاگو

 نمایندگان مجلس شورای اسلامی از پاسخ های وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی به سوال فاطمه آلیا نماینده مردم تهران 
در مجلس قانع نشدند و علی ربیعی دومین کارت زرد مجلس 

را گرفت.
علی ربیعی برای پاسخ به سوال فاطمه آلیا درمورد اجرایی 
نشدن سریع تر برنامه جامع حمایت دولت از معلولان در جلسه 
علنی روز سه شنبه مجلس شورای اسلامی حضور یافت و به 

این سوال پاسخ کامل داد.
و  نشد  قانع  ربیعی  های  پاسخ  از  جلسه  این  در  آلیا  اما 

اظهارات این وزیر به رای مجلس گذاشته شد.
در این رای گیری از مجموع ١07 نماینده حاضر در جلسه 
علنی روز سه شنبه مجلس ٩4 نماینده رأی موافق، 78 نماینده 
رأی مخالف، 8 نماینده رأی ممتنع به پاسخ های علی ربیعی 

دادند و قانع نشدن خود را اعلام کردند.
رضا  محمد  سوال  به  پاسخ  از  نیز  این  از  پیش  ربیعی 
پورابراهیمی نماینده کرمان از مجلس کارت زرد دریافت کرده 

بود.
در ابتدای جلسه علنی دیروز مجلس فاطمه آلیا در توضیح 
از معلولان در کشور  قانون جامع حمایت  سوال خود گفت: 
اجرایی نمی شود به دلیل این که دولت اراده ای برای حل 

مشکلات آنان ندارد.
وی افزود: معلولان کشور بسیار توانمند هستند و می توان 
در دنیای کنونی که دیگر کارها به صورت سخت افزاری انجام 
نمی شود بلکه نرم افزاری است از توان معلولان استفاده و آنها 

را استخدام کرد.
آلیا هنگامی که از رییس سازمان بهزیستی انتقاد و عنوان 
کرد که وی در سفر خارج از کشور است و به مشکلات معلولان 
رسیدگی نمی کند محمدرضا باهنر که ریاست ساعات جلسه 
علنی دیروز را برعهده داشت، گفت: آقای محسنی بندپی رییس 
سازمان بهزیستی کشور هم اکنون در صحن علنی در کنار 

وزیر نشسته اند.

به  مربوط  قوانین  کردن  اجرایی  خواهان  همچنین  آلیا 
معلولان در ادارات دولتی شد و گفت: متاسفانه قانون طبقه 

بندی معلولان در کشور اجرا نمی شود.
وی در بخش دوم سخنان خود گفت: مجلس هزار میلیارد 
تومان وام خود اشتغالی در اختیار دولت قرار داده ولی میزان 
بیکاری افزایش یافته است به دلیل این که نظارت و بازرسی در 

وزارت تعاون ، کار و رفاه اجتماعی وجود ندارد.
رییس فراکسیون حمایت از معلولان از ربیعی خواست ایاب 
و ذهاب معلولان که با مشکل همراه است را حل کند و ادامه 
داد: پلاک معلولیت که به خودروها داده می شود بیشتر در 

اختیار غیر معلولان قرار می گیرد.
آلیا تصریح کرد: زنان دارای خویشاوندان معلول خواهان 
رسیدگی بیشتر هستند و قانون جامع حمایت از معلولان و 
کنوانسیون جهانی حمایت از معلولیت باید در کشور اجرا شود.

پس از سخنان آلیا، باهنر از وی خواست که نظر خود را 
درباره قانع شدن یا نشدن از پاسخ های ربیعی اعلام کند که وی 

خواهان رأی گیری درباره پاسخ های ربیعی شد.
سخنگوی کمیسیون اجتماعی به نقل از وزیر تعاون ، کار و 
رفاه اجتماعی خاطرنشان کرد: ربیعی درباره عزل و نصب های 
به عمل آمده پس از برعهده گیری منصب وزارت را بر اساس 

رعایت اعتدال به عنوان یک اصل پذیرفته شده دانست.
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داناترینِ مردم به خدا

پُرخواهش ترینِ آنان از اوست.

چهارشنبه - اول مهرماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3825 روزنامه

 توقیف 7۰ هزار نسخه قرآن تحریف شده در مکه
گفته می شود: به گزارش خبرگزاری رسمی عربستان )واس(؛ مسئولان مربوطه در عربستان، یک 
کامیون که حامل حدود 70 هزار نسخه تحریف شده از قرآن کریم برای توزیع میان زائران بیت الله الحرام در 
مکه مکرمه بود را توقیف کردند. بنابر گزارش مسئولان سعودی، این کامیون بر اساس اطلاعاتی که در اختیار 
نیروهای امنیتی قرار گرفت، متوقف شد و تمامی این نسخه های تحریف شده قرآن ضبط و مصادره شدند. 
متهمان این قضیه نیز دستگیر و مورد بازپرسی قرار خواهند گرفت و نسخه های قرآنی ضبط شده نیز به وزارت 
امور اسلامی، اوقاف، تبلیغات و ارشاد اسلامی عربستان تحویل داده خواهند شد. اواخر مردادماه سال جاری نیز، 
گشت های امنیتی مکه مکرمه با همکاری شعبه وزارت فرهنگ و اطلاع رسانی عربستان در این شهر، ٥600 

نسخه تحریف شده وارداتی قرآن را ضبط کردند.

بابک زنجانی در سودای شکایت!
گفته می شود: وکیل مدافع بابک زنجانی در واکنش به آنچه که توهین و افترا نسبت به موکلش از سوی 
برخی دولتمردان و نمایندگان مجلس خوانده است، گفت: طبق درخواست های متعدد موکلم، تمام موارد و 
مطالب حاوی توهین، افترا و نشراکاذیب، جمع آوری و در وقت مقتضی اقدام قانونی می شود. رسول کوهپایه 
زاده درباره اظهار نظر اخیر یکی از اعضای کمیته پیگیری پرونده بابک زنجانی در مجلس مبنی بر اینکه 6 
وکیل زنجانی سعی دارند دادگاه را به تعویق بیندازند و او را آزاد کنند، اظهار کرد: ادعای حضور 6 وکیل در 
پرونده موکلم، کذب محض است. در پرونده بابک زنجانی که مطرح رسیدگی در شعبه ١٥ دادگاه انقلاب 

اسلامی، در حال حاضر فقط یک نفر وکالت وی را بر عهده دارد.

اسرائیل را کمتر از 2۵ سال نابود می کنیم
گفته می شود: فرمانده کل ارتش تاکید کرد: ما هیچ گاه تهدیدی را از سوی همسایگان خود نمی پذیریم و 
با اقتدار در مقابل آن می ایستیم و مطمئنا اسرائیل را نابود خواهیم کرد و همچنین مشتاقیم که اسرائیل زودتر 
علیه ما اقدام کند تا ما این نابودی را کمتر از 2٥ سالی که وعده داده شده، محقق کنیم و شر آنها را حتی از 
روی ملت آمریکا نیز برداریم. سرلشکر صالحی تصریح کرد: ما امروز دیگر گزینه ای روی میز علیه خود مشاهده 

نمی کنیم چرا آنها امروز تنها تهدید می کنند.

نمایندگان حامی برجام   تشکیل جلسه دادند
گفته می شود: یک نماینده اصلاح طلب مجلس از تشکیل جلسه نمایندگان حامی برجام برای بررسی 
راهکارهای حسن اجرای مفاد برجام خبر داد. کمال الدین پیرموذن گفت: گروهی از نمایندگان حامی برجام 
صبح دیروز و پیش از آغاز جلسه علنی با حضور در محل جلسات کمسیون برنامه و بودجه به بحث و تبادل 
نظر در مورد راه کارهای مقابله با سنگ اندازی تندروها پرداختند. وی گفت: این جلسه با هدف کمک موثر به 
دولت بر آمده از اراده ملت و حسن اجرای سریع مفاد برجام تشکیل شد. پیرموذن ابراز امیدواری کرد که همه 
دلسوزان نظام و کیان اعم از فعالان مطبوعاتی،احزاب، فعالین سیاسی و اجتماعی و ملت بزرگ و آگاه ایران 
، این نمایندگان را درخصوص توفیق بر مخالفین دولت و توافق یاری کنند. پیرموذن با تاکید بر این ادعا که 
بیش از 86 درصد از مردم ایران با توافق هسته ای دولت با غرب موافقند، گفت: جهانیان به اجرای مفاد برجام 
وتعهدات آن در قبال ایران موظفند، ان شالله برجام با لطف خداوند و حمایت رهبر و ملت به فرجام و سرانجام 

خواهد رسید و ثروت ملی افزایش خواهد یافت.

اعتراف رجوی به قتل عام بیش از ١۰ هزار ایرانی
گفته می شود: نامه های مسعود رجوی، سرکرده ناپیدای منافقین، به میخائیل گورباچف، رهبر وقت 
حزب کمونیست اتحاد جماهیر شوروی، که در آن به قتل عام بیش از ١0 هزار نفر از ایرانیان اقرار شده است، 
منتشر شد.  به گزارش ایسنا، این نامه ها که در سال ١364 خورشیدی ارسال شده، از شوروی کمونیست، 
درخواست کمک 300 میلیون دلاری و اعطای پناهندگی به تروریست های فراری منافقین از ایران، می کند.  

رجوی در این نامه جنایات خود را از سپتامبر 84 تا سپتامبر 8٥ )شهریور 63 تا شهریور 64( شرح می دهد.

ماجرای توهین خنده بازاری ها به »خندوانه«
گفته می شود: کارگردان مجموعه تلویزیونی »دست به نقد« گفت: در آیتم »هندوانه« به هیچ عنوان 
قصد توهین به برنامه خندوانه را نداشتیم. »شهاب عباسی« درباره جلوگیری از ساخت آیتم »هندوانه« در 
برنامه »دست به نقد« به دلیل توهین و تمسخر برنامه »خندوانه« گفت: قسمت هایی از آیتم هندوانه ضبط 
شده اند و در نوبت پخش قرار دارند. جلوی هیچ آیتمی گرفته نشده است و فقط زمان پخش آنها مشخص 
نیست.وی ادامه داد: ما آیتم ها را ضبط کرده و به شبکه تحویل می دهیم. در نهایت هم آنها تصمیم می گیرند 
که چه آیتمی در چه زمانی روی آنتن برود. اگر بنا بر حذف بود، مدیران شبکه نسیم خیلی صریح و روشن به 

ما می گفتند. ما هنوز دکورهای مربوط به این آیتم را هم داریم و آنها را جمع نکرده ایم.

دوئل مجری قندپهلو با کمدین برتر خندوانه
گفته می شود: رضا رفیع گفت: حاضرم با برنده ی مسابقه استندآپ کمدی »خندوانه« مسابقه بدهم. 
مجری و تهیه کننده برنامه »قندپهلو« اظهار کرد: من با استفاده از شعر و ادبیات و بدون هیچ گونه اغراق در 
ادبیات، استفاده ابزاری از حیوانات و تعویض لباس در این مسابقه شرکت خواهم کرد. رفیع ادامه داد: تغییرات 
سری دوم »خندوانه«، باعث متنوع تر شدن برنامه شد و می توان گفت که این برنامه با تمرین با هم خندیدن 
اهداف خوبی را دنبال می کند. او در ادامه سخنانش با اشاره به مسابقه استندآپ کمدی »خندوانه« گفت: این 
بخش اضافه شده به برنامه تحت عنوان »خنداننده برتر« که زیاد هم به زبان نمی نشیند و به قول برخی ادبا 
تنافر آوایی دارد، بخش خوبی است که بیشتر به مقوله کمدی مربوط می شود تا طنز. مجری برنامه »قندپهلو« 
با اشاره به مسابقه ی بین علیرضا خمسه و جواد رضویان بیان کرد: گاهی نحوه حضور برخی در این مسابقه 
با مفهوم استندآپ کمدی فاصله دارد. واضح است که اگر کسی بتواند این کار را از طریق کلام اجرا کند، به 

مفهوم نزدیک تر است تا از طریق دکور، تعویض لباس، آواز و استفاده ابزاری از یکسری وسیله ها و حیوانات.

نامحرمانه 

اخبار
در نشست مشترک صلبی با دکتر ایرانی خواه مطرح شد

منافع شخصی علت انتقاد از 
طرح تحول در نظام سلامت

 مدیر کل بازرسی استان قم گفت: برخی از انتقادهایی که از طرف عده ای 
از منتقدین به طرح تحول در نظام سلامت مطرح می شود به هیچ وجه از سر 

دلسوزی نیست.

صلبی در جلسه مشترک با دکتر ایرانی خواه رییس دانشگاه علوم پزشکی 
قم اظهارداشت: دلیل این انتقادات به خطر افتادن منافع این افراد می باشد و 
مسئولین حوزه سلامت نباید با این انتقاد ها دلسرد شوند و لازم است با قوت 
به کار خود ادامه دهند.  وی ادامه داد: بنده افتخار می کنم که دستگاهی مانند 
علوم پزشکی با صداقت کامل انجام وظیفه می کند و با اقدامات خود نظارتی 
که انجام می دهد نگرانی بازرسی استان را به عنوان بازوی نظارتی دستگاه 
های دولتی از لحاظ نبود فعالیت های غیر قانونی رفع می نماید. صلبی درادامه 
ضمن تقدیر و تشکر از دکتر هاشمی، وزیر بهداشت و دیگر همکاران ایشان به 
جهت انجام طرح تحول نظام سلامت از مسئولین دانشگاه علوم پزشکی قم 
خواست در زمینه های نظارت و صدور مجوزهای استانی اقداماتی را در جهت 
تسهیل و تسریع این امور انجام دهند. وی افزود: اقدامی که معاونت درمان 
دانشگاه علوم پزشکی قم انجام داده است باید به عنوان الگو در دیگر استان 
های کشور نیز اجرا گردد تا در آینده شاهد کاهش اتلاف منابع مهم و گرانقدر 
در حوزه سلامت کشور باشیم. دکتر ایرانی خواه، رییس دانشگاه علوم پزشکی 
قم  نیزدراین نشست گزارش کاملی از سیمای کلی سلامت استان و مراحل 
مختلف اجرای طرح تحول نظام سلامت و ... ارائه نمود و از این که سازمان 
بازرسی استان بر نحوه اجرای صحیح مقررات موجود نظارت و راهنمایی های 

لازم را انجام می دهد تقدیر و تشکر نمود.

همزمان با اولین روز هفته دفاع مقدس 
رژه نیروهای مسلح قم با اقتدار هرچه تمام 

برگزار شد. 
صبح  قم  مسلح  نیروهای  رژه  مراسم 
سه شنبه در اولین روز از هفته دفاع مقدس 
با حضور آیت الله سید محمد سعیدی امام 
جمعه قم، آیت الله اعرافی رئیس جامعه 
صادقی  مهدی  سید  العالمیه،  المصطفی 
استاندار قم، فرماندهان نیروهای انتظامی و 
نظامی، فرماندهان سپاه پاسداران، فرماندار، 
شهردار و جمعی دیگر از مسئولان نظامی، 
امنیتی، مدیران استانی و نیز  انتظامی و 
شهدا  خانواده های  و  ایثارگران  جانبازان، 
غلامرضا  مراسم  ابتدای  شد.در  برگزار 
احمدی فرمانده سپاه علی بن ابیطالب)ع( 
و همچنین آیت الله اعرافی امام جمعه قم 

سخنرانی کردند.

سبک زندگی دوران دفاع مقدس 
احیا شود

 امام جمعه قم در این مراسم  با بیان 
اینکه عالی ترین سبک زندگی اسلامی در 
دوران دفاع مقدس به نمایش گذاشته شد، 
گفت: امروز جامعه ما در برابر تهاجم فکری 
و اخلاقی دشمن به چنین سبکی نیازمند 
است. آیت الله علیرضا اعرافی ، یاد و خاطره 
شهیدان سرافراز دفاع مقدس به خصوص 

شهیدان استان قم را گرامی داشت.
مقدس  دفاع  هفته  داشت:  اظهار  وی 
یادآور یک واقعه بزرگ در تاریخ کشور ما 
است چرا که کهکشانی از ستارگان آسمانی 
و دریایی از مرواریدهای منظوم در آن نقش 
داشتند و این واقعه تجربه ای برای دفاع از 

کیان ملت بود.
رئیس جامعه المصطفی العالمیه، گرامی 
داشتن هفته دفاع مقدس را گرامی داشت 
همه ارزش های متعالی اسلام و سهامداران 

بزرگ عظمت و عزت کشور دانست.
وی با بیان اینکه دفاع مقدس دانشگاه 
علم، دانش و ارزش ها بود، ادامه داد: جهاد 
در دفاع مقدس جلوه ها و ابعاد گوناگونی 
به همراه داشته است. آیت الله اعرافی ارائه 
سبک زندگی اسلامی، عبادی، اخلاقی و 
حماسی را اولین بعد دوران دفاع مقدس 
دانست و افزود: جوانان و مدافعان اسلام و 
انقلاب الگوی جدیدی از زندگی ایمانی را در 

این دوران نشان دادند.
وی با اشاره به اینکه رزمندگان دوران 
دفاع مقدس عالی ترین سبک زندگی معنوی 
را به نمایش گذاشتند، گفت: امروز جامعه ما 
در برابر تهاجم های فکری و اخلاقی دشمن 
که  است  زندگی  سبک  همین  نیازمند 

جوانان ما در آن دوران داشتند.
با  انقلاب فرهنگی  عضو شورای عالی 

تأکید بر آنکه باید این سبک زندگی بار 
دیگر میان جوانان احیا شود، تصریح کرد: 
دنیا گریزی، عبادت خالصانه، نهراسیدن از 
جنگ، سادگی، صمیمیت، تواضع و فروتنی، 
ویژگی های  از  پذیری  ولایت  و  شجاعت 
جوانان و رزمندگان دوران جنگ تحمیلی 
بسیجیان  ارزش  کرد:  عنوان  وی  بود. 
امروز کمتر از بسیجیان آن دوران نیست 
و امروز سپاه عظیمی از جوانان دلباخته 
فرمان  به  گوش  و  آماده  انقلاب  و  اسلام 
رهبری هستند. آیت الله اعرافی اظهار کرد: 
رزمندگان ما در آن جنگ نابرابر تاکتیک 
خلق کردند، خلاقیت و نوآوری آفریدند و 
امروز آن روش ها در دانشگاه مطالعه می شود 
طراحی های  با  کشورمان  امروز  جوانان  و 
جدید لجستیکی و تسلیحاتی راه آنها را ادامه 
داده اند. وی بعد دیگر دوران دفاع مقدس را 
بعد سیاسی و بین المللی ذکر کرد و گفت: 
در اتاق فکر دشمنان چنین بررسی می شد 
که انقلاب اسلامی را شکست دهند و ایران 
را از نظام اسلامی جدا کنند و بخشی از 
مناطق کشور به خصوص مناطق نفت خیز 
را از آن جدا سازند. رئیس جامعه المصطفی 
عالمیه افزود: اجتماع امروز نیروهای مسلح، 
جانبازان و ایثارگران، خانواده های شهدا و 
مردم پیام هایی را به همراه دارد که از جمله 
پیام ها استمرار بر خط امام، انقلاب و ولایت 

فقیه است.
 وی با اشاره به اینکه ملت ما بر راه شهدا 
استمرار خواهند ورزید، گفت: پیام این هفته 
به همه نیرو های مسلح استواری، مقاومت و 
پیشرفت در همه ابعاد نظامی است و باید 
همه نیرو ها زیر پرچم ولایت از تجربه و 

ذخایر جنگ استفاده کنند و به افق های بلند 
چشم بپوشند.

آیت الله اعرافی افزود: پیام دفاع مقدس 
به مسؤلان این است که به ملت تکیه داشته 
باشید و به جوانان اهمیت دهید و از هیچ 
قدرتی نهراسید و بدانید آن هایی که امروز 
در مذاکرات لبخند می زنند سالیان متوالی به 
ما خنجر زده اند لذا لبخند ها را باور نکنید و 

انتظاری از دشمن نداشته باشید.
موفقیت  برای  ملت  کرد:  تصریح  وی 
در همه زمینه ها در این دوران به فرهنگ 

مقاومت و اقتصاد مقامتی نیاز دارد.
امام جمعه قم گفت: پیام ملت ایران به 
آنها  توطئه های  مستکبران خنثی کردن 
است و پیام شهیدان به ملت تکیه و اعتماد 

به خدا و ایستادگی در برابر دشمنان است.

پیوند ملت و نیروهای مسلح 
عامل موقیت در دوران دفاع مقدس

فرمانده سپاه علی بن ابیطالب)ع( نیز در 
این مراسم گفت : پیوند ملت ایران و نیروهای 
مسلح را عامل موقیت در دوران دفاع مقدس 
عنوان کرد و گفت: این پیوند اکنون موجب 
هراس مستکبران جهانی شده است. سردار 
غلامرضا احمدی آغاز هفته دفاع مقدس 
را تبریک و یاد و خاطره امام خمینی)ره( 
و شهدای این دوران را گرامی داشت.  وی 
اظهار داشت: اهدافی که دشمن در جنگ 
سردمداران  هماهنگی  با  نابرابر  تحمیلی 
جبهه استکبار علیه ما دنبال می کرد، جدا 
کردن ما از اسلام و تجزیه خاک کشورمان 
بود که با شکست مواجه شد. فرمانده سپاه 
امام علی بن ابیطالب)ع( گفت: آنهایی که 

امروز ادعای کنترل سلاح های کشتار جمعی 
را دارند و در مذاکرات ١+٥ ما را جنگ افروز 
و خود را مدافع صلح و آرامش می خوانند در 

دوران دفاع مقدس از حامیان صدام بودند.
وی با اشاره به اینکه دشمن به هیچ یک 
از اهدافی که در جنگ تحمیلی علیه ما 
داشت نرسید، تصریح کرد: امام خمینی)ره( 
باعث استقرار نظام اسلامی در کشور شد و 
اکنون به لطف رهبر معظم انقلاب اسلامی، 
ایران اسلامی همیشه سربلند و پیروز است.

ایمان  کرد:  عنوان  احمدی  سردار 
و  عاشورا  فرهنگ  از  ملت  بهره مندی  و 
معصومین)ع( و نیز رهبری کم نظیر امام 
خمینی)ره( در آن زمان و هدایت های ولی 
فقیه امروز ما را در برابر دشمنان شکست 
ناپذیر می کند. وی در پایان گفت: پیوند 
ناگسستنی ملت و نیروهای مسلح عامل 
مهم موقیت در دوران دفاع مقدس بود و 
این پیوند اکنون موجب هراس مستکبران 
و  جهانی شده است. گروه پرچم وحدت 
رزم نوازان وحدت با نام شهدای مدافع حرم 
جانبازان،  یگان های  زینب)س(،  حضرت 
پایوران و بسیجیان سپاه علی بن ابیطالب)ع(، 
بسیجیان لشگر ١7 عملیاتی، مرکز آموزش 
شهید  مهماتی  آمادگاه  علویون،  افسری 
حضرت  پدافندی  گروه  ارتش،  فراشاهی 
و  انتظامی  نیروی  و  ارتش  معصومه)س( 
رژه  نمونه  یگان های  از  کشاورزی  جهاد 
از  بسیجیان  بودند.تقدیر  مراسم  این  در 
خانواده های معظم شهدا و معرفی بخشی از 
دستاوردها و تجهیزات نوین نظامی توسط 
یگان های ارتش بخش های دیگر این مراسم 

بود.

رژه نیروهای مسلح استان قم برگزار شد؛

نمایش اقتدار و سرافرازی

جناب سرهنگ هادی دیده ور
فرمانده انتظامی  شهرستان قم

ایجاد امنیت رضایتمندی مردم دو مؤلفه مهم در 
رشد و توسعه اجتماعی هر کشوری است و انجام 
این مهم در استان قم به عنوان ام القرای جهان 

اسلامی اهمیتی دوچندان دارد. در همین راستا بر 
خود لازم می دانیم از زحمات و تلاش های شما و 
رسیدگی به مشکلات مردم در پاسگاه های تحت 

امر خود کمال تقدیر و تشکر نمائیم. امید است این 
رویه با تلاش مستمر همکارانتان ادامه یابد.

جمعی از اهالی نیروگاه

پیام تبریک

آگهی مزایده فضاهای پیش دبستانی )سال تحصیلی 9۵ – ١394( اداره آموزش و پرورش ناحیه یک قم
این اداره ،در نظر دارد فضاهای خالی مدارس را جهت آموزش پیش دبستانی ضمن انعقاد قرارداد اجاره به مزایده بگذارد. 
شرکت کنندگان محترم جهت دریافت فرم هاو مدارک شرکت در مزایده می توانند به سایت اداره آموزش و پرورش ناحیه یک قم 
به آدرس CMS.MEDU.IR/2٥3١  مراجعه نمایند.  ضمناجلسه تعیین برنده در روز یک شنبه مورخه ٩4/7/١2 رأس ساعت ٩ 

صبح در محل نمازخانه اداره آموزش و پرورش ناحیه یک  برقرارمی باشد. شرکت متقاضیان در جلسه مذکور آزاد است.
توجه به شرایط ذیل برای متقاضیان شرکت در مزایده ضروری است:

١. نظر به این که فضاهای پیش دبستانی در فضای مدارس تشکیل می شود، لذا برنده مزایده مکلف به رعایت مقررات قانون کار 
درخصوص حقوق مربیان بوده و می بایست نسبت به پرداخت حق بیمه مربیان و نوآموزان پیش دبستان نیز اقدام نماید.

2. تضمین شرکت در مزایده برای هر یک از موارد به شرح مندرج در ستون 7جدول مزایده می باشد که صرفاً می بایست به 
صورت ضمانت نامه بانکی ارائه شده وشرکت کنندگان آن را در پاکت مربوطه قرار داده و به همراه سایر مستندات به اداره آموزش 

وپرورش تحویل نمایند.
نکته مهم :

الف( کسانی که متقاضی چند مدرسه می باشند، برای هر مدرسه، باید تضمین جداگانه بپردازند.
3. شرکت کنندگان می بایست فرم شرایط واگذاری)باامضاءدرتمام صفحات (و قیمت پیشنهادی خود را به صورت خوانا در پاکت 
لاک و مهر شده قرار داده و حد اکثر تا  پایان وقت اداری)ساعت ١4/30( روز شنبه تاریخ٩4/7/١١ به همراه سایر مستندات به اداره 
آموزش و پرورش )دایره امور حقوقی( تحویل نمایند.لازم است شرکت کنندگان محترم شماره ونام آموزشگاه در جدول پیشنهادی 

را روی پاکت لاک ومهر شده ثبت کنند تا درروز بازگشایی پاکت قیمت ،اختلالی درروند مزایده ایجادنگردد.
4. به پیشنهادهای مبهم، مشروط ،دارای خط خوردگی یا  وجود اختلاف بین حروف وعدددربرگه قیمت پیشنهادی،یا ذکر 

قیمت بیش از یک آموزشگاه در برگه قیمت و نیز پیشنهادهایی که بعد از زمان مقرر در آگهی برسد، ترتیب اثر داده نخواهد شد.
٥. درخصوص مدارسی که بیش از یک کلاس جهت اجاره دارند، جهت تسریع در بررسی قیمت های پیشنهادی در روز گشایش 
پاکت قیمت ، لازم است روی هر پاکت قید شود که پاکت مربوطه به کدام ردیف و مدرسه و چه تعداد کلاس در جدول مزایده می 

باشد.لازم به ذکراست ،فضاهایی که بیش از یک کلاس جهت اجاره دارند ،شرکت کنندگان مختارند ،به تعداددلخواه از کلاس هارا 
انتخاب کرده وقیمت پیشنهادی را اعلام کنند وتضمین شرکت را متناسب با فضای انتخاب شده پرداخت کنند)به طور مثال چنان 
چه دوکلاس از سه کلاس پیشنهادی را انتخاب نمودید،تضمین شرکت در مزایده آن فضا دوسوم مبلغ مذکوردرجدول می باشد.(

همچنین مبلغ کارشناسی معادل کل فضای اعلام شده محاسبه گردیده است.بدیهی درروز بازگشایی فضاها برنده مزایده آن فضا 
کسی خواهد بود که قیمت بالاتری را پیشنهاد کرده باشد. 

6. شرکت کنندگان در مزایده لازم است مجوز )پروانه( معتبر تأسیس و اداره مرکز پیش دبستانی به نام شخص شرکت کننده 
ارائه نمایند. لازم به ذکر است که قبل از گشودن پاکت مربوط به قیمت پیشنهادی، پاکت حاوی مجوز مذکور گشوده خواهد شد 

و در صورت فقدان آن پاکت قیمت پیشنهادی باز نخواهد شد.
7.برندگان مزایده سال گذشته )٩4-٩3(جهت شرکت در مزایده حاضر،موظف به ارائه مدارک ذیل می باشند:

الف.ارائه فرم تسویه حساب  کامل از دایره بودجه اداره متبوع.
ب.ارائه مفاصا حساب ازاداره بیمه تامین اجتماعی بابت قرارداد سال گذشته .

ج.ارائه گواهی حسن انجام کار ازمعاونت آموزش ابتدایی ،کارشناسی پیش دبستانی ودایره مشارکت های مردمی اداره متبوع. 
8. طبق مفاد لایحه قانونی منع مداخله کارکنان دولت در معاملات دولتی ، کارمندان شاغل دولت – اعم از شاغلین در آموزش 

و پرورش و ادارات دولتی دیگر نمی توانند در مزایده شرکت نمایند. شرکت بازنشستگان بلامانع است.
نشانی اداره آموزش و پرورش ناحیه یک قم : خیابان ساحلی – جنب خانه معلم شماره یک – اداره آموزش و پرورش ناحیه یک 

قم
2٥3١/CMS.MEDU.IR : نشانی سایت اداره آموزش و پرورش ناحیه یک قم

تلفن امور حقوقی :  377٥6١08 – 02٥
تلفن آموزش ابتدایی377٥٩١74-02٥

تلفن مشارکت های مردمی و مدارس غیرانتفاعی: 377٥١023 – 02٥

رئیس اداره آموزش و پرورش ناحیه یک قم -  رضا دلیریان


